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روزنامه صبح ایران

انتقال بیمه شخص ثالث از خودرو به راننده

20 درصد تصادف ها ساختگی است!

اقدامات دولت برای تنظیم بازار گوشت کارساز نیست 

بازار گوشت قربانی شبکه معیوب توزیع 

هزار بازنشسته از مسئولیت کناره گیری نکرده اند

سردار سلامی:

آمریکا غلط می کند فکر کند
 می تواند رزق ما را بدهد

اصلاح طلبان درگیر مسائل درون گفتمانی؛ اصولگرایان سواری بر موج نارضایتی

آسمان مه آلود 
رقابت های سیاسی 
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آیت الله حسین وحید خراسانی از مراجع تقلید در توصیه ای به استاندار قم گفت: ایام فاطمیه 
هیات ها را تشویق کنید بیرون بیایند و همه  شهر را سیاه پوش کنید.وی روز پنجشنبه در دیدار 
بهرام سرمست استاندار جدید قم، ضمن تاکید بر برگزاری هر چه باشکوهتر عزاداری ایام فاطمیه 
افزود: ایام فاطمیه هیات ها را تشویق کنید بیرون بیاید. اجرتان حساب ندارد و ان شاء الله موفقید.
وی با توصیه به استاندار قم گفت: هر روز قرآن را بخوانید و به امام زمان )عج( هدیه کنید و هر شب 
سوره یاسین را بخوانید و به حضرت زهرا )س( هدیه کنید. سعادت در دنیا و آخرت تضمین است.
این مرجع تقلید خدمت به قم و مسئولیت در این استان را توفیق بزرگی دانست و افزود: قم مرکز 
تشیع و حریم آل محمد )ع( است و باید شکرگزار این توفیق باشید. مشروط به این که ان شاء الله 

فاطمیه را احیا و همه  شهر را سیاه پوش کنید.

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( گفت: نیروهای امنیتی استان باید در برابر تحرکات و 
فعالیت های کور برخی جریان های فرقه گرا هوشیار بوده و مانع از راه اندازی پایگاهی برای آن ها در 
شهر مقدس قم شوندآیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی عصرروزپنجشنبه  در دیدار استاندار قم 
که در دفتر ایشان برگزار شد با اشاره به موضوع فرهنگ و توجه به این مسئله و بحث فرقه گرایی 
و رصد این گروه از سوی نیروهای امنیتی اظهارداشت : امروز فرقه گرایی که بلایی برای انقلاب و 
معنویت است، یکی از پایگاه های خود را در قم قرار می دهد و درصدد هستند فعالیت های خاص 
مانند ترویج فرقه گرایی در این شهر انجام دهند. به دلیل اهمیت فعالیت این گروه های ضاله که با 
هدف گمراهی افکار جوانان صورت می گیرد، می طلبد نیروهای امنیتی توجه ویژه ای به این فرقه 

ها داشته و اجازه شکل گیری و راه اندازی پایگاه را به فرقه ندهند...

جانشین فرمانده کل سپاه گفت: آمریکا غلط می کند فکر 
کند می تواند رزق ما را دهد، آمریکا اگر می تواند ۵0 میلیون 
پاسدار  کند.سردار سرتیپ  را سیر  گرسنه خود  مردم 
روستای  والامقام  یادواره 14 شهید  در  حسین سلامی 
رودبست مازندران با اشاره به اینکه روح شهادت، جهاد، 
ایستادگی، مقاومت، صبر، توکل و ثبات قدم که تجلی بخش 

ایمان حقیقی  است همچنان در جامعه جاری است، اظهار 
کرد: امنیت امروز کشور، ارمغان و هدیه شهدای ما است.
وی افزود: دشمن آمده تا عزت را از ما بگیرد و ذلیلمان کند، 
استقلال ما را بگیرد و نور اسلام را خاموش کند اما شهدا نور 
الهی را کامل و دشمنان را مایوس کردند.جانشین فرمانده 

کل سپاه خاطرنشان کرد...

بررسی اوضاع و عملکرد گروه ها و جریانات سیاسی کشور، تصویر روشنی از آینده تحولات به دست نمی دهد. این 
در حالی است که زمان درازی تا انتخابات آتی مجلس باقی نمانده و بسیاری هم به انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم 
چشم دوخته اند. جریان های سیاسی عمده کشور این روزها از مسائل درون گفتمانی گرفته تا تعیین نسبت خود با دیگر 

تشکل ها یا حتی نهادهای قدرت و حاکمیت با عدم قطعیت و حتی آشفتگی مواجهند...

آیت الله وحید خراسانی دردیداراستاندار قم:

 ایام فاطمیه
 قم سیاه  پوش شود 

آیت الله  فاضل لنکرانی دردیداربا استاندارقم هشدارداد

 فعالیت های کور برخی 
جریان های فرقه گرا در قم

تولیت آستان مقدس امام خمینی)ره( گفت:نامه امام راحل به 
گورباچف یک امر خیرخواهانه بود و راه گفت و گو را به آنها نشان 
داد. آیت الله سید حسن خمینی در مراسم سی امین سالگرد ارسال 
نامه امام خمینی )ره( به گورباچف که با حضور سفرای کشورهای 
آسیای مرکزی و قفقاز، جمعی از فرهیختگان و صاحبان قلم و 
اندیشه، طلاب و دانشجویان خارجی پژوهشکده امام خمینی )ره( و 

انقلاب اسلامی برگزار شد، اظهار داشت: درنامه امام راحل ...

وزیر امور خارجه کشورمان گفت پمپئو و مقامات آمریکایی حق 
دخالت در روابط ایران و عراق را ندارند. 'محمدجواد ظریف' پس از 
نشست فعالان اقتصادی ایران و استان نجف در جمع خبرنگاران گفت 
که رابطه ما با عراق مانند برخی کشورهای دیگر، تصنعی نیست، ما 
و عراق قبل از این که آمریکا بوجود بیاید روابط داشتم و از این پس 
هم خواهیم داشت. وی در پاسخ به سوال خبرنگار دیگری که درباره 

تفاوت سفر وزیران خارجه ایران و آمریکا به عراق گفت:..

آیت الله سید حسن خمینی: 

نامه امام راحل به گورباچف 
یک امر خیرخواهانه بود 

محمد جواد ظریف: 

پمپئو حق دخالت در 
روابط ایران و عراق ندارد 
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تشییع لبخند و عشق
بدرقه حسین محب اهری 

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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گمانه ها در خصوص
 نشست ورشو 

گمانه ها در خصوص نشست ورشو -درباره نشستی که 
آمریکایی ها قرار است در ماه فوریه در ورشو مرکز لهستان 
برگزار کنند، برداشت های زیادی وجود دارد و انبوهی 

سوالات درباره اینکه هدف آمریکایی ها در این بازی جدید چیست و کیست؟ ایران، اروپا 
یا روسیه و آلمان؟ 

*روسیه و آلمان: کشورهای اروپای شرقی همچنان از دو محور مرزهای غربی و 
شرقی خود یعنی روسیه و آلمان خود را در معرض تهدید امنیتی می بینند. این کشورها 
بویژه لهستان و چک فراموش نکرده اند روزهایی را که با آغاز جنگ جهانی دوم، تانک 
های آلمان نازی از مرزهای غربی این کشور عبور کرده و وارد اراضی لهستان شدند و بعد 
از پایان جنگ نیز این نماد خرس)اتحاد جماهیر شوروی( بود که بر فضای این کشورها به 
مدت دستکم 45 سال سایه انداخت.بنابراین، به نظر می رسد،این هراس امنیتی اروپای 
شرقی از روسیه و آلمان که با گرایش کشورهای این حوزه به آمریکا خود را نمایان کرده ، 
مورد بهره برداری دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا قرار گرفته است که با انتخاب ورشو 
به عنوان محل برگزاری نشست امنیتی، هم جهان و هم افکارعمومی در شرق اروپا را به 
خطا بیاندازد.بطوری که از یک سو آمریکا را تنها منجی اروپای شرقی و سپر این کشورها 
در برابر روسیه و اتحادیه اروپا معرفی کند و از دیگر سو به جهان القا کند که منزوی نیست 
)منظور انزوای بین المللی به دلیل خروج از برجام( و قادر است اجماع جهانی ترتیب دهد.

* اتحادیه اروپا: نشست ورشو همچنین می تواند پیام های دیگری برای جامعه 
جهانی داشته باشد، از جمله اینکه القا کند 'آمریکا اجازه نخواهد داد اروپا در مسیر استقلال 
سیاسی اش از واشنگتن، به آسانی گام بردارد'. دیگر اینکه، به لحاظ نمادین نشستی که 
ترامپ در حال تدارک آن می باشد، قرار است به فاصله چند روز قبل از کنفرانس مونیخ 
برگزار شود ، بطوری که آمریکایی ها عملا اقدام به اعلام اردوگاه جدیدی در مقابل اتحادیه 
اروپا کرده اند و در واقع یک رقیب شرقی برای کنفرانس مونیخ تدارک دیده اند. در نهایت 
ترامپ به دنبال انشقاق هرچه بیشتر در مجموعه کشورهای اروپایی و تضعیف 'اتحادیه 
اروپا'یی است که تا همین چند ماه پیش بحث ارتش مشترک اروپایی را دنبال می کرد 
و ترامپ آنها را مورد تمسخر قرار داد. به این ترتیب شاید ترامپ باردیگر به دنبال تقسیم 
اروپا به دو بخش شرقی و غربی است، اما این بار شرقی ها به جای روس ها در اردوگاه 

آمریکا خواهند بود. 
* ایران: سرانجام در بحث ابتکار نشست امنیتی ورشو ، نگاه ها به سمت ایران کشیده 
می شود. ترامپ که در طول یک سال گذشت برغم تمامی تلاش هایش نتوانست اروپا 
و به بیان دیگر جامعه جهانی را در برابر ایران متحد کند، حالا تاکتیک جدیدی را بکار 
گرفته و آن ایجاد یک اجماع با کشورهای منطقه ای و سطح 2 اروپایی - از منظر قدرت 
نظامی و اقتصادی- است. یک سوی این نشست را رژیم صهیونیستی و کشورهای عرب 
ثروتمند حامی تروریسم و ضلع دیگر را کشورهای اروپای شرقی تشکیل داده اند که در 
معرض روس هراسی و آلمان هراسی قرار دارند و نزدیکی این کشورها را به ایران مغایر 
با راهبردهای امنیتی خود می بینند. تا به اینجای کار آمریکایی ها در منطقه خاورمیانه 
به جز کشورهای بدنام که یا مدافع و حامی گروه های تروریستی هستند و یا در نقض 
حقوق بشر و کشتار کودکان کارنامه سیاهی دارند، متحد مطمئنی ندارند و در اروپا نیز 
کشورهایی رابه اردوگاه خود کشانده اند که نقش تعیین کننده ای در معادلات بین المللی 
ندارند، اما در این فراگرد آنچه بیش از همه گزینه ها محتمل تر به نظر می رسد، این است 
که آمریکای ترامپ با این تحرکات در میان کشورهای موثر بین المللی بیش از گذشته 
منزوی شود. به هرحال برای پاسخ به بسیاری از سوالات از جمله شانس موفقیت آمریکا 

در ورشو و ایجاد یک اردوگاه جدید در اروپا ، باید تا اواسط ماه فوریه 2019 صبر کرد. 

ماموریت در درایت
 مدیریت در ظرافت 

این روزها شاهد اتفاقات متعدد و متنوع در حوزه های 
مختلف امنیتی، انتظامی و اجتماعی هستیم. سازمان هایی 
که به نوعی براساس ماموریت های محوله باید در هر سه 

حوزه فوق الذکر کنشگری و نقش آفرینی کنند، باید از یک چارچوب مستحکم و عقبه 
عقلانی و تجربی و اطلاعات مدور و روزآمد و کارآمد امروزین بهره مند باشند تا بتوانند 
همزمان در این عرصه ها با کمترین خطا بیشترین بهره وری را داشته باشند. طبیعتا این 
سازمان ها باید در لحظه، تصمیم گیری درستی داشته باشند و با یک استراتژی قابل 
اعتماد، به موقع عمل کنند و درنگ جایز نیست.در این میان دستگاه هایی که دارای 
مدیران خوشفکر، باتجربه، آشنا با علوم مرتبط و در عین حال صاحب اندیشه راهبردی 
و یک نگاه فتوریسمی و آینده نگر و البته شجاع و با اعتماد به نفس بالا باشند، برنده 
میدان خواهند بود. چنین مدیرانی آن قدر باهوش هستند که برای تصمیم گیری های 
کلان، از ظرفیت های بی بدیل صاحبان عقل و خرد و اندیشه بهره مند شوند  و با استفاده 
از مشاورینی که در حوزه های مختلف ازجمله علوم شناختی که خود مشتمل از علم 
روانشناسی، جامعه شناسی، عصب شناسی، زبان شناسی و علم رباتیک و هوش مصنوعی 
است، بر مسائل، آگاه و دستی بر آتش داشته باشند.این مدیران با به کارگیری مدیران 
میانی و نیروهایی که تراز برخورداریشان از برخی ویژگی های ادراکی)perceptual(، ذهنی 
)intellectual(، شناختی )cognective(، دانشی )knowledge( و فرهنگی )cultural( و... 
بیش از میانگین نرمال جامعه است و دارای هوش بافتاری )اجتماعی، محیطی و فرهنگی( 
هستند، پیروز میدان های مختلف خواهند بود.ظرافت، اساسی ترین مساله مطرح شده در 
مدیریت امروزین است و نبود آن بزرگترین مانع موفقیت و موجب بیشتر ناکامی ها در 
ماموریت هاست که به اشتباه به گردن درایت گذاشته می شود. نهادهایی که برای کارها 
درشت مامور شده اند و برای مسئولیت های اجتماعی خود، تعهد نامه های مشارکت امضا 
کرده اند، گاهی در مرز بین مدیریت توام با ظرافت و ماموریت مبتنی بر درایت آشفته اند.

قریب به اتفاق مدیریت های عاری از ظرافت، به جای پرداختن به برنامه استراتژیک، 
به تفکر و ایده های استراتژیک روی می آورند. امروزه، مردم زبان  گویایی دارند، صاحب 
اندیشه اند و هزار بیت مثنوی را در دوبیتی های روزمره زندگی به تشخیص و انتخاب 
تفسیر می کنند و اگر بی واسطه و مولفه با آنان در ارتباط نبوده و گوش شنوا نداشته باشیم، 
نمی توان از آنها انتظار مشارکت داشت.مسیر ناهموار ماموریت باید به درایت خود مدیر 
پیموده شود زیرا انجام ماموریت، چیزی نیست که مدیر صرفا فرمان دهد و دیگران اجرا 
کنند. اگر یک مدیر بتواند ماموریت پیش رو را در درایتی ظریف تبیین کند، بی شک از 
بروز بحران نجات یافته است. اعتقاد دارم در شرایط جاری، ماموریت را دو گونه می توان 
مدیریت کرد؛ یک با قلم در ظرافت )کاربست اندیشه( و دو با تفنگ در خشونت )کاربست 
زور(. منطق حاکم بر عقل را در مرحله نخست باید به کار بست و دستمایه مدیریت خود 
قرار داد و صرفا برای باز اجتماعی کردن معدود افراد هنجارشکن و قانون گریز که به هیچ 
صراطی مستقیم نمی شوند، از کاربست زور استفاده می کند. بروز و ظهور وقایع اتفاقیه 
در این زمان، واقعیتی اجتناب ناپذیر در زندگی اجتماعی است که در ذات خود، بستر 
شکل گیری تهدیدها و فرصت هایی هستند که بر حسب نوع، شدت و گستره محیط 
بروز آن، می تواند نظام مدیریت را در شرایط انجام ماموریت دچار دشواری و مخاطره 
قرار دهد. همگان بر این واقعیت اذعان دارند که در مواجهه با پدیده ها و حوادث در نظام 
جاری بر زندگی ما چهار عامل انسان، فرهنگ، جامعه و ساختار )استراتژی( نقش اساسی 
در بروز و ظهور و مدیریت آن دارند. نتیجه اینکه هر چه مدیران نسبت به این چهار 
عامل، شناخت عمیق تری داشته باشند مدیریت آنها در مواقع بحرانی از موفقیت بیشتری 
برخوردار خواهد بود. برای موفقیت به ظرافت، باید با یک رویکرد نظام مند همواره به دنبال 
یافتن نشانه های اولیه خطر در اتفاق و پدیده های بالقوه باشد تا بتوانند در شرایط وقوع، 
با کمترین خسارت آن را کنترل کنند و این ممکن نمی شود مگر اینکه مدیریت را در 

ظرافت های امروزین به ظرفیت های موجود درایت داده باشند.

آیت الله موحدی کرمانی در نماز جمعه تهران: 

مسئولین محترم! به امانت خیانت نکنید
امام جمعه موقت تهران گفت: مسئولین محترم که بار امانت را بر دوش گرفته اید! 
مراقب باشید زیرا شما امانت نگه دار و امین مردم هستید؛ به امانت خیانت نکرده و به 
وظایف خود عمل کنید.آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های این هفته نماز جمعه 
تهران که در مصلای امام خمینی)ره( برگزار شد باب اشاره به وظایف خطبای جمعه، 
اظهار کرد: خطیب جمعه باید دردهای معنوی و مادی جامعه را درک کند و بفهمد. او 
ابتدا باید بداند جامعه به کدام دردها و گناهان مبتلا است و سپس درمورد داروی این 
دردها بیندیشد. اگر خطیب جمعه اینگونه نباشد باید خود را آماده آتش جهنم کند.وی 
در ادامه سخنانش تصریح کرد: بیت المال بسیار مهم است و غارت بیت المال چیز کمی 
نیست. آن کسی که میلیاردها تومان غارت کرده و فرار می کند، آیا او فکر نمی کند قیامت 
و آخرتی است؟  امام جمعه موقت تهران گفت: مسئولین محترم که بار امانت را بر دوش 
گرفته اید! مراقب باشید زیرا شما امانت نگه دار و امین مردم هستید؛ به امانت خیانت نکرده 
و به وظایف خود عمل کنید. خطیب نماز جمعه تهران در پایان خطبه نخست با اشاره 
به ایام شهادت حضرت زهرا سلام الله علیها افزود: امیرالمومنین )ع( زمانی که به جنگ 
می رفت اداره خانه به عهده حضرت فاطمه )س( بود و خود ایشان جو آسیاب می کرد و 
نان می پخت و به قدری مراقب رفتار بود و تقاضایی از شوهرش امیرالمومنین )ع( نمی کرد 
و می فرمود، پیامبر )ص( فرموده است که هیچ گاه از علی )ع( تقاضایی نکن، چون ممکن 

است نتواند برآورده کند و خجالت بکشد.

محمد جواد ظریف: 

پمپئو حق دخالت در روابط ایران و عراق ندارد 
وزیر امور خارجه کشورمان گفت پمپئو و مقامات آمریکایی حق دخالت در روابط 

ایران و عراق را ندارند. 
'محمدجواد ظریف' پس از نشست فعالان اقتصادی ایران و استان نجف در جمع 
خبرنگاران گفت که رابطه ما با عراق مانند برخی کشورهای دیگر، تصنعی نیست، ما و 
عراق قبل از این که آمریکا بوجود بیاید روابط داشتم و از این پس هم خواهیم داشت. 
وی در پاسخ به سوال خبرنگار دیگری که درباره تفاوت سفر وزیران خارجه ایران و آمریکا 
به عراق گفت: روابط ما با عراق تصنعی نیست ما برادران هم هستیم، این طولانی ترین 
سفری بود که من به یک کشور داشته ام و این نشانه علاقمندی و روابط ویژه میان دو 
ملت و دو کشور است. ظریف گفت: در سفر پنج روزه به عراق در شهرهای بغداد، اربیل، 
سلیمانیه، کربلا و نجف، دیدارهای بسیار خوبی با مسوولان دولتی و فعالان تجاری داشتم. 
وی افزود: با اطمینان می گویم که روابط ایران و عراق افق بسیار روشن و درخشانی دارد.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران درپاسخ به سوال دیگری در خصوص امکان 
همکاری هسته ای میان دو کشور برای تولید برق هسته ای گفت که جمهوری اسلامی 
ایران آماده این نوع همکاری با همسایگان در چارچوب مقررات بین المللی است چرا که 
این فناوری را انحصاری نمی داند. ظریف گفت: البته ما تخصص بسیار خوبی هم در تولید 
برق آبی و برق گازی داریم که در آن حوزه می توانیم فعالیت بسیار زیادی در عراق داشته 
باشیم و همچنین در زمینه انرژی های تجدید پذیر و خورشیدی هم آمادگی همکاری 
داریم. وزیر امور خارجه کشورمان همچنین در جمع فعالان اقتصادی ایران و استان نجف 
در محل اتاق بازرگانی استان نجف، گفت که مخالفان تقویت روبط ایران و عراق خیرخواه 
دو ملت و خواهان پیشرفت آنها نیستند. وی افزود: دو کشور بیش از هر زمان دیگری به 
توسعه اقتصادی نیازمند هستند و ما باید با همکاری برای بهبود معیشت ملت های دو 
کشور تلاش کنیم. وزیر خارجه اظهار داشت: پیوند ملت های ایران و عراق، فرهنگی و 
تاریخی است و در مبارزه با تروریسم نیز خون جوانان دو کشور به هم آمیخته شده است و 
به همین دلیل هیچ قدرتی نمی تواند دو ملت را از هم جدا کند. ظریف گفت: نباید اجازه 
دهیم کسانی که هیچ علاقه ای به بهبود شرایط ما ندارند مانع روابط ایران و عراق شوند. 
وی افزود: دیگران یک روز به این منطقه آمده اند و روزی هم خواهند رفت و آنچه باقی 
می ماند ملت های منطقه است. ظریف تاکید کرد: ایران کاملا آمادگی دارد از طریق لغو 
متقابل روادید، کاهش یا حذف متقابل تعرفه های گمرکی و احداث شهرک های صنعتی 

در نقاط مرزی در این خصوص گام های جدی بردارد. 

تاجرنیا با اشاره به مصوبه استانی شدن انتخابات؛

پارلمان ما در حد یک نظام دموکراتیک نیست
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: منافع استانی شدن انتخابات برای تقویت یک 

مجلس تاثیر گذار قطعا بیش تر از شرایط فعلی خواهد بود.
علی تاجرنیا ،  در ارتباط با نقاط منفی و مثبت طرح استانی شدن انتخابات اظهار 
کرد: یکی از آسیب های مهم پارلمان در کشور ما این است که هر چه از شهرهای 
بزرگ به شهرهای کوچک می رویم، میزان مشارکت در انتخابات کمرنگ می شود، اما 
مناسبات قومی افزایش یافته و به همان نسبت، با دور شدن از شهرهای کوچک مولفه های 
منطقه ای مثل خرج کردن پول بیشتر می شود.وی ادامه داد: همین امر باعث شده مجلس 
علی رغم توصیه بنیانگذار انقلاب اسلامی که گفتند مجلس باید حاصل فضایل ملت باشد؛ 
آنچنان که باید نتواند نمایندگی درست داشته و کلان نگری را در خود رشد دهد.این فعال 
سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: دغدغه بسیاری از نمایندگان مجلس مسائل مربوط به 
حوزه انتخابیه است؛ یک بخش این موضوع به درخواست ها و مطالبات مردم باز می گردد 
و بخش دیگر آن به انجام اموراتی مربوط می شود که در انتخابات آتی تضمین کننده رای 
آوری آن نمایندگان باشد.وی ادامه داد: مجموعه این مسائل باعث شده طرح هایی که 
از طرف نمایندگان مطرح  می شود یا نطق ها و دستور آنان عواملی را دربربگیرد که در 
رابطه با آن وظیفه مشخصی نداشته باشند؛ که  دخالت در عزل و نصب ها پیگیری های 
منطقه ای، پیگیری مسایل شخصی طرفداران و هواخواهان از جمله این موضوعات است.

تاجرنیا افزود: باتوجه به رویکردهای منفی که به آن اشاره کردم، وقتی به مسائل کلان 
می رسیم می بینیم تنها ده الی پانزده درصد نمایندگان  واقعا  مردم را نمایندگی می کنند. 
در واقع مجموعه این موضوع نشان دهنده این است که پارلمان ما در حد یک نظام 
دموکراتیک نیست؛ در همین جهت استانی شدن انتخابات برای رفع این مشکلات، طرح 
خوبی است.وی با بیان اینکه "استانی شدن انتخابات نقاط قوت و ضعفی در پی خواهد 
داشت" گفت: اگر انتخابات به سمت استانی شدن برود امکان اینکه مشارکت ها کم تر 
بشود هست، اما از آنجایی که جای توجه به مسائل مختلف منطقه ای و تاثیر گذار خالی 
است؛ این طرح باعث می شود نمایندگان پیگیری های خود را بیشترکنند.این نماینده 
اسبق مجلس گفت: نکته مهم این است که ما انتخابات را به داشتن نگاه کلان سوق دهیم. 
اگر سعی کنیم شرایطی فراهم کنیم تا نمایندگانی که انتخاب می شوند به انداره خودشان 
تاثیر گذاری داشته باشند به مجلس کلان نگر خواهیم رسید.وی ادامه داد: در شرایط 
موجود چه احزاب اصلاح طلب و چه اصولگرا بیش از آنکه میزان کارآمدی نماینده را مد 
نظر قرار دهند، رای آوری آن ها را در نظر می گیرند. به همین دلیل می بینیم لیست های 
انتخاباتی زیاد است، اما وقتی افراد لیست وارد مجلس می شوند کارآمدی  لازم را ندارند.

تاجرنیا در پایان گفت: در طرح استانی شدن انتخابات نقش شهرها در انتخابات زیاد می 
شود و طبیعتا نمایندگانی در لیست احزاب و گروه ها  قرار می گیرند که بتوانند مطالبات 
مردمی را دنبال کنند. در این حالت مشکلات استانی مغفول نمی ماند. با توجه به مجموع 
موضوعاتی که ذکر کردم منافع استانی شدن انتخابات برای تقویت یک مجلس تاثیر گذار 

قطعا بیش تر از شرایط فعلی خواهد بود.

 نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

دسترسی به فضای مجازی الفبای شفافیت است
نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به این که »دسترسی به فضای 
مجازی الفبای شفافیت است«، گفت: استفاده صحیح از فضای مجازی حائز اهمیت 
است و مسئولان باید از حضور جوانان و استفاده بهینه از فضای مجازی در جهت شفاف 
سازی، توسعه کشور و مقابله با رویکرد های دشمنان استقبال کنند.محمد رضا بادامچی 
با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری مبنی بر این که جوانان با هوشمندی، فضای مجازی 
را به ابزاری برای تو دهنی زدن به دشمن تبدیل کنند بیان کرد: فضای مجازی یک ابزار 
خوبی است که کاربردهای زیادی دارد. یکی از مهم ترین کاربردهای فضای مجازی در 
نشر اخبار است که نقاط تاریک را روشن کرده و نقش موثری در شفاف سازی دارد. 
می توان گفت که دسترسی به فضای مجازی الفبای شفافیت است.وی در ادامه اظهار 
کرد: یکی از ارزنده ترین پایه های دموکراسی دسترسی به فضای مجازی است. خیلی از 
مسائل در سطح کشور و جهان نهان بوده که امروز به وسیله فضای مجازی روشن شده 
است.نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: استفاده صحیح از فضای مجازی حائز 
اهمیت است و مسئولان باید از حضور جوانان و استفاده بهینه از فضای مجازی در جهت 
توسعه کشور و مقابله با رویکرد های دشمنان استقبال کنند.وی در ادامه با اشاره به تاثیر 
فیلترینگ در حضور جوانان در فضای مجازی برای پیشبرد اهداف انقلاب بیان کرد: در 
کشور ما علی رغم فرمایش بزرگان عده ای پای فیلترینگ را به میدان باز می کنند که حتی 
چندین بار آزمایش شده اما پاسخ مثبتی هم نداشته است.بادامچی خاطر نشان کرد: ما در 
گذشته ماهواره را محدود کردیم یا امروز تلگرام را محدود کردیم اما به نتیجه ای نرسیدیم. 
فیلترینگ بابی برای سوء استفاده افراد سوداگر از ابزارهای راهگشا و فضای مجازی باز 
می کند. محدودیت هیچ وقت در جامعه نتیجه نداده و همیشه تاثیر منفی داشته است.

سردار سلامی:

آمریکا غلط می کند فکر کند
 می تواند رزق ما را بدهد

جانشین فرمانده کل سپاه گفت: آمریکا غلط می کند فکر کند می تواند رزق ما را دهد، 
آمریکا اگر می تواند 50 میلیون مردم گرسنه خود را سیر کند.

سردار سرتیپ پاسدار حسین سلامی در یادواره 14 شهید والامقام روستای رودبست 
مازندران با اشاره به اینکه روح شهادت، جهاد، ایستادگی، مقاومت، صبر، توکل و ثبات قدم 
که تجلی بخش ایمان حقیقی  است همچنان در جامعه جاری است، اظهار کرد: امنیت 

امروز کشور، ارمغان و هدیه شهدای ما است.
وی افزود: دشمن آمده تا عزت را از ما بگیرد و ذلیلمان کند، استقلال ما را بگیرد و نور 

اسلام را خاموش کند اما شهدا نور الهی را کامل و دشمنان را مایوس کردند.
جانشین فرمانده کل سپاه خاطرنشان کرد: قبل از انقلاب وابستگی به آمریکا را تجربه 
کردیم. زمانی که اسلام ظهور کرد، عزیز شدیم و خودمان کشورمان را ساختیم که این 
ارمغان شهدا، امام راحل و رهبر معظم انقلاب است.وی افزود: ایران تنها کشوری است 
که فرش قرمز زیر پای مقامات مشرک آمریکا پهن نمی کند و هیچ مسئول آمریکایی 
اجازه ورود به آن را ندارد. آمریکا غلط می کند فکر کند می تواند رزق ما را دهد، آمریکا اگر 
می تواند 50 میلیون مردم گرسنه خود را سیر کند.سردار سلامی با بیان اینکه امروز دیدیم 
آمریکا در گوشه ای از سوریه هم دوام نیاورد، به اندازه 100 سال درآمد نفتی ما هزینه کرد 
اما چیزی به دست نیاورد، تصریح کرد: آمریکا از مسلمانان و ملت ایران می ترسد، خداوند 
در دل دشمنان اسلام، رعب و وحشت را نقش می کند.وی گفت: سال ها فشار و تحریم 
علیه جمهوری اسلامی ایران تحمیل کردند تا ایران را مهار کنند اما امروز این آمریکاست 
که در مرز زوال و انزوا قرار گرفته و مهار شده است.جانشین فرمانده کل سپاه افزود: آنها 
که پیش بینی می کردند ملت ایران 40 سالگی خود را نمی بیند، در 22 بهمن خواهند دید 

که این ملت ایستاده است و عزت خود را با دلار عوض نمی کند.

رییس مجلس خبرگان رهبری گفت: 
فضای مجازی می تواند فرصتی برای ما 
باشد و ما باید تهدیدات فضای مجازی 
را به فرصت تبدیل و از فرصت های آن 
به نفع اسلام، انقلاب و مملکت استفاده 

کنیم. 
آیت الله احمد جنتی روز پنج شنبه 
در نشست مشترک هیات رییسه مجلس 
خبرگان در دور پنجم با کمیسیون های 
و  تهدیدها  درباره  مجلس  این  داخلی 
فرصت هایی که در بستر فضای مجازی 
وجود دارد، گفت: فضای مجازی موضوع 
آن  از  بسیاری  که  است  مهمی  بسیار 
وحشت دارند و ناراحت هستند البته حق 
هم دارند زیرا از این فضا علیه ما استفاده 
می شود. وی ادامه داد: عمده چیزهایی 
که خدا خلق کرده، ماده اولیه است و باید 
دید دست چه کسی می افتد؛ شمشیر 
اگر دست علی )ع( بیفتد کفار را قتل 
عام می کند و اگر دست عمر بن عبدود 
باشد علیه انسان های خداپرست شمشیر 
می کشد.وی خاطر نشان کرد: وقتی رادیو 
و تلویزیون آمده بود همه وحشت کردند 
که مبادا دین مردم از دست برود، ولی بعدا 
دیدند که بهترین استفاده ها را می توان از 
آن کرد؛ فضای مجازی نیز همین طور 
است؛ مطلعین معتقدند ما می توانیم به 

نفع انقلاب از آن استفاده کنیم.
به  اشاره  با  مجلس خبرگان  رییس 
گفت:  اسلامی  انقلاب  پیروزی  سالگرد 
دشمنان برای نابودی اسلام و حکومت 
اسلامی کمر بسته اند و ما هم باید هوشیار 
باشیم و نقشه های آنان را رصد و خنثی 
کنیم. وی افزود: باید با وحدت و انسجام 
مردم و مسئولین، همه در صحنه باشیم و 
از مواضع انقلاب و امام دفاع و دستاوردهای 

انقلاب را به رخ دشمنان بکشیم.
آیت الله جنتی خاطرنشان کرد: چهل 

و  دشمنان  و  می گذرد  انقلاب  از  سال 
حتی دوستان باور نمی کردند که انقلاب 
با این همه دشمن بتواند چهل سال سر 
پا بایستد، اما به لطف خدا توطئه ها خنثی 
شد وظیفه ماست که در جنگ روانی 

دشمن فعالانه ایفای نقش کنیم.
با  رهبری  خبرگان  مجلس  رئیس 
بیان اینکه دشمن فعلا به فکر مسائل 
نظامی  نیست، گفت: فتنه آن ها این است 
که افکار عمومی را از طریق رسانه های 
زیادی که در اختیار دارند فاسد و مردم 
را به نظام بدبین کنند. ما باید بایستیم و 
حرف هایمان را بزنیم. حرف برای گفتن 
هم زیاد داریم و هرچقدر بگوییم کم است.

اینکه  بیان  با  جنتی  الله  آیت 
است،  زیاد  بسیار  انقلاب  دستاوردهای 
خیلی  آن  معنوی  دستاوردهای  گفت: 

بیشتر از دستاوردهای مادی است.
وی با بیان اینکه انسان سازی یکی از 
دستاوردهای انقلاب اسلامی بوده، گفت: 
هدف همه انبیا و پیامبران انسان سازی 
بوده است، انقلاب اسلامی، اسلام را زنده 
کرد و در شرایطی که هم و غم همه ملحق 
شدن به غرب بود، اسلام و قرآن زنده شد 
و این چیز کمی نیست و نسلی که در 

آن دوره بودند یا رو به فساد می رفتند یا 
آمادگی این کار را داشتند.رئیس مجلس 
باره  انقلاب یک  از  افزود: پس  خبرگان 
تحول عجیبی از سوی جوانان ایجاد شد 
آنها  ایثارگری در دل  و  و شهادت طبی 
به وجود آمد، این اولین و بالاترین دستاورد 
انقلاب است که باید بر روی آن تاکید کرد.

مادی  دستاوردهای  جنتی  آیت الله 
گفت:  و  دانست  توجه  قابل  را  انقلاب 
برای  فضا  که  است  این  اصلی  اهمیت 
ملحق شدن نسلی دیگر به شهدای کربلا 
فراهم شد، مدافعان حرم هم نیز با آرزوی 
شهادت قدم در مسیر می گذارند. امروز 
هم همان روحیه وجود دارد و اگر اتفاقی 

بیفتد، جوانان ما آماده شهادت هستند.

* عده ای می خواهند بذر ناامیدی 
در دل مردم بکارند 

رئیس مجلس خبرگان رهبری با بیان 
اینکه مردم در فشار معیشت هستند و 
نمی توانیم آن را فراموش کنیم، تصریح 
کرد: باید تمام همت ما این باشد که این 
اگر نمی توان  را حل کنیم و  مشکلات 
آن را به شکل نهایی حل کرد، به شکل 
نسبی رفع شود.آیت الله جنتی ادامه داد: 

اگر دولت هزینه های زائد خود را کاهش 
بفروشد،  را  خود  فراوان  اموال  و  دهد 
را  مردم  مشکلات  از  بخشی  می تواند، 
حل کند. سخنانی که آقای روحانی روز 
اگر  چهارشنبه در همین راستا گفتند 
عمل شود خوب است.وی با بیان اینکه 
معنی  مشکلات معیشتی این نیست که 
دستاوردهای انقلاب را فراموش کنیم و 
از انقلاب ناامید شویم، خاطر نشان کرد: 
ناامیدی در دل  عده ای می خواهند بذر 
مردم بکارند تا حضور مردم در صحنه را از 
بین برود.رئیس مجلس خبرگان ، رهبری 
و گفت:  دانست  افول  را درحال  آمریکا 
کسی به خیال نجات، به آمریکا دل نبندد ؛ 
آمریکا به گرسنگان کدام کشور کمک 

کرد که بخواهد به ما کمک کند. 
عراق  و  سوریه  در  آن ها  افزود:  وی 
بالاتر  این  از  ذلتی  و  خوردند  شکست 
چراغ  هواپیمای  با  ترامپ  که  نیست 
از  یک  هیچ  و  بیاید  عراق  به  خاموش 
مقامات عراق به استقبالش نیایند؛ این 
یعنی آنها ذلیل و ما عزیز شدیم.رئیس 
مجلس خبرگان رهبری حماسه اربعین 
را مورد اشاره قرار داد و حضور مردم و 
مسئولان ایران در آن و همراهی با مردم 
عراق را نشانه وحدت کلمه و عزت دانست.

آیت الله جنتی با اشاره به خروج آمریکا از 
برجام گفت: اروپایی ها از آمریکایی ها بدتر 
هستند یا اگر هم بدتر نباشند، هم بهتر 
نیستند. وی افزود: برخی خیال می کنند 
آمریکا که از برجام کنار کشید، می توانند 
که  حالی  در  کنند،  تکیه  اروپایی ها  به 
اروپایی ها امروز و فردا می کنند و کاری 
به نفع ما نخواهند بود.آیت الله جنتی به 
سخنان رهبر انقلاب درباره خروج از برجام 
اشاره کرد و افزود: ایشان فرموده بودند اگر 
آمریکایی ها برجام را پاره کنند ما آن را 

آتش می زنیم.

و  همدلی  گفت:  اطلاعات  وزیر 
با  امنیتی  های  بین دستگاه  همگرایی 
وجود توطئه های کم نظیر دشمنان برای 
آسیب رساندن به کشور، موجب نقش 
بر آب شدن همه توطئه ها شده و بارها 
زمینه ابراز مسرت رهبر معظم انقلاب را 

فراهم کرده است. 
سید  والمسلمین  الاسلام  حجت 
محمود علوی روز پنجشنبه در جلسه 
افزود:  غربی  آذربایجان  اداری  شورای 
در زمان حاضر همه اشرار و ضد انقلاب 
تمام توان خود را برای انجام اقدامات ضد 
امنیتی در کشور بسیج کرده اند ولی اکثر 

اقدامات آنان خنثی شده است.وی با اشاره 
به حمایت مالی، آموزش های اطلاعاتی و 
نظامی ضد انقلاب توسط استکبار جهانی 
و آمریکا بیان کرد: با وجود توان کم نظیر 
تسلیحاتی آنان، امنیت قابل توجهی در 
کشور حاکم است.علوی با تاکید بر اینکه 
اسلام، امنیت، معیشت، کرامت، عدالت، 
محبت و خدمت را متعلق به همه افراد 
جامعه شامل مسلمانان و غیرمسلمانان و 
اقوام مختلف می داند، ادامه داد: این امر 
در سیره بزرگان دین مبین اسلام از جمله 
برهه های  امام علی )ع( در  فرمایشات 
مختلف مورد توجه قرار گرفته است.وی 

خدمت به مردم را نعمت الهی دانست و 
افزود: قرار گرفتن در جایگاه مسوولیت و 
گره گشایی از کار مردم یک نعمت است 
که باید شکرگزار آن باشیم.حجت الاسلام 
علوی تاکید کرد: اگر طبق آموزه های 
و  وحدت  و  شویم  عرصه  وارد  اسلامی 
همدلی خود را ارتقا ببخشیم، می توانیم 
تحریم ها را پشت سر گذاشته و دشمن 
را در این عرصه نیز ناکام بگذاریم.وزیر 
اطلاعات با اشاره به نقش تعیین کننده 
آذربایجان  جمله  از  مرزی  های  استان 
غربی با توجه به همسایگی با سه کشور در 
امر توسعه، اضافه کرد: استفاده از ظرفیت 

در  و  بوده  مرزی ضروری  های  بازارچه 
دولت نیز به این امر توجه ویژه شده است.

وی گفت: بستر سرمایه گذاری بیشتر باید 
در آذربایجان غربی که از امنیت مناسب 
کنار  در  و  شود  فراهم  است،  برخوردار 
این امر، ارتقای احساس امنیت در بین 
مردم منطقه نیز بسیار مهم و اساسی 
علوی  والمسلمین  الاسلام  است.حجت 
پنجه  پنجه در  ایران  اینکه  به  اشاره  با 
رژیم صهیونیستی انداخته است، افزود: 
در عرصه های مختلف با انجام کارهای 
اطلاعاتی، این رژیم را شکست داده ایم که 

این امر در آینده نیز تداوم خواهد داشت.

آیت الله جنتی: 

تهدیدات فضای مجازی را باید به فرصت تبدیل کرد 

وزیر اطلاعات

همگرایی دستگاه های امنیتی کم سابقه است 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

نیروهای  گفت:  اطهار)ع(  ائمه  فقهی  مرکز  رئیس 
امنیتی استان باید در برابر تحرکات و فعالیت های کور 
برخی جریان های فرقه گرا هوشیار بوده و مانع از راه اندازی 

پایگاهی برای آن ها در شهر مقدس قم شوند
آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی عصرروزپنجشنبه  
در دیدار استاندار قم که در دفتر ایشان برگزار شد با 
اشاره به موضوع فرهنگ و توجه به این مسئله و بحث 
فرقه گرایی و رصد این گروه از سوی نیروهای امنیتی 
اظهارداشت : امروز فرقه گرایی که بلایی برای انقلاب و 
معنویت است، یکی از پایگاه های خود را در قم قرار می 
دهد و درصدد هستند فعالیت های خاص مانند ترویج 
فرقه گرایی در این شهر انجام دهند. به دلیل اهمیت 
فعالیت این گروه های ضاله که با هدف گمراهی افکار 
جوانان صورت می گیرد، می طلبد نیروهای امنیتی توجه 
ویژه ای به این فرقه ها داشته و اجازه شکل گیری و راه 

اندازی پایگاه را به فرقه ندهند.
آیت الله فاضل لنکرانی برجلوگیری از فعالیت  این 
گروه ها تأکید کرد و اظهار داشت: اگر توجه به این فرقه 
و نوع فعالیت های آنها نشود، باید شاهد جذب افراد به 
این فرقه ها باشیم و این مسئله خود می تواند مشکلات 

را دو چندان کند.
عضو جامعه مدرسین با اشاره به حفظ و مراقبت از 
چهره معنوی قم افزود: افرادی به بهانه های مختلف وارد 
قم می شوند و اقدام به فساد می کنند. خود همین مسئله، 

باعث تخریب چهره قم در نظر دیگران شده است.
آیت الله فاضل با اشاره به برنامه وسیع دشمن برای 
تخریب چهره قم اظهار داشت: یکی از موضوعات مهمی 
که دشمن برای تخریب شهر مقدس قم سرمایه گذاری 
ویژه ای کرده، بحث حجاب است و حرکت های نامناسب 
و زننده ای که از سوی بعضی افراد در گوشه و کنار شهر 
انجام می شود، نشان دهنده این واقعیت است که این 
نوع حرکات مانند اشاعه فساد، بی حجابی، کم حجابی و... 

برنامه ریزی شده است.
این استاد خارج حوزه ادامه داد: دشمنان با نشانه 
گرفتن حجاب و ترویج بد حجابی وکم حجابی دنبال 
حرمت شکنی و قبح زدایی در بحث حجاب در قم هستند 
و لازم است این مسئله و مسائل دیگر مورد توجه دقیق و 
رصد حافظان امنیت اجتماعی ملت قرار گیرد تا دشمنان 
بیش از این در شهر قم به فکر جولان دادن واشاعه مظاهر 

فساد وبد حجابی نباشند.
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( عنوان کرد: اینجا شهر 
بانوی کریمه اهل بیت)ع( مرجعیت، علما، حوزویان و... 
است و اخباری که درمورد حجاب منتشر می شود، نگران 
کننده است. دنبال این نیستیم که قانون این شهر باسایر 
شهرها فرق کند، ولی باید از نظر بحث حجاب مراقبت 

ویژه ای شود.
عضو جامعه مدرسین با اشاره به ظرفیت شهر قم 
برای ترویج مبانی دینی و ارزشی به دنیا، اظهار داشت: 
امروز شهر قم، آبروی شیعه و جامعه اسلامی است و باید 
ظرفیت این شهر به دنیا معرفی شود و استاندار و مسئولین 
این شهر نباید تنها به فکر تراز اقتصادی و... شهر باشد، 
بلکه باید ظرفیت حوزه را مورد توجه قرار دهند تا بهتر این 

شهر و حوزه را به سایرین معرفی کرد.

استاندار قم :
دشمن به دنبال تغییر چهره 

معنوی و مذهبی شهر مقدس قم است 
استاندار قم نیز در این دیدار  اقدامات دشمن در تغییر 
چهره معنوی شهر قم را مورد توجه قرار داد و گفت: 
دشمن به دنبال تغییر چهره معنوی شهر قم است، باید 
برنامه ویژه ای در برابر اقدامات و اهداف دشمنان انجام داد. 
بهرام سرمست اظهار داشت: برای توسعه قم باید از 
ظرفیت های بزرگ موجود در این شهر به نحو درستی 

استفاده شود.

وی جایگاه شهر مقدس قم در انقلاب را مورد توجه 
قرار داد و افزود: شهر مقدس قم در مسئله شکل گیری و 
تداوم انقلاب اسلامی اثر ویژه ای داشته و تلاش مسئولان 
قم نیز بر این بوده که این شهر را به جایگاه واقعی خود 

برساند.
استاندار قم تأکید کرد: مردم ولی نعمت تمام مسئولان 
به  که  دارند  مسئولان  از  امروز  که  انتظاری  هستند، 
مطالبه های مهم شهروندان به ویژه در مسائل اقتصادی و 

معیشتی بیش از گذشته توجه شود.
سرمست با اشاره به برخی از مهم ترین ظرفیت های 
شهر مقدس قم عنوان کرد: وجود مراکز دینی مهم، 
حوزه های علمیه، مراجع معظم تقلید و علما از مهم ترین 
تمام  از  باید  است،  قم  مقدس  شهر  ظرفیت های 
ظرفیت های موجود در قم برای توسعه و پیشرفت این 
شهر استفاده شود. وی با اشاره به برنامه ریزی و فعالیت 
دشمنان در تغییر باورهای فرهنگی و اخلاقی مردم اضافه 
کرد: دشمن در مسئله فرهنگ فعال بوده و برنامه های 
ویژه ای را دنبال می کند، در شرایطی که دشمن برنامه 
و اهداف بلندی در زمینه تغییر باورهای فرهنگی و دینی 
مردم دارد باید برنامه ریزی و سطح هوشیاری مسئولان و 

مردم بیشتر شود.
انتظار  فرهنگی  مباحث  در  داد:  ادامه  قم  استاندار 
می رود که تمام مراکز و نهادهای اثرگذار و صاحب حرف 
وارد میدان شده و برای بهبود وضعیت فرهنگی شهر 
مقدس قم طرح و برنامه ارائه دهند، با همکاری و تعامل 
تمام دستگاه ها می توان وضعیت فرهنگی شهر را بهتر از 

گذشته سامان داد.
چهره  تغییر  برای  دشمنان  اقدامات  سرمست 
معنوی شهر قم را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
دشمن به دنبال تغییر چهره معنوی شهر قم است 
بنابراین باید برنامه ویژه ای در برابر اقدامات و اهداف 

دشمنان انجام داد.

آیت الله  فاضل لنکرانی دردیداربا استاندارقم هشدارداد

 فعالیت های کور برخی جریان های فرقه گرا در قم

عضو هیات علمی دانشگاه تهران، ریشه فساد اقتصادی را در دولتی بودن آن دانست 
و گفت: عمده اهتمام مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی، رهانیدن کشور از اقتصاد 
دولتی بود چراکه ایشان اعتقاد داشت توسعه ایران اسلامی از مسیر اقتصاد آزاد می 

گذرد.
صادق زیبا کلام روز پنجشنبه در چهل و دومین نشست ماهانه توسعه در سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی گیلان با عنوان گفتمان توسعه از دیدگاه آیت الله هاشمی 
رفسنجانی اظهار کرد: معتقدم ریشه بسیاری از ناهنجاری ها و ناکامی های کشور، به 
دلیل اقتصاد دولتی آن است و مادامی که اقتصاد دولتی بماند، فساد اقتصادی بیشتر 
خواهد شد.وی افزود: آیت الله هاشمی رفسنجانی از میان تمام شخصیت های سیاسی، 
روحانی و غیر روحانی که طی 40 سال گذشته صاحب قدرت بوده اند؛ به طور ویژه 

همت گمارد تا اقتصاد آزاد را جایگزین اقتصاد ناکارآمد و درمانده قبل کند.
زیباکلام با اشاره به شرایط کشور پس از هشت سال دفاع مقدس ادامه داد: آیت 
الله هاشمی در تلاش بود بعد از جنگ، کشور عمرانی و آبادانی یافته و ایران اسلامی 

جهش داشته باشد از این رو کوشید اقتصاد کشور را از چنبره اقتصاد دولتی برهاند.

به گفته عضو هیات علمی دانشگاه تهران؛ تمام کشورهایی که جهش یافتند و دارای 
اقتصادی موفق هستند؛ اقتصاد دولتی را کنار گذاشته و به سمت اقتصاد آزاد رفته اند.

با صادرات غیرنفتی  به مقایسه درآمدهای صادراتی ترکیه  اشاره  با  زیباکلام 
کشورمان گفت: صادرات ترکیه در سال گذشته 150 میلیارد دلار و مالزی 85 میلیارد 
دلار بوده در حالی که صادرات غیرنفتی کشورمان که سه چهارم آن وابسته به نفت 

است، حدود 40 میلیارد دلار بوده است.
وی با اشاره به بیان مرحوم آیت الله هاشمی مبنی بر ضرورت بالاتر قرار گیری 
ایران اسلامی از کشورهایی همچون ژاپن و مالزی خاطرنشان کرد: آن روزی که آیت 

الله هاشمی دار فانی را وداع گفت؛ اقتصاد ایران، آن چیزی نبود که او می خواست.
زیباکلام در خاتمه سخنانش با اشاره به تحقیقات گسترده درباره آیت الله هاشمی 
و نحوه آشنایی با او، برگزاری جلسات متعدد مصاحبه با وی و تالیف کتاب درباره 
ایشان اضافه کرد: در جریان انتخابات مجلس ششم که آیت الله هاشمی نامزد انتخابات 
شده بود، عده ای مخالف حضور ایشان بودند حال اینکه حضور آیت الله هاشمی ، می 

توانست به آن مجلس اعتبار ببخشد و آن را کارآمدتر کند.

صادق زیباکلام:

دیدگاه آیت الله هاشمی رهانیدن کشور از اقتصاد دولتی بود

خارجی  وسیاست  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیس 
مجلس گفت: ما در امر سیاست باید بدون تعارف صحبت 
کنیم حتما نظام جمهوری اسلامی ایران به آن درجه از 
پختگی رسیده است که در قبال برخی لوایحی مانند 

لایحه CFT و پالرمو دو پهلوگویی نداشته باشیم. 
امر  در  ما  اظهارداشت  پیشه  الله فلاحت  حمشت 
تعارف صحبت کنیم حتما نظام  باید بدون  سیاست 
جمهوری اسلامی ایران به آن درجه از پختگی رسیده 

است که در قبال برخی لوایح مانند CFT و پالرمو دو 
منع  ما هیچ  برآنکه  باشیم مضاف  نداشته  پهلوگویی 
حاکمیتی نداریم و موضع دوپهلو وجود ندارد. آنچه هست 
بررسی در قالب منافع ملی است که باید صورت بگیرد و 

تا امروز هم صورت گرفته است.
اساس  بر  حاضر  حال  در  گفت:  پیشه  فلاحت 
بررسی هایی که در زمینه منافع ملی صورت گرفتهt عملا 
کار در مجلس تمام شده و پالرمو قرار است در دستور کار 

مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار بگیرد و پس از آن هم 
نوبت بهCFT  می رسد.

  CFT،با اینکه این احتمال وجود دارد او ادامه داد: 
مدت بیشتری را در مجمع تشخیص مصلحت  نظام به 
خود اختصاص دهد چراکه عملا در موضوع CFT مجلس 
با شورای نگهبان در 19 مورد اختلاف دارند. اما با این 
وجود به نظر می رسد تا یک ماه دیگر تکلیف این لایحه 

نیز مشخص خواهد شد.

فلاحت پیشه مطرح کرد

درباره سی اف تی  نه منع  حاکمیتی داریم نه دوپهلوگویی

محمد علی حیدرهایی

سعید  منتظرالمهدی
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یک سخنگوی اتحادیه اروپا :

کانالویژهمالیاروپادرآستانهراهاندازیاست
یک سخنگوی اتحادیه اروپا روز پنجشنبه اعلام کرد که کانال ویژه مالی اروپا موسوم به 

»اس.پی.وی« در آستانه راه اندازی است. 
وی در گفت و گوی اختصاصی با خبرنگار ایرنا در لندن افزود: اتحادیه اروپا به اجرای 
برجام برای احترام به قراردادهای بین المللی و امنیت مشترک بین المللی پایبند است. 
از ایران هم انتظار دارد تا نقش سازنده ای را در این زمینه ایفا کند و به اجرای تمام 

تعهدات هسته ای اش ادامه دهد.
این سخنگو که خواست نامش درج نشود، عنوان کرد: برجام طبق اهدافی که برای 
آن تعریف شده کار می کند و ایران را از دست یابی به سلاح هسته ای بازداشته است. 
آژانس بین المللی انرژی اتمی سیزده بار در گزارش های متوالی بر اساس یک نظام 

راستی آزمایی دقیق تائید کرده است که ایران به تعهدات هسته ای اش پایبند است.
جمهوری اسلامی ایران همواره تاکید کرده است که برنامه هسته ای اش صلح جویانه 
بوده و گزارش های آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز هیچ انحرافی را در آن نشان نمی 
دهد.  این سخنگو با بیان این مطلب تصریح کرد که هیچ جایگزین صلح آمیز دیگری 

برای برجام وجود ندارد.
این مقام اروپایی ادامه داد که اتحادیه اروپا برای حفظ برجام، راهکارهای محکمی را در 
نظر گرفته است. او توضیح داد: ما قوانین مسدود سازی و تسهیلات مالی بانک سرمایه 
گذاری اروپا را به روز رسانی کردیم. همچنین اعضای اروپایی برجام، فرانسه، آلمان و 
انگلیس به حفظ و نگهداری مراودات مالی موثر با ایران، به ویژه برای ایجاد کانال مالی 

ویژه موسوم به اس.پی.وی متعهد هستند.
وی سپس خاطر نشان کرد که اس.پی.وی اینک در آخرین مراحل راه اندازی قرار 
دارد. برنامه جامع اقدام مشترک موسوم به برجام در ۲۳ تیر ۱۳۹۴ میان ایران و اعضای 

دائم شورای امنیت سازمان ملل متحد به همراه آلمان امضا شد. 
با نقض قطعنامه  دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا در اردیبهشت سال جاری 
۲۲۳۱ شورای امنیت به صورت یک جانبه کشورش را از این توافق خارج و اعلام کرد که 

تحریم های رفع شده به مدد آن را باز می گرداند. 
دور اول تحریم های آمریکا شامل طلا و فلزات گران بها و صنایع هواپیمایی و خودرویی 
در ۱5 مرداد و دور دوم این تحریم ها علیه ملت ایران شامل تحریم های نفتی، بانکی، 

بیمه و کشتیرانی در ۱۴ آبان اجرایی شد. 
اتحادیه اروپا، چین و روسیه با محکوم کردن خروج آمریکا از برجام، همواره بر پایبندی 
خود به این توافق و یافتن راه هایی برای تداوم بهره مندی ایران از منافع اقتصادی آن 
تأکید کرده اند.  اتحادیه اروپا قانون انسداد را که شرکت های اروپایی را در صورت عدم 

همکاری با ایران به بهانه تحریم های آمریکا تحریم می کند، احیا کرده است. 
این اتحادیه همچنین در حال تکمیل سازوکار ویژه مالی است که تبادل مالی ایران با 

شرکت های اروپایی و جهان را بدون آسیب دیدن از تحریم های آمریکا تسهیل می کند.
*موگرینی در نشست ضد ایرانی لهستان شرکت نمی کند

در همین حال این سخنگوی اتحادیه اروپا با اشاره به فشردگی برنامه کاری »فدریکا 
موگرینی« مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا از بعید بودن حضور او در نشست ضد 
ایرانی در لهستان خبر داد. این مقام افزود:ما از برگزاری کنفرانس درباره خاورمیانه 
موسوم به »صلح و امنیت در خاورمیانه« اطلاع داریم اما با توجه به اینکه موگرینی در 
این ایام مسافرت است، بعید به نظر می رسد که در کنفرانس فوق شرکت کند. کنفرانس 
به اصطلاح »صلح و امنیت در خاورمیانه« با تمرکز بر فعالیت های منطقه ای ایران قرار 
است در روزهای ۱۳ و ۱۴ فوریه )۲۴ و ۲5 بهمن ماه( در ورشو پایتخت لهستان برگزار 
شود. خبر برگزاری این کنفرانس را مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا جمعه گذشته 

در جریان سفر خاورمیانه ای خود و در گفت وگو با شبکه خبری 'فاکس نیوز' اعلام کرد.

رییس کمیسیون مدیریت واردات اتاق ایران مطرح کرد

محدودیت،رانتمیسازدورانت،رانتخوار
رییس کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی ایران معتقد است که سوءاستفاده های 
صورت گرفته در بازار ارز نتیجه غیر قابل اجتناب سیاست های محدودکننده بازار است 

که از چند ماه قبل اجرایی شده اند.
سید محمد جعفری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در نگاه نخست باید تفاوتی 
جدی میان واردکنندگان واقعی و سودجویانی که در طول این مدت فعالیت کرده اند 
قائل شویم. واردکنندگان شناسنامه دار که برای سال های طولانی در این عرصه فعالیت 
کرده و تلاش کرده اند در تمامی سال های سخت گذشته به عنوان بخشی از اقتصاد 
ایران، نسبت به وارد کردن نیازهای اقتصادی  مردم فعال بوده و تمامی رفتارهای آنها 
قابل رصد و دفاع است. وی ادامه داد: با وجود حضور این افراد شناسنامه دار اما وقتی در 
فرایند واردات، محدودیت و سیاست های بازدارنده ابلاغ می شود، قطعا رانت نیز شکل 
گرفته و در این فضا رانت خوارهایی نیز تلاش می کنند برای سودآوری خود اقدام کنند. 
اتفاقا افرادی از فضا سودجویی می کنند که می توانند با به دست آوردن ارتباط های غیر 
قانونی، اعمال خود را پیگیری کنند. رییس کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی 
ایران با بیان اینکه سیاست ثبت سفارش واردات نتوانسته اهداف در نظر گرفته شده 
را پاسخ دهد، توضیح داد: در وهله اول این برنامه با هدف رصد بازار و مشخص شدن 
دقیق چگونگی و میزان واردات شکل گرفت اما در عمل تبدیل به عاملی برای کنترل 
و محدودیت در بازار شد. این در حالی است که براساس متن قانون تجارت، محدودیت 
واردات تنها از طریق افزایش تعرفه ممکن است و هرگونه سیاست محدودکننده دیگری 
در کنار مشکلاتی همچون رانت، اقدامی خلاف قانونی نیز به شمار می رود. جعفری با 
اشاره به تصمیمات کوتاه مدت و ناگهانی در حوزه واردات، گفت: فرایند واردات با توجه 
به شرایط اقتصادی که کشور با آن رو به روست نیاز به مدیریت و برنامه ریزی دقیق دارد. 
اتاق بازرگانی به عنوان مشاور قوای سه گانه بهترین گزینه برای سنجش سیاست ها و 
ارائه گزینه های جدید است اما در ماه های گذشته عملا نظرخواهی جدی در این حوزه 
صورت نگرفته و همین امر به اتخاذ سیاست هایی منجر شده که امروز نتایج منفی آن را 
می بینیم. وی اضافه کرد: اگر محدودیت های شکل گرفته در طول ماه های گذشته کنار 
رفته و امکان فعالیت واردکنندگان براساس سوابق و توانایی هایشان فراهم شود می توان 

انتظار داشت که بخشی از این مشکلات کنار رود.

آیاکاهشقیمتنفتنگرانکنندهاست؟
 دو هفته از تعهد کاهش تولید نفت اوپک گذشته است؛ تعهدی که با امید به جلوگیری 
از روند رو به افول قیمت نفت در بازار جهانی امضاء شد، اما به نظر می رسد تا اینجای کار 

اثری نداشته است، چون هم چنان شاهد کاهش روزانه قیمت نفت هستیم.
بعد از بدعهدیآمریکا با خروج از برجام و اعمال تحریم های نفتی علیه ایران در بازار نفت 
که باعث افزایش چشم گیر قیمت نفت شد، ترامپ برای متعادل کردن قیمت ها از برخی 
تولیدکنندگان مانند عربستان و روسیه خواست که تولید خود را افزایش دهند؛ درنتیجه 
عرضه نفت نسبت به تقاضا افزایش یافت و باعث سقوط آزاد قیمت ها شد. این اتفاقی 
بود که برای تولیدکنندگان بزرگی مانند عربستان و روسیه هراسناک بود و زمانی که 
اعضای اوپک برای اجلاس ۱۷5 گرد هم جمع شدند، بر تعهد کاهش تولید ۸۰۰ هزار 
بشکه ای مهر موافقت زدند. البته ایران به دلیل تحریم ها از این توافق معاف و قرار شد 
اعضای غیراوپک نیز که روسیه بزرگ ترین تولیدکننده آن محسوب می شود، ۴۰۰ هزار 
بشکه از تولید خود کم کنند. تعهد اعضاء طبق قراردادی که امضا کرده بودند، از ابتدای 
سال جدید میلادی آغاز شد، هرچند طبق نظرسنجی "اس اند پی گلوبال پلاتس"، 
تولید نفت اوپک در دسامبر به میزان ۶۳۰ هزار بشکه در روز کاهش یافته و به ۳۲.۴۳ 
میلیون بشکه در روز رسید که پایین ترین میزان در شش ماهه اخیر بود. با این حال 
سقوط آزاد قیمت ها هم چنان ادامه دارد و بهای معاملات آتی نفت برنت ۱۱ سنت یا 
۰.۲ درصد، در روز چهارشنبه نسبت به روز سه شنبه کاهش یافت و به ۶۰.5۳ دلار در هر 
بشکه رسید؛  به طوری که دبیرکل اوپک با وجود خوش بینی نسبت به چشم انداز متعادل 
شدن بازار نفت در سال ۲۰۱۹، نسبت به تاثیر احتمالی جنگ تجاری آمریکا و چین بر 

رشد بازارهای بزرگ آسیا و آسیب دیدن تقاضا برای نفت ابراز نگرانی کرد.
*دو عامل تاثیرگذار بر قیمت نفت در آینده

در این راستا، مرتضی بهروزی فر - کارشناس حوزه انرژی - بر این باور است که تعهد 
اعضای اوپک و هم چنین اوضاع اقتصادی جهان برروی قیمت آینده نفت تاثیر مستقیم 
دارد. وی با تاکید بر این که تعهد اوپک هنوز اجرایی نشده است، به ایسنا گفت: کاهش 
این میزان از تولید تدریجی است و آثار آن روی قیمت جهانی نفت در آینده مشخص 
خواهد شد. این کارشناس حوزه انرژی با بیان این که کاهش قیمت فعلی نفت ناشی از 
نوسانات فعلی بازار است، توضیح داد: این موضوع دور از ذهن نبود. اگر اقتصاد جهان 
پیشرفت کند، قیمت نفت به ۶۷ دلار می رسد اما اگر همین روند ادامه داشته باشد، 

قیمت به رنج 5۰ تا 55 دلار خواهد رسید اما بعید است به زیر 5۰ دلار برسد.
بهروزی فر با اشاره به تحریم های نفتی ایران از سوی آمریکا گفت: بیش ترین نگرانی 
ایران کاهش حجم صادرات است؛ این که آمریکا مجددا به مشتریان نفت ایران معافیت 
بدهد یا خیر، قابل پیش بینی نیست و بستگی به وضعیت بازار دارد. اگر تقاضای سالانه 
افزایش یابد، معافیت ها تمدید می شود اما اگر شرایط به همین صورت باقی بماند، 

احتمال این که تمدید نشود وجود دارد.

هدف از واگذاری شرکت های دولتی، کاهش تصدی گری در 
مالکیت و مدیریت و در نتیجه افزایش بهره وری و انتقال تکنولوژی 
و دانش فنی بنگاه های مذکور بوده اما مسائل و مشکلات به وجود 
آمده فرایند خصوصی سازی را از اهداف اصلی آن دور ساخته 

است. 
، طبق نظر کارشناسان امروزه در همه کشورها رسیدن به توسعه 
اقتصادی بدون افزایش قابل توجه بهره وری امری مشکل می 
دانند. به همین خاطر بر اهمیت موضوع بهره وری به عنوان 
یکی از ضرورت های توسعه اقتصادی و عامل مزیت رقابتی در 
عرصه های بین المللی تأکید می کنند. واقعیت این است که در 
اکثر کشورهای پیشرفته صنعتی، سهم بالایی از رشد اقتصادی از 

طریق افزایش بهره وری به دست می آید.
به اهمیت  با توجه  به همین خاطر کارشناسان معتقدند که 
موضوع بهره وری، در اسناد بالادستی از جمله سند چشم انداز 
و برنامه های مختلف توسعه بر رشد بهره وری تأکید شده و مقرر 
شده که بخش قابل توجهی از رشد اقتصادی کشور از طریق 

ارتقای بهره وری حاصل شود.
در واقع، بر اساس دیدگاه متخصصان یکی از مباحث مورد توجه 
ملی، خصوصی  اقتصاد  تقویت  برای  اقتصادی  سیاستگذاران 
سازی  خصوصی  است.  دولت  تصدی  تحت  واحدهای  سازی 
وسیله ای برای افزایش کارآیی عملیات یک موسسه اقتصادی 
است. به عبارت دیگر با تغییر فضای حاکم بر موسسات دولتی، با 
حفظ بافت اصلی فعالیت صرفا فضای مذکور تغییر یافته و شرایط 
بازار بر نحوه عملکرد موسسه چنان تأثیر می گذارد که انگیزه و 
مکانیسم های بخش خصوصی با هدف بالا بردن کارآیی، ملاک 

تصمیم گیری در موسسه مذکور قرار می گیرد. 
اصل چهل و چهارم قانون اساسی و تأکید بر خصوصی سازی 
این راستا.  بوده است در  اقدامی  اقتصادی دولتی  بنگاه های 
هدف آن است که با ورود بخش خصوصی واقعی به اقتصاد و به 
ویژه به بخش تولید بهره وری این بنگاه ها افزایش یابد و رشد و 

توسعه اقتصادی واقعی در کشور اتفاق بیافتد.
* تاریخچه و میزان واگذاری ها در سازمان خصوصی سازی 
نخستین بار به طور رسمی در بهار ۱۳۷۰ بود که مرحوم حسن 
حبیبی معاون اول رئیس جمهور وقت در یک بخشنامه رسمی به 
مسوولان وزارتخانه ها اعلام کرد که باید سهام شرکت های تحت 
پوشش خود را که شناسایی شده است به بخش خصوصی واگذار 
کنند. اجرای این مصوبه در آن زمان با مقاومت هایی همراه بود. 
چند ماه بعد در مجلس چهارم اکثریت نمایندگان مخالفت خود را 
با مصوبه دولت نشان دادند و راه تازه ای را برای خصوصی سازی 
شرکت  واگذاری  »قانون  نام  به  ای  تازه  قانون  کردند.  پیشنهاد 
رسید  مجلس  تصویب  به  ایثارگران«  و  کارگران  به  دولتی  های 
که در سال ۱۳۷۴ به اجرا درآمد. پس از آن در مجلس پنجم و با 
پایان هماهنگی نسبی دولت و مجلس شرایط خصوصی سازی 
دشوارتر شد. منتقدان دولت، خصوصی سازی های انجام شده در 
سالهای قبل را به مثابه یک ابزار مبارزه به دست گرفته و نارسایی ها 

و کاستی های اجرایی و رانت خواری را مطرح ساختند. 

سازمان برنامه و بودجه در دوره اصلاحات در قالب اصل ۳5 
مطرح  را  سازی  خصوصی  موضوع  سال ۱۳۷۷  بودجه  قانون 
ساخت. این اصل در قانون بودجه ۱۳۷۸ نیز تکرار شد. سپس 
سازمان برنامه و بودجه برای اینکه قانون خصوصی سازی را از 
حالت سالانه خارج و به یک امر مستمر تبدیل کند در قانون برنامه 
سوم توسعه یک فصل به آن اختصاص دادند. بر اساس این قانون 
سازمان خصوصی سازی به عنوان متولی واگذاری سهام شرکت 
های دولتی به بخش غیر دولتی در نظر گرفته شد. بدین ترتیب 
زمینه های تولد سازمان خصوصی سازی فراهم شد. اما فعالیت 
های خصوصی سازی بطور جدی با ابلاغ سیاست های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساسی در سال ۱۳۸۴ و قانون اجرای سیاست 
های مذکور از سال ۱۳۸۶ آغاز و در سال ۱۳۸۷ پیگیری شد و 
هم اکنون نیز فرایند خصصوی سازی در چارچوب این قانون در 

جریان است.
کنونی  حسینی،رئیس  پوری  عبدالله  اشرف  علی  گفته  به 
سازمان خصوصی سازی ، از زمان تاسیس این سازمان تاکنون 
بیش از ۱۴5 هزار میلیارد تومان سهام واگذار شده است که در این 
میان ۲۶ هزار میلیارد تومان مربوط به سهام عدالت بوده است و 
۳۰ هزار میلیارد تومان نیز بابت رد دیون دولت واگذار شده و باقی 
سهام نیز به صورت تدریجی، ترجیحی و بلوکی به عموم متقاضیان 

واگذار شده است.
به گفته وی، سهام شرکتهای دولتی یا به صورت بلوکی واگذاری 
می شود، یا مدیریتی و یا به صورت خرد فروخته می شود. بر این 
اساس به دلیل مزیت هایی که واگذاری های بلوکی و مدیریتی 
دارند معمولا مقاومتهایی در راستای خصوصی سازی در خصوص 

این واگذاریها اتفاق می افتد. 
وی در خصوص زمان پایان واگذاری ها نیز تصریح کرد: با روند 
کنونی و همچنین با فشار و هجمه هایی که به سازمان خصوصی 
سازی می شود و این که بابت هر یک از واگذاری ها باید به دادگاه 
خواهد  طول  سال  سالهای  کشور  در  سازی  خصوصی  برویم، 
کشید. این در شرایطی است که عزم کافی در سازمان خصوصی 
سازی برای واگذاری سهام دولتی وجود دارد و اگر دیگر شرایط نیز 
مهیا باشد می توانیم تا پایان سال ۹۸ برای همه بنگاه های باقی 

مانده در لیست واگذاری، مزایده برگزار نماییم.
از  روابط عمومی سازمان خصوصی سازی،  براساس گزارش 
ابتدای امسال تاکنون ۳۸ هزار و ۸۲۶میلیارد ریال سهم و اموال 
دولتی توسط سازمان خصوصی سازی واگذار شده که در این میان 
۳۸هزار و ۳۲۶میلیارد ریال از طریق مزایده، ۱۲۲میلیارد ریال از 
طریق بورس، ۱۶۰میلیارد ریال از طریق فرابوس و ۲۱۷ میلیارد 
ریال از طریق مذاکره فروخته شده است. این در حالی است که از 
این میزان واگذاری، ۳۸هزار و ۴۱5میلیارد ریال به صورت بلوکی، 
۲۸۲میلیارد ریال به صورت تدریجی و ۱۲۹میلیارد ریال به صورت 

ترجیحی بوده است.
*چالش ها و مشکلات خصوصی سازی 

کارشناسان بر این باورند که اگر به دلیل انحصارات طبیعی، 
های  محدودیت  یا  ارزی  های  محدودیت  اطلاعات،  کمبود 

اندک  اقتصاد  فعالیت ها در یک  رقابت  و... درجه  تکنولوژیک 
باشد، تغییر مالکیت دولتی به مالکیت خصوصی موجب افزایش 
قیمت ها و عدم کارآیی بیشتر می شود. زیرا مالکیت خصوصی 
انگیزه کمتری در تأمین منافع اجتماعی داشته و تمایل دارد از 
تنگناهای اقتصادی، رانت بیشتری را کسب کند. از سوی دیگر 
و  سازی  خصوصی  از  پس  اداری  فشارهای  برداشتن  دلیل  به 
فقدان فشارهای رقابتی، بنگاه های خصوصی انگیزه چندانی 
برای بهبود فناوری نخواهند داشت زیرا می توانند سود خود را از 
طریق دیگری افزایش دهند.  از دیگر موضوعات مهمی که سبب 
به وجود آمدن مشکل میان بخش خصوصی و دولتی در واگذاری 
این طرح شده است وجود شتابزدگی در فرآیند واگذاری بوده 
است. شتابزدگی در واگذاری سبب می شود ابعاد مختلف موضوع 
مورد توجه و بررسی قرار نگیرد که نتیجه ای جز کاهش شفافیت و 

پیدایش رانت نخواهد داشت. 
همچنین، یکی از مهمترین مشکلات واگذاری ها در کشور 
فعالین  و  متخصصان  مورد  این  در  گردد.  می  باز  خریداران  به 
اقتصادی و سیاسی بر این باورند که فرآیند کنونی خصوصی سازی 
که با هدف افزایش کارآیی در کل اقتصاد و تسریع در روند توسعه 
اقتصادی طراحی و اجرا شده است، در صورتی که همچنان با 
حضور پررنگ و حداکثری شرکت های شبه دولتی و عدم حضور 
جدی بخش خصوصی در خرید سهام شرکت های دولتی تداوم 
یابد؛ نمی تواند به اهداف اصلی خود یعنی افزایش کارآیی و تسریع 
توسعه اقتصادی منتهی شود و علت اصلی این امر نیز متأثر بودن 
به  و حاکمیت است.  از دولت  مدیریت شرکت های شبه دولتی 
عبارت دیگر جریان غالب مدیریتی در شرکت های شبه دولتی، 
همان مدیریت دولتی است که نمی توان افزایش کارآیی اقتصادی 

و عملکردی را از آن انتظار داشت.
روند  که  است  شده  باعث  موجود  های  چالش  و  مشکلات 
خصوصی سازی در کشور دارای نقص بوده و همواره انتقاداتی بر 
آن وارد شده است. در این مورد مهرداد لاهوتی عضو کمیسیون 
گفته  وگویی  گفت  در  اسلامی  شورای  مجلس  بودجه  و  برنامه 
است: در کشور ما موضوع واگذاری ها به درستی انجام نشده و 
تاکنون ٢٠٠ هزار میلیارد اموال مربوط به شرکت های دولتی را 

واگذار کرده ایم. بررسی ها حاکی از آن است که تنها ٦ درصد به 
بخش خصوصی واقعی واگذار شده و مابقی مربوط به شرکت های 
خصولتی است و ای کاش این واگذاری ها انجام نمی شد چرا که 

ناظر آن ها مشخص نیست.
وی بیان کرد:موضوع خصوصی سازی را باید شفاف تر کرد و به 
سمتی پیش برویم که دولت اقتصاد را به دست بخش خصوصی 
دهد و ما آن را به عنوان عامل مهم اقتصادی در کشور باور داشته 

باشیم.
* اقدامات لازم جهت تحقق خصوصی سازی واقعی

خصوصی سازی  کنونی  فرآیند  کامل  توقف  دیگر  طرف  از 
نظرات  از  می توان  آنچه  بنابراین  نمی شود.  تلقی  مطلوب 
این است که  نتیجه گرفت،  کارشناسان و صاحبنظران مذکور 
فرآیند خصوصی سازی باید ادامه یابد ولی نباید در اجرای آن 
تسریع شود، بلکه باید نرخ واگذاری ها تا حدودی کند شود. از 
طرف دیگر نهادها و سازمان های مرتبط با فرآیند مذکور از جمله 
وزارت  و  بهادار  اوراق  بورس  سازمان  خصوصی سازی،  سازمان 
امور اقتصادی و دارایی کشور می بایست تلاش حداکثری خود را 
معطوف به افزایش انگیزه و توان بخش خصوصی برای مشارکت 
فعال در فرآیند خصوصی سازی و خرید سهام شرکت های دولتی 
واگذار شده کنند تا حضور بخش خصوصی واقعی در کوتاه ترین 
انگیزه بخش  افزایش  برای  اقدامات لازم  از  یابد.  افزایش  زمان 
خصوصی برای مشارکت در فرآیند خصوصی سازی نیز می توان 
به ثبات قوانین ناظر برای فعالیت شرکت های واگذار شده تحت 
شدن  رقابتی  و  شفافیت  افزایش  خصوصی،  بخش  مالکیت 
برای  بانکی لازم  ایجاد تسهیلات  واگذاری شرکت های دولتی، 
مدیریت  در  دولت  دخالت  از  ممانعت  فعال،  خصوصی  بخش 
شرکت های واگذار شده، ممانعت از فعالیت  دولتی در حوزه های 
اقتصادی که شرکت های دولتی مرتبط با آن حوزه واگذار شده اند، 
کنترل و کاهش حضور شرکت های شبه دولتی در خرید سهام 

شرکت های دولتی و... نام برد. 
حوزه  صاحبنظران  و  کارشناسان  نظر  طبق  مذکور  اقدامات 
خصوصی سازی و بازار سرمایه می تواند در پررنگ تر کردن حضور 

بخش خصوصی در خرید سهام شرکت های دولتی مؤثر باشد.

بنگاه های اقتصادی دولتی در پیچ و خم های خصوصی سازی 

چالش ها و مشکلات خصوصی سازی 

گزارش: هما همت خواه

بازار گوشت قرمز هفته هاست که سامان ندارد؛ با وجود اینکه حجم واردات گوشت افزایش 
یافته، اما به همان میزان قاچاق دام رشد چشمگیری پیدا کرده تا جایی که به نظر می رسد 

اقدامات دولت برای تنظیم بازار این محصول و تعدیل قیمت ها کارساز نیست. 
قیمت هر کیلوگرم گوشت قرمز در حالی در سطح بازار به ۸۰ تا ۱۱۰ هزار تومان رسیده 
است که به گفته مسئولان امر در کنار تولید داخل، روزانه بیش از ۱5۰ تن انواع گوشت گرم 

گوسفندی و گوساله یخ زده وارداتی عرضه می شود.
طبق آمارهای پیشین، نیاز سالانه کشور به گوشت قرمز نزدیک ۹۴۰ هزار تن بود که ۹۰ 
درصد آن از محل تولیدات داخلی و ۱۰ درصد آن از محل واردات تامین می شد اما اکنون 
با افزایش جمعیت و بالا رفتن تقاضا نیاز مصرفی به یک میلیون تن در سال رسیده که به 
نظر می رسد ۸5 درصد آن از محل تولیدات داخلی و ۱5 درصد از محل واردات تامین می 
شود. کارشناسان، نوسان نرخ ارز به دلیل تحریم ها را از دلایل اصلی بروز نوسان در بازار 
گوشت قرمز می دانند؛ به عقیده آنان کاهش عرضه دام در بازار داخلی، پدید آمدن بازار دوم 
خارجی برای دام زنده و افزایش چند برابری قاچاق دام زنده به کشورهای عربی از نتایج بروز 
نوسان ارزی در بازار این محصول است. در سایه این رخدادها، اکنون با وجود تزریق حداقل 
روزانه ۱5۰ تن انواع گوشت وارداتی و نیز تولید داخلی نه تنها عطش بازار سیراب نمی شود 
بلکه مردم نیز از توزیع نامناسب این محصول و اینکه نمی توانند گوشت تنظیم بازاری از 

فروشگاهها خریداری کنند، گلایه دارند.
* قیمت گوشت در کشورهای همسایه چقدر است؟

به تازگی امیررضا دهقانی نیا مدیر کل ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرده است: 
میزان قاچاق دام در هشت ماهه پارسال، ۱۶۶ هزار و ۳۹۴ راس بود که این میزان در هشت 
ماهه ابتدایی امسال به ۹۲۶ هزار و ۴۷۷ راس دام رسیده که نسبت به سال گذشته رشد ۴.5 
برابری را نشان می دهد. وی می گوید: »در گذشته قاچاق دام به صورت ورودی از مرزهای 
شرقی بود که به دلیل لحاظ نشدن ضوابط بهداشتی دام مورد توجه قرار می گرفت، اما اکنون 
شرایط تغییر پیدا کرده و دام جزو کالا های مشمول قاچاق خروجی شده است و بیشترین 
قاچاق دام به کشور های همسایه از جمله عراق صورت می گیرد«. گزارش ها حاکی از آن 
است که اکنون قیمت هر کیلوگرم دام زنده در کشور بین ۲۶ تا ۲۸ هزار تومان است در حالی 
که هر کیلوگرم دام زنده قاچاق دو تا سه برابر قیمت داخلی به فروش می رسد بنابراین انگیزه 

برای قاچاق توسط دلالان و واسطه گران فزایش قابل توجهی پیدا کرده است.
تولید دام سبک زنده توسط دو گروه دامپروران صنعتی و سنتی )عشایری و چراگاه ها( 
تولید می شود که تفاوت قیمتی زیادی با یکدیگر دارند که گفته می شود بخش عمده قاچاق 

دام زنده به دلیل حضور در شهرهای مرزی توسط دامپروران سنتی صورت می گیرد.
* شبکه توزیع معیوب است

برخی دست اندرکاران صنعت گوشت قرمز، یکی از دلیل دیگر افزایش قیمت گوشت قرمز 
را ناشی از معیوب بودن شبکه توزیع بویژه در استان ها می دانند و بر این باورند که استانداری 
ها و سازمان های صنعت، معدن و تجارت در استان ها در زمینه توزیع مناسب گوشت اهتمام 
جدی ندارند. به عقیده آنان، با وجود عرضه گوشت تنظیم بازاری در فروشگاه های زنجیره ای 
و ارایه حواله های دریافت این محصول به نهادها و دستگاه های دولتی مختلف، در واقعیت 
گوشت به میزان کافی در بازار عرضه نمی شود تا قیمت ها را متعادل کند. گزارش ها نشان 
می دهد گوشت وارداتی به میزان لازم به کشور وارد می شود اما در وزن های بالا در حالی در 
اختیار برخی فروشگاه ها قرار می گیرد که حتی ظرفیت نگهداری این میزان گوشت وارداتی 
را ندارند. مشکل دیگر اینجاست که در فروشگاه های زنجیره ای گاهی گوشت قرمز وارداتی 
در اختیار مردم قرار نمی گیرد و آنها ناچارند برای خرید این محصولات بارها به این فروشگاه 
ها مراجعه کنند یا در صف های طولانی بایستند درحالی که به گفته مسولان امر تمامی 
فروشگاه های زنجیره ای دارای سهمیه بندی روزانه گوشت وارداتی هستند بنابراین به نظر 

می رسد کمبودی در این زمینه نباید وجود داشته باشد.

* نظارت ها کافی نیست
در چند هفته های اخیر با اینکه دولت به صورت مستمر تلاش کرده با عرضه بیشتر کالا، 
بازار گوشت قرمز را متعادل کند، توفیق چندانی در کار دیده نمی شود؛ مردم در فروشگاه 
های عرضه کننده گوشت تنظیم بازاری با این مشکل مواجه هستند که هیچ محدودیتی از 
نظر تعداد عرضه به افراد وجود ندارد و عده ای با حجم بالا گوشت خریداری می کنند و در 
مواردی هم که محدودیت هایی اعمال می شود، برخی به دفعات در صف می ایستند تا به 
میزانی که می خواهند گوشت بخرند. اغلب این افراد را رستوران داران تشکیل می دهند که 
گوشت تنظیم بازاری می خرند اما محصول نهایی یعنی غذای تهیه شده را به قیمت گوشت 

آزاد به مشتری می فروشند.
از این رو مردم انتظار دارند در شرایطی که ارز دولتی بابت تهیه این گوشت های وارداتی 
هزینه می شود، بر توزیع آن نیز نظارت کافی وجود داشته باشد تا همه مردم از آن بهره مند 
شوند. با این اوصاف این بی نظمی ها سبب شده تا عده ای از افراد سودجو و دلال در بازار 
سخن به میان آورند که سبب شده کمبود گوشت قرمز در بازار شده اند تا قیمت ها را بالا نگه 
دارند. برخی شهروندان در تماس تلفنی با ایرنا اظهار کرده اند که گرانی های اخیر موجب 
شده تا گوشت قرمز از چرخه مصرفشان خارج شود و حتی امکان تهیه این محصول با قیمت 
تنظیم بازاری هم را ندارند ؛ به گفته آنان بارها برای خرید گوشت به فروشگاه های عرضه 
کننده مراجعه کرده اند اما به محض آغاز توزیع در ساعت های مقرر، به سرعت گوشت تمام 

شده و بسیاری دست خالی برگشته اند.
* حجم عرضه بیشتر می شود

حمید ورناصری مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور چندی پیش به خبرنگار ایرنا 
گفته بود: اکنون در کنار عرضه گوشت گرم تولید داخل، روزانه ۱5۰ تن گوشت وارداتی نیز 
عرضه می شود که تلاش داریم با افزایش حجم واردات انواع گوشت گوسفندی گرم، گوساله 
منجمد، گوساله گرم و دام زنده گوسفندی از رومانی بازار این محصول را تامین و تنظیم کنیم 
تا مردم بتوانند محصولات پروتئینی مورد نیاز خود را با قیمت های مناسب تری خریداری 
کنند. به گفته وی، قیمت هر کیلوگرم لاشه گوشت گوسفندی گرم )تازه( در میادین میوه 
و تره بار و تعاونی های مصرف ۳۷ هزار و 5۰۰ تومان، گوشت تفکیکی بین ۴۸ تا ۴۹ هزار 
تومان و گوشت گوساله منجمد ۲۹ هزار تومان است. وی می گوید قرار است ماهانه ۲۰۰ 

هزار راس دام زنده وارد کشور شود که می تواند شرایط بازار گوشت را متعادل کند.
* عرضه دام توسط پرواربندی ها بزودی قیمت گوشت را متعادل می کند 

مختار عباسی رئیس مرکز اصلاح نژاد دام کشور درباره شرایط پیش آمده در بازار گوشت 
قرمز به خبرنگار ایرنا گفت: ما در تولید گوشت قرمز خودکفا نیستیم بنابراین امسال ۸55 
هزارتن گوشت قرمز تولید و در حال عرضه به بازار است ضمن آنکه سالانه ۱۲۰ هزارتن از 
محل واردات تامین می شود. وی علل گرانی گوشت قرمز را افزایش نرخ نهاده های دامی 
ناشی از نوسان نرخ ارز، کاهش عرضه دام داخلی به کشتارگاه ها، رشد قاچاق دام زنده، 
کاهش اندک جمعیت دام سبک به دلیل خشکسالی ها و چرخه فصلی، فضای روانی حاکم 
بر بازار، نقص در شبکه توزیع گوشت وارداتی و نبود نظارت های کافی بر بازار عنوان کرد. 
وی افزود: آمارها نشان می دهد به دلیل افزایش بیش از حد قاچاق دام زنده، عرضه دام به 
کشتارگاه های کشور ۹.۴ درصد کاهش پیدا کرده است که این امر می تواند در قیمت این 
محصول تاثیر داشته باشد. عباسی اضافه کرد: در سال های گذشته ما شاهد واردات دام 
زنده از مرزهای شرقی کشور بودیم که اکنون به دلیل نوسان نرخ ارز این واردات نیز متوقف 
شده و در مقابل دام زنده نیز از کشور خارج می شود. این مقام مسئول در معاونت امور دام 
وزارت جهاد کشاورزی عرضه دام در فصل زمستان را کاهشی دانست و تصریح کرد: در این 
فصل کمترین میزان جمعیت را هر ساله داریم زیرا تولید مثل دام سبک چرخه فصلی دارد و 
زایش ها در دی و بهمن ماه انجام می شود و در اردیبهشت ماه جمعیت بالای دامی داریم. 
وی افزود: امسال در بخش دامپروری مشکلی در بخش بروز بیماری ها، حذف غیرمنتظره 
دام و تلفات نداشته ایم که این امر در قیمت این محصول تاثیر داشته باشد. وی واردات 
گوشت قرمز را مناسب دانست و گفت: سال گذشته ۸۷ هزارتن واردات گوشت قرمز انجام 

شد که امسال این میزان به ۱۰۶ هزارتن رسید و همچنان وزارت جهاد کشاورزی و شرکت 
پشتیبانی امور دام کشور تمهیداتی را برای افزایش واردات و متعادل شدن بازار اندیشیده اند. 
عباسی افزود: برای پایان سال دام برخی پرواربندی ها به بازار عرضه می شود که به نظر می 

رسد با افزایش واردات بازار متعادل شود.
* عرضه مستقیم گوشت وارداتی تنها راهکار تنظیم بازار است 

»منصور پوریان« رئیس شورای تامین دام کشور نیز به خبرنگار ایرنا گفت: اکنون سبد کامل 
انواع گوشت گرم گوساله، منجمد گوساله، گرم گوسفندی، منجمد گوسفندی و دام زنده به 

کشور وارد می شود و نگرانی در این خصوص نداریم.
وی اظهار داشت: ادامه افزایش واردات می تواند کل نیاز داخلی کشور را نیز تامین کند 
بنابراین افزایش قیمت گوشت قرمز در بازار عللی همچون افزایش بی رویه قاچاق دام زنده، 
معیوب بودن شبکه توزیع گوشت وارداتی و عدم نظارت ها را به همراه دارد که موجب افزایش 
روز افزون قیمت ها می شود. وی تصریح کرد: با وجود تولید داخلی و واردات مناسب باید 
تفاوت قیمت عرضه گوشت تولید داخل با گوشت وارداتی حداکثر ۱۰ هزار تومان باشد 
درحالی که این دو محصول تفاوت نرخ چشمگیری در بازار با یکدیگر دارند. رئیس شورای 
تامین دام کشور بر این باور است که ممنوعیت صادرات مشروط منجر به افزایش بی رویه 
قاچاق دام شده به طوری که قبل از ممنوعیت در مجموع سالانه نزدیک ۶۰۰ هزار راس دام 
از کشور صادر می شد اما با نوسان نرخ ارز این رقم قابل توجه است. وی درباره معیوب بودن 
شبکه توزیع گوشت وارداتی گفت: شرکت پشتیبانی در امر واردات گوشت قرمز خوب عمل 
کرده اما در بحث شبکه توزیع و عرضه این محصولات به بازار توسط فروشگاه های زنجیره ای، 
حواله های دستگاه های مختلف چندان موفقیتی نداشتیم زیرا عرضه این حجم از واردات 
نتوانسته منجر به کاهش قیمت گوشت در بازار شود. وی معتقد است تنها راهکار برای 
کاهش قیمت گوشت قرمز در بازار، ایجاد پایگاه های عرضه مستقیم گوشت قرمز وارداتی با 
نرخ های تنظیم بازاری است که این محصولات به طور مستقیم به دست مردم برسد و دست 
دلالان و سودجویان کوتاه شود. پوریان علت دیگر گرانی گوشت در بازار را احتکار دانست 
و گفت: ممکن است برخی برای بالا رفتن قیمت گوشت در بازار، اقدام به نگهداری این 
محصولات در سردخانه ها کنند که این امر در قیمت ها تاثیرگذار است. وی درباره عرضه 
گوشت وارداتی در فروشگاه های زنجیره ای افزود: اکنون مشکلی در توزیع گوشت قرمز 
در میادین میوه و تره بار نداریم و حتی فروشگاه های زنجیره ای نیز به صورت روزانه سهمیه 
خود را از شرکت پشتیبانی امور دام کشور دریافت می کنند اما این که به چه دلیل در برخی 

فروشگاه ها گوشت وارداتی با نرخ های تنظیم بازار کم است یا نیست باید بررسی شود.
وی درباره تاثیر سقوط اخیر هواپیمای حامل محموله گوشت وارداتی در بازار گفت: در 
سانحه اخیری که برای هواپیمای حامل گوشت وارداتی رخ داد میزان این محموله حدود ۳۰ 
تا ۴۰ تن بود که ممکن است برای یک روز در بازار تاثیر داشته باشد اما به طور کلی در نرخ این 
محصول تاثیر ندارد. پوریان بر این باور است که دولت باید با ابزارهای لازم و تشدید نظارت ها 
از قاچاق دام زنده، با عرضه گوشت قرمز وارداتی در پایگاه های مستقیم عرضه کالا از حضور 

دلالان و سودجویان جلوگیری کند تا بازار این محصول آرام شود.

اقدامات دولت برای تنظیم بازار گوشت و تعدیل قیمت ها کارساز نیست 

بازارگوشتقربانیشبکهمعیوبتوزیع

راننده،  به  از خودرو  ثالث  بیمه نامه های شخص  مالکیت  انتقال 
تازه ترین تصمیم بیمه مرکزی است؛ تصمیمی که باید دید آیا می تواند 
از بروز تقلبات گسترده ای در ابعاد ۲۰۰۰ میلیارد تومان در صنعت 

بیمه جلوگیری کند یا خیر؟
"صحنه سازی" اصطلاحی است که این روزها در صنعت بیمه بسیار 
زیاد شنیده می شود و اکثر مدیران عامل شرکت های بیمه و حتی 
رئیس کل بیمه مرکزی هم از تقلب های گسترده برخی از بیمه گذاران 

از بیمه نامه های شخص ثالث خبر می دهند.
باره غلامرضا  این  از آخرین اظهارات در  و در یکی  این  از  پیش 
سلیمانی - رئیس کل بیمه مرکزی - در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه 
۲۰ درصد خسارت هایی که در بخش بدنه و شخص ثالث توسط 
واقعی است،  و غیر  متقلبانه  پرداخت می شود،  بیمه  شرکت های 
اظهارکرد: کلاهبرداری در زمینه بیمه نامه شخص ثالث زیاد است، 
برای کاهش این معضل راهکارهایی همچون صدور بیمه شخص 
ثالث به صورت الکترونیکی در نظر گرفته ایم تا بتوانیم جلوی پرداخت 

خسارت های غیر واقعی را بگیریم.  
به  رو  را گامی  ثالت  بیمه شخص  پرداخت  الکترونیکی شدن  او 
جلو برای کاهش تخلف در این زمینه برشمرده و گفته بود که دلیل 

ضرردهی شرکت های بیمه در شخص ثالث به دلیل واقعی نبودن 
قیمت بیمه نامه است. پرداخت های غیر واقعی صنعت بیمه در بخش 
ثالث و بدنه که به ۲۰۰۰ میلیارد تومان می رسد ریسک خسارت را 
بسیار افزایش داده است. به گفته سلیمانی، پارسال میزان خسارت 
پرداخت شده شرکت های بیمه در بخش ثالث و بدنه بالغ بر ۹۰۰۰ 
میلیارد تومان بوده که رقم بالا و هزینه سنگینی است که با کاهش 
پرداخت های غیر واقعی و واقعی کردن نرخ بیمه نامه شخص ثالث و 
بدنه می توان تا حدودی ضرر شرکت های بیمه را جبران کرد.   نهایتا 
بیمه های  در  تقلب  از  بیمه ها  میلیاردی  هزار  زیان ۲۰۰۰  و  ضرر 
ناظر صنعت  نهاد  به عنوان  بیمه  مرکزی  باعث شد  ثالث  شخص 
بیمه برای بستن منافذ این تخلفات به تکاپو بیفتد و به استفاده از 
فناوری های جدید اطلاعاتی روی بیاورند. همچنین تغییر قوانین 
مالکیت بیمه های شخص ثالث از خودرو به راننده مساله ای است 
که اتخاذ آن در این شرایط احتمالا با نیت کاهش هزینه ها در بخش 
بیمه نامه های شخص  ثالث صورت می گیرد. صدور  بیمه شخص 
ثالث بر اساس عملکرد صاحبان بیمه ها یکی از راهکارهایی است که 
فناوری های نوین برای کنترل بیمه گذاران در اختیار شرکت های بیمه 
قرار می دهند. بر این اساس اگر برای مثال شخصی تخلفات رانندگی 

بیشتری را مرتکب شود احتمال خسارت آفرینی بیشتری هم از سوی 
او وجود دارد؛ بنابراین بیمه نامه او باید گران تر تمام شود.

رئیس کل بیمه مرکزی همچنین درباره جزئیات طرح جدید بیمه 
شخص ثالث و فرد محوری به جای خودرو محوری، یکی از وظایف 
بیمه مرکزی را در راستای اجرای قانون برنامه ششم و قانون بیمه 
بر اساس راننده  ثالث  ثالث، صدور بیمه نامه های شخص  شخص 
اظهار کرده است. سلیمانی زمان اجرای این طرح را اواخر سال آینده 
و به شکل پایلوت اعلام کرده و گفته که هر زمان دوره بیمه نامه خودرو 
تمام شود، بیمه نامه جدید برای فرد و نه خودرو صادر می شود. بر این 
اساس، شرکت های بیمه موظف خواهند بود بر اساس عملکرد راننده 
بیمه شخص ثالث را صادر کنند. برای اجرای این طرح لازم است 
اطلاعات راننده از جمله جنسیت، سن، تجربه، میزان تخلفات و سایر 
اطلاعات جمع آوری  و برنامه نرم افزاری لازم بر آن اساس تهیه شود.

در رابطه با تاثیر انتقال مالکیت بیمه نامه های شخص ثالث از خودرو 
به راننده جواد بارانی، کارشناس ارزیاب خسارت بیمه شخص ثالث 
معتقد است که این مساله هرچند ممکن است از طریق خنثی کردن 
برخی صحنه سازی ها که خودروی دارای بیمه نامه را در صحنه جابه 
جا می کنند روی کاهش تقلبات هم اثر بگذارد؛ هرچند ممکن است 

بعد از این تقلب در جا به جایی رانندگان صورت بگیرد.
او استفاده از فناوری های جدید را راهکاری موثر برای جلوگیری 
از بروز تقلبات در بیمه های شخص ثالث اظهار کرد و گفت: با این 
حال بیمه ها هنوز استفاده از این فناوری های جدید را نپذیرفته اند 
در حالی که واقعا می توانند اثرگذار باشند؛ مثلا با نصب دستگاه  
gps روی خودروهای بیمه شده می توان پیشینه مسیر حرکت خودرو 
ارزیاب  پیدا کرد. در همین راستا علی توکلی، دیگر کارشناس  را 
خسارت در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در گذشته هم با استدلال 
کاهش خسارات در بیمه شخص ثالث طرحی مشابه برای انتقال 
تعلق بیمه نامه از خودرو به راننده طراحی شد که اساسا تاثیری در 
کاهش تقلبات یا کاهش هزینه ها نداشت بر تاثیر گذاری استفاده از 
فناوری های نوین در کاهش خسارات تاکید کرد و گفت: استفاده از 
فناوری های جدید مانند gps می تواند در کاهش بروز تقلبات بیمه ای 
موثر باشد اما این مساله نیازمند پذیرش بیمه ها و دادن تخفیفاتی به 
بیمه نامه های شخص ثالثی است که مثلا از gps استفاده می کنند. 
در حال حاضر هم دوربین های پلیس در جاده ها توانسته است تا 
حدود زیادی به کشف صحنه سازی ها و تقلبات در سواستفاده از 

بیمه ها کمک کنند.

انتقال بیمه شخص ثالث از خودرو به راننده

۲۰درصدتصادفهاساختگیاست!
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واکنش حاجیلو به انتقادات اخیر:

استقلالبااینچیزهاکوچکنمیشود
اصغر حاجیلو تمامی انتقادات از وضعیت تمرینی باشگاه استقلال را رد کرد و گفت که 

شرایط خیلی خوب است. 
از وقتی استقلالی ها به اردوی ترکیه رفتند، فشار و انتقادات زیادی متوجه شان شده 
است اما اصغر حاجیلو مدیر این تیم می گوید تمرینات روال خوبی دارد و استقلال پس از 
اتمام بدنسازی، با قدرتی دو برابر گذشته به لیگ برمی گردد. او در این رابطه گفت: »هر 
چقدر فکر کردم، نتوانستم بفهمم دلیل این همه انتقاد از ما چیست؟ نمی دانم چرا اردوی 
استقلال را دست کم می گیرند؟ ما مشغول تمرین هستیم و وینفرد شفر همه چیز را زیر نظر 
دارد تا بهترین بهره را از این اردو داشته باشیم. استقلال تیم بزرگی است و با این انتقادات 
کوچک نمی شود اما متاسفانه بعضی ها دنبال بهانه هستند تا هر روز به ما حمله کنند. 

انشالله در زمین بازی و در ادامه لیگ،  جواب همه این مسائل را می دهیم.«
وضعیت  هتل  هم  داریم.  کمپ  در  کاملی  و  خوب  »امکانات  کرد:  اضافه  حاجیلو 
استانداردی دارد و هم امکانات تمرینی مان کامل است. شفر هم راضی است و کارها را 
پیش می بریم. وضعیت تغذیه بچه ها عالی است و بازیکنان مصدوم هم به تیم اضافه شده 
اند. فقط سردی هوا در روزهای اول اذیت می کرد که حالا دیگر بازیکنان با وضعیت هوا 
کنار آمده اند. این اتفاق می تواند به کمک مان بیاید زیرا باقی بازی های استقلال هم در 

فصل سرما برگزار می شود و بدن بازیکنان عادت می کند.«
سرپرست تیم فوتبال استقلال در نهایت گفت: »مدیریت باشگاه با وجود تمام مشکلاتی 
که بر سر راهش بود، بهترین شرایط را برای تیم در نظر گرفت. یکسری حرف و حدیث ها 
برای مان ساختند اما همان طور که گفتم، استقلال تیمی است که همیشه داخل زمین، 
جواب منتقدانش را می دهد. این بچه ها به خاطر شنیدن آن انتقادات، متحد شده اند و 
در بازگشت به لیگ ثابت خواهند کرد اردوی ترکیه چه کمکی به تیم کرده است. می خواهم 
بگویم هواداران اصلا نباید نگران تیم محبوب شان باشند زیرا استقلال در بهترین شرایط 

کارش را دنبال می کند.«

رئیس فدراسیون شطرنج  خبرداد

سفرشطرنجیمعاونسابقپوتینبهتهران
معاون سابق رئیس جمهور روسیه و رئیس جدید فدراسیون جهانی شطرنج بهمن ماه به 

تهران سفر می کند. 
آرکادی دوورکویچ معاون سابق رئیس جمهور روسیه و رئیس فدراسیون جهانی شطرنج 
یک روز بعد از ۲۲ بهمن ماه و سالروز پیروزی انقلاب اسلامی به تهران سفر می کند و پس از 

آن در سفری به رشت جام بین المللی شطرنج کاسپین را افتتاح خواهد کرد.
مهرداد پهلوان زاده رئیس فدراسیون شطرنج در همین خصوص به خبرنگار ما گفت:برای 
مسابقات جام فجر که به میزبانی تهران برگزار می شود از  آرکادی دوورکویچ، رئیس جدید 
فدراسیون جهانی شطرنج دعوت کردیم تا در این رویداد ها که با چهل سالگی انقلاب 

اسلامی ایران هم همراه شد حضور پیدا کنند.
او در ادامه و در خصوص حضور این چهراه نام آشنای ورزشی- سیاسی در کشورمان 
گفت:ما به دلیل ارتباطاتی که با فدراسیون جهانی شطرنج داشتیم پس از انتخاب او به 
عنوان رئیس فدراسیون جهانی شطرنج از او دعوت کردیم به ایران سفر کند و فکر می کنم 
حضور او در این رویداد ها بار میزبانی و اعتبار مسابقات شطرنج فجر و کاسپین را بالاتر 

خواهد برد.
پهلوان زاده در مورد برگزاری دو رویداد مهم در کشورمان طی بهمن ماه سال جاری 
گفت:ما ابتدا با حضور این چهره نام آشنا مسابقات جام فجر را از ٢٢بهمن ماه استارت 
می زنیم و بعد از این رویداد، به همراه رئیس فدراسیون جهانی به استان گیلان سفر 
می کنیم تا در مسابقات جام خزر حاضر شویم و طبیعتا برای انجام این چنین رویداد 
ومهمان هایی باید تشریفات خاص صورت بگیرید که قصد داریم به جای سفر زمینی با 
هواپیما از تهران عازم رشت شویم. رئیس فدراسیون شطرنج گفت:با توجه به اینکه نگاه ها 
طی سال های اخیر به ورزش ایران و به خصوص رشته شطرنج ویژه تر ازگذشته شده است 
باید همه دست به دست یکدیگر بدهیم تا میزبان خوبی برای اینگونه رویداد ها باشیم و روز 

به روز در امر سازندگی و ارتقا گام برداریم.

هشدار مدافع سابق تیم ملی:

عراقمیتوانستدردقیقه۹۵بهایرانگلبزند
مدافع سابق تیم ملی پیش بینی کرد که اگر بازی ایران و عراق تا دقیقه ۹۵ ادامه داشت، 

عراقی ها به گل می رسیدند.
سعید مراغه چیان درباره بازی ایران و عراق اظهار کرد: در دو بازی قبل به خصوص 
مقابل یمن خوب محک نخوردیم. ویتنام هم در نیمه دوم خوب بازی کرد ولی بازی اصلی 
ما با عراق بود که ایران در نیمه اول یک مقدار بهتر از عراق بازی کرد. ما در ارسال پاس، 
اشتباهات زیادی داشتیم. تعداد پاس های ما به عدد چهار نمی رسید. این بازیکن سابق 
تیم ملی خاطرنشان کرد: هر دو تیم بازی درگیرانه داشتند و خیلی فشرده بازی کردند. 
در نیمه دوم عراق خیلی بهتر بازی کرد. این تیم در توپ گیری و در هوا بهتر بود. حتی 
می توانست به گل هم برسد. این یک هشدار بود برای ایران بود که کارسختی در ادامه راه 
دارد. او با اشاره به صدرنشینی ایران در دور گروهی گفت: این صدرنشینی کارمان را در دور 
بعد هموارتر می کند. در ادامه قرعه راحت تری خواهیم داشت و فعلا از بازی با استرالیا، ژاپن 
و کره جنوبی اجتناب می کنیم. مراغه چیان درباره تغییر ترکیب تیم ملی به نسبت دو بازی 
گذشته گفت: کی روش به دلیل اینکه بالای سر تیم است، بهتر از من از تیمش شناخت  
دارد. البته می دانستم او در هر بازی یک تاکتیک را  انتخاب می کند. تعویض پنج بازیکن 
در یک بازی خوب نیست. به نظرم کی روش می توانست یکی، دو بازیکن را عوض کند. 
هافبک سابق تیم ملی تاکید کرد: ترکیب کی روش برای این بازی برای گل نخوردن بود. او 
سیستمی را اتخاذ کرد که کاملا دفاعی بود. نیمه دوم تیم ما حالت هجومی خود را از دست 
داد. توپ گیری مناسبی در بازی با عراق صورت نگرفت. وی درباره افت فنی وحید امیری 
در نیمه دوم و استفاده از او در هر سه دیدار اخیر ایران یادآور شد: به نظرم امیری را برای اوت 
انداختن آورده بود. ما می خواستیم از روی شروع مجددها به گل برسیم. من این نوع بازی 
را نمی پسندم که یک تیم بیش از ۱۰ اوت دستی بیندازد. جهانبخش هم خیلی خوب نبود. 
امید ابراهیمی هم جنگندگی بازی با پرتغال و اسپانیا را نداشت. مراغه چیان خاطرنشان 
کرد: عراقی ها بیشتر از سمت راست حمله می کردند اما در نیمه دوم در هر دو طرف خوب 
بودند. اگر ضربه سر بازیکن عراق گل می شد، کار سخت بود. دروازه بان مان ما را نجات داد. 
او در پایان گفت: بیرون رفتن مهند باعث شد نفس راحتی بکشیم. مربی آن ها به نفع ایران 
تعویض کرد. آن ها در بیست دقیقه آخر خیلی خوب حمله کردند. اگر پنج دقیقه دیگر ادامه 

داشت، عراق به گل می رسید. ایران در نیمه دوم تحت تاثیر عراق بود.

پاداش مرحله اول تیم ملی ایران در جام ملتهای آسیا پرداخت شد 

داورزنی:انتظاربهتریننتیجهممکنراداریم
معاون وزیر ورزش ابراز امیدواری کرد تیم ملی فوتبال ایران بتواند به بهترین نتیجه در جام 

ملت های آسیا دست پیدا کند.
محمدرضا داورزنی در جمع مسئولان و کادر فنی تیم کلی فوتبال ایران با تقدیر از موفقیت 
های تیم ایران در دور اول جام ملتهای آسیا گفت: شما نمایندگان محبوب ورزش ایران 
در این رویداد مهم آسیایی هستید و ایرانیان علاقمندان بسیاری در  کشور و جای جای 
جهان پیگیر نتایج تیم ملی ایران هستند در این نشست که بعد از بازی ایران و عراق در 
هتل اقامت تیم ایران برگزار شد، داورزنی ادامه داد: به اینجا آمده ام که از نزدیک از تلاش 
های فدراسیون فوتبال و سرمربی پرتلاش و کادر فنی و بازیکنان ارزشمند تیم ملی تشکر 
کنم. تیم ملی فوتبال ایران مورد حمایت کشور، مردم و دولت است و انتظار همه از این تیم 
و سرمربی موفق آن ادامه روند موفقیت هاست و امیدوارم مانند گذشته بتواند دل مردم را 
شاد کند و بهترین نتیجه ممکن را در چهل سالگی انقلاب شکوهمند اسلامی ایران  به 
ارمغان آورد. معاون وزیر ورزش و جوانان افزود: اینجا هستم تا مطابق وعده ای که داده 
بودیم پاداش صعود تیم ملی از مرحله نخست را که با پیگیری های سلطانی فر وزیر محترم 
ورزش و موافقت آقای جهانگیری معاون اول رییس جمهور آماده شد در اختیار سرپرست 
تیم قرار دهم و امیدوارم شاهد ادامه روند موفقیت های تیم ایران باشیم در این دیدار یک 
ساعته کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی ایران نیز  توضیحاتی درباره ادامه راه و شرایط 

تیم ملی ایران ارایه کرد.

نیماردررقابتشترسواریاولشد!
ستاره برزیلی بارسلونا توانست در مسابقه 
را  نخست  جایگاه  قطر  در  سواری  شتر 
بدست آورد و جایزه ۲۵ هزار دلاری را از آن 

خود کند.
در  ژرمن  پاری  سن   گزارش  ایسنا،  به  
قطر  کشور  به  خود  زمستانی  تعطیلات 
آمده و در آن جا اردو زده است. ستاره های 
نیمار  ویژه   به  ژرمن  پاری  سن   سرشناس 
قطر  اردوی  در  را  تیم  ام باپه  و  کاوانی  و 

همراهی می کنند و این باعث شده تا هواداران زیادی راهی تمرین این تیم شوند.
روزنامه الوطن نوشت که در قطر اتفاقی جالب و خاص برای نیمار رخ داد. او تصمیم گرفت 
که به همراه توماس توخل و اسپانسر باشگاه پاری  سن  ژرمن در مسابقه شتر سواری که 
طرفداران زیادی هم در کشورهای عربی دارد شرکت کند. نیمار با انتخاب شتری بعنوان 
حامی آن در این رقابت شترسواری شرکت کرد. او در طول مسابقه با هیجان زیادی در کنار 
زمین شتر خود را تشویق می کرد. پس از پایان مسابقه، شتر نیمار قهرمان شد و او نیز به 
روی سکوی قهرمانی مسابقات شترسواری رفت. در این رقابت نیمار جایزه ۲۵ هزار دلاری 
شتر قهرمان را گرفت تا بر این اساس اتفاقی خاص و بی سابقه ای برای او در اردوی پاری 
سن ژرمن در کشور قطر رخ داده باشد. نیمار این جایزه را به موسسه های خیریه اهداکرد.

افشاگری کی روش علیه تاج و سلطانی فر: 

اگریکچیزرامیدانستم،هرگزتمدیدنمیکردم
سرمربی تیم ملی فوتبال پس از صعود این تیم به مرحله 
بعدی رقابتهای جام ملت های آسیا بر اهمیت پیروزی در هر 
دیدار تاکید کرد و گفت: جام ملت های واقعی از این به بعد 

شروع خواهد شد.
کارلوس کی روش پیش از تمرین روز پنجشنبه ملی پوشان 
با اشاره به دیدار پایانی مرحله گروهی برابر عراق گفت: دیروز 
دیدید که بازی سختی را پشت سر گذاشتیم در حالیکه می 

خواستیم فوتبال خودمان را هم بازی کنیم.
عراق می خواست بازی را عصبی کند

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران ادامه داد: تیم ملی  عراق 
تلاش کرد در زمانهایی از بازی، فوتبال را به سمت عصبانی 
کردن و احساساتی شدن بکشد تا در سیستم بازی اخلال 
ایجاد کند. اما بازیکنان من یک بار دیگر نشان دادند وقتی به 
چنین مواقعی می رسند جنگجویانه تر از همیشه مبارزه می 

کنند تا به خواسته های خود برسند.
واکنش به مذاکره با کلمبیا

سرمربی تیم ملی در پاسخ به شایعه توافق وی با تیم ملی 
کلمبیا اظهار داشت: برای اینکه به این سوال که آینده کارلوس 
کی روش چه می شود پاسخ دهم لازم است آخرین نکته را 

بگویم. صحبت حال حاضر مهم تر است.
جام ملتهای واقعی شروع شد

وی افزود: در شرایط فعلی توانستیم بدون اینکه در سه بازی 
گل بخوریم هفت گل بزنیم. پل اول را با توجه با بازی های 
خوبمان پشت سر گذاشتیم. جام ملت ها بطور واقعی از حالا 
شروع می شود. تا اینجا دنبال صعود بودیم اما در دور حذفی 
این بازی ها همه چیز برای برنده خواهد بود و چیزی به بازنده 

نمی رسد.
حاضرم برای بازیکنانم بمیرم

کی روش درباره شرایط تیم ملی تصریح کرد: از این به بعد 
باید شرایط تیم و قدرت تیم را در قالب کاراکتر بازیکنان نگه 
داریم. من اطمینان دارم و مطمئن هستم که بازیکنان هم می 
فهمند که من اینجا هستم و حاضرم جانم را برایشان بدهم. 

من حاضرم برای بازیکنانم بمیرم. چون آنها استحقاق پایبندی 
من را دارند. به تک تک بازیکنانم اعتماد دارم و عاشق آنها 

هستم.
فرقی نمی کند با چه تیمی بازی کنیم

که  دارند  آمادگی  بازیکنان هم  افزود:  ادامه  در  کی روش 
حاضرند با انگیزه کامل هر کاری کنند. این مطلبی است که 
باید به آن توجه کنیم. چهار روز دیگر بازی خیلی مهمی داریم 
که همه چیز را باید برایش بگذاریم. برای ما از این به بعد همه 
چیز فینال گونه است. فرقی نمی کند با چه تیمی بازی داریم.

هزار درصد به بازیکنانم اعتماد دارم
کی روش درباره احتمال موفقیت تیم ملی در ادامه این بازی 
ها نیز صحبت کرد و گفت: به کادرم و بازیکنانم هزار درصد 
اعتماد دارم و روی آنها حساب باز می کنم. برای من حال فعلی 

در امارات بسیار مهم است و به مسائل دیگر فکر نمی کنم.
برای بهترین شدن باید بهترین ها را ببریم

وی در پاسخ به این سوال که اگر حق انتخاب داشتید با کدام 
تیم بازی نمی کردید تا به فینال برسید افزود: برای رسیدن به 
فینال باید بهترین باشید و بهترین ها را به چالش بکشید. شما 
نمی توانید تبدیل به بهترین شوید اگر بهترین ها را شکست 
ندهید. بعضی ها شاید قرمز را دوست داشته باشند از آبی 
بدشان بیاید. اما این سبک و سیاق من نیست. در زندگی ام به 
همه احترام می گذارم. هرکسی باشد احترام می گذاریم. الان 
همه چیز به فوتبال در حالت ۵۰-۵۰ است. در بازیهای حذفی 
کاراکتر و انگیزه بازیکنان مهم است. این موضوعی است که به 
آن فکر می کنیم. کار ما اینجا این نیست که چیزی را انتخاب 

کنیم. ما باید به حریفان احترام بگذاریم و به برد برسیم.

داور هم ممکن است اشتباه کند
کی روش در خصوص عملکرد داوری در چند بازی اخیر. 
تیم ملی در جام ملت ها افزود: هر داوری ممکن است اشتباه 
کند. اما در جام ملت های دوره قبلی در استرالیا ما با اشتباه 
بازی  در  ولی  نبود.  اشتباه  داور  رفتار  نشدیم. چون  مواجه 
دیشب داور با تدبیر خود رفتار حرفه ای انجام داد. پس داور 

دیشب را با اتفاقات ۲۰۱۵ مقایسه نکنید.
فدراسیون قراردادم را شش ماهه بست

کی روش در ادامه بار دیگر به شایعات درباره حضورش در 
کلمبیا صحبت کرد و گفت: می خواهم برگردم به سوالی که 
از من دباره شک و شبهه شد. تنها مطلبی که می توان از آن 
اطمینان داشت و به زبان آورد تصمیمی بود که فدراسیون 
فوتبال ایران گرفت. آنها شش ماه پیش قراردادم را فقط شش 
ماهه بستند. این یک واقعیت بود. تصمیمی بود که بصورت 
شفاف گرفتند و همه جا هم اعلام کردند. در آن برهه من 
احساساتم را با آقای تاج در میان گذاشتم اما این تصمیمی بود 

که از طرف آقای تاج و فدراسیون فوتبال اتخاذ شد.
تاج اطلاعات را از من پنهان کرد

وی ادامه داد: مطلبی که در آن زمان نمی دانستم اما الان با توجه 
به اینکه به دفعات آقای تاج چند بار گفته است باید بگویم اگر این 
موضوعات را می دانستم هرگز و هیچ وقت تمدید نمی کردم. آقای 
تاج این اطلاعات را از من پنهان کردند. مطلبی که آن موقع نمی 
دانستم این بود که ماندنم کاملا بر خلاف دیدگاه وزارت ورزش بوده 
است. من نمی دانستم آقای تاج در آن برهه از جناب اقای وزیر 

دستورات خاص گرفته اند که این قرارداد را تمدید نکنند.
سلطانی فر گزینه های دیگری دارد

سرمربی تیم تصریح کرد: اگر این را می دانستم هیچ وقت 
نمی ماندم. نمی خواستم کاری کنم که بر خلاف میل آقای 
وزیر باشد. آقای تاج چندیدن بار به من گفتند دلیلی که وزارت 
ورزش از من حمایت نمی کند این است. من نمی خواهم 
بمانم که به تیم ضربه بخورد. آقای سلطانی فر برنامه ها و گزینه 

های دیگری برای تیم ملی دارند.

»هادی طباطبایی« دروازه بان اسبق تیم ملی فوتبال کشور گفت: دیدار چهارشنبه شب 
گذشته تیم ملی ایران و عراق درگیرانه و احتیاط دردستور کار بازیکنان دو تیم قرار داشت. 
هادی طباطبایی با بیان اینکه پیش بینی این اتفاق زیاد هم سخت نبود در گفت و گویی 
افزود: تیم ملی به عنوان تیم اول صعود خود را به مرحله بعد حتمی کرده بود از این رو 

بازیکنان زیاد خود را به آب و آتش نزدند.
وی افزود: با این شیوه به نظر می رسید هدف کادر فنی تیم ملی دراین دیدار جلوگیری 

از آسیب دیدگی و نگرفتن کارت از سوی بازیکنان بود و آنان به خواسته خود نیز رسیدند.
مربی اسبق دروازه بانان تیم فوتبال امید درباره استراتژی تیم ملی عراق نیز عنوان کرد: 
برنامه تیم ملی عراق تمرکز برروی خط هافبک و از کار انداختن بازیکنان میانه میدان ایران 

بود.
طباطبایی با اشاره به عملکرد قابل قبول بازیکنان تیم ملی عراق درمیانه میدان، ادامه 
داد: بازیکنان حریف به خوبی درخواست های کادر فنی را درزمین به اجرا گذاشته و خط 

میانی ایران را از کار انداخته بودند.
به گفته وی بازیکنان این تیم دردیدار شب گذشته اجازه خود نمایی به هافبک های تیم 

ملی کشور را نداده و به همین دلیل بازیکنان خط میانی ما کیفیت فنی لازم را نداشتند.

مربی سابق تیم فوتبال امید درادامه بررسی های فنی دیدار تیم های ملی ایران و عراق 
درپاسخ به این سوال که کدام بازیکن ایران نسبت به سایرین عملکرد بهتری داشت نیز 
گفت: »علیرضا بیرانوند« بهترین بازیکن ایران بود او با جاگیری مناسب و عکس العمل 

های به موقع بارها مهاجمان حریف را ناکام گذاشت.
طباطبایی اضافه کرد: او دراواخر بازی شب گذشته توپ فوق العاده ای را گرفت و مانع 
به ثمر رسیدن یک گل صد درصدی تیم ملی عراق شد از این رو درصورت انتخاب بهترین 

بازیکن ایران او گزینه مناسب برای کسب این عنوان است.
وی درباره تعداد خطاهای بالای دو تیم در این دیدار نیز گفت: از همان ابتدا روند بازی 
به سمتی پیش رفت که چاره ای به جز بازی فیزیکی نبود بازیکنان دو تیم با خطا برروی 
بازیکن حریف سعی درکاهش سرعت بازی و قدرت بازیکنان مقابل بودند به همین دلیل 
مرتب به روی هم خطا می کردند.  مربی اسبق دروازه بانان تیم فوتبال امید ایران درباره پنج 
تغییرکادر فنی در ترکیب تیم ملی نسبت به دیدار گذشته برابر تیم ویتنام نیزاظهارداشت: 
از آنجا که نگاه کادر فنی تیم ملی نگاه بلند مدت به شرکت دراین رقابت هاست جا به 
جایی درترکیب تیم ملی امری کاملا طبیعی است و باید بدانیم این تغییرات با هدف حفظ 

سلامت بازیکنان و کم کردن فشار برروی آنان صورت می گیرد.

هادی طباطبایی:

بازیایرانوعراقدرگیرانهبود

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱73۹4 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۵۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۰4۲ آقای محمدعلی صباغی فرزند 
رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۰۵/3۵  مترمربع پلاک شماره  ۱۰8۲۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم.سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3۹۵۲۰33۰۰۰۱۰۰۱۲۹3. )م الف 4۹4۵(
۲- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱۵36۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹3۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۱۵۲ خانم اکرم رهنمائی فرزند سید 
عبدالرسول در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۰۰ مترمربع پلاک شماره  ۱۱۱۲۱ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از سید احمد رهنمائی خریداری ایشان به موجب سند رسمی 

بشماره 4۰8۱۰ . )م الف 4۹44(
3- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱۵6۱6 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹3۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۱۵7 آقای سید احمد رهنمائی 
فرزند سیدمحمد تقی در سه دانگ از  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۰۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۲۱  اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی به شماره 4۰8۱۰. )م الف4۹43(
4- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱۵۰۹4 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۲۵3 آقای محمد سعید دلشاد  فرزند 
جعفر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۰۵ مترمربع پلاک شماره ۱۲64 فرعی از ۱۰۵۹۹ اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم . خریداری طی سند مالکیت مشاعی به موجب سند قطعی بشماره ۱86۹7۲. )م الف 4۹4۲(
۵- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱7۹8۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱443۰۰۰۱۰۰۰۰۲۰ آقای محمد کاظم صادقی 
فرزند رمضانعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱6۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۲84  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی به شماره ۲8۵۰۵. )م الف4۹4۱(
6- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱4۵۹۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443۰۰۰۱۰۰۰6۵۵ آقای علی فروغی فر فرزند 
طرلان در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹۲/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از  ۱۱۱88 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از غلامعلی ولی . )م الف 4۹4۰(
7- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱7۵۵۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۲۵4 خانم عذرا کرمانی فرزند حسن 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 7۵ مترمربع پلاک شماره  ۱۱۱4۱  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از قاسم جهانگیر آزاد به موجب سند قطعی بشماره ۲۹8۲8 . )م الف 4۹3۹(
8- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱74۰۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱443۰۰۰۱۰۰۰6۱3 آقای محمد بامداد اصل 
رازلیقی فرزند ابوالفضل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱4۹/6۰ مترمربع پلاک شماره  ۱۰۹۱3 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی به شماره ۲7۰۵۰. )م الف۵۰۱۲(

۹- رای شماره ۱3۹66۰33۰۰۰۱۰۱۱۹38 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۵۱۱443۰۰۰۱۰۰۱486 خانم فاطمه فتحی زاده 
فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 63/۰8 مترمربع پلاک شماره  ۱۰83۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سیدحسن طباطبائی . )م الف ۵۰۱3(
۱۰- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱7۹۰6 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۵۱۱443۰۰۰۱۰۰۰۵6۱ خانم فاطمه یزدی فرزند 
محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 67/۵۲ مترمربع پلاک شماره  ۱۰83۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سید حسن طباطبائی . )م الف ۵۰۱4(
۱۱- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱۵۲۰۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱443۰۰۰۱۰۰۰۱۲۰ آقای حسن مه آبادی فرزند 
یداله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۰/۵۰  مترمربع پلاک شماره  باقیمانده ۱۰4۲6 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی بشماره 77۹۰8 . )م الف ۵۰۱۵(
۱۲- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱7۹۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443۰۰۰۱۰۰۰888 آقای سید محمدحسن 
معصومی لاری فرزند سیدمحمدعلی در  دو دانگ از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۵۵/8۵ مترمربع پلاک 
شماره  ۱۱۵۲۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی به شماره 44۹63. )م الف۵۰۱6(
۱3- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱8۰۰4 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443۰۰۰۱۰۰۰8۹۰ سید محمدصالح معصومی 
لاری فرزند سیدمحمدحسن در  دو دانگ از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۵۵/8۵ مترمربع پلاک شماره  

۱۱۵۲۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی به شماره 44۹63. )م الف۵۰۱7(
۱4- رای شماره ۱3۹76۰33۰۰۰۱۰۱8۰۰3 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹6۱۱443۰۰۰۱۰۰۰88۹ آقای سید محمدعلی 
معصومی لاری فرزند سیدمحمدصالح در  دو دانگ از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۵۵/8۵ مترمربع 
پلاک شماره  ۱۱۵۲۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی به شماره 44۹63. )م 

الف۵۰۱8(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/10/29 
تاریخ انتشار دوم: 1397/11/15

محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

رئیس هیئت دو و میدانی استان قم از دعوت از 3 دو و میدانی کار قمی به اردوی تیم های ملی نوجوانان و بزرگسالان خبر داد.
علی رضایی اظهار داشت: رقابت های دو و میدانی قهرمانی آسیا در رده های سنی نوجوانان و بزرگسالان در پیش است و استان قم نیز به 
دلیل این که در دو و میدانی یکی از استان های فعال و دارای قهرمان به شمار می رود در فهرست نفرات دعوت شده به اردو، نماینده دارد.
وی افزود: دعوت از 3 دو و میدانی کار قمی به اردوی تیم های ملی بزرگسالان و نوجوانان جهت حضور در مسابقات قهرمانی آسیا در 
حالی صورت گرفته است که دو و میدانی کاران قمی در سال ۹7 عناوین مختلف کشوری را به دست آوردند و در مسابقات لیگ نیز در 

تیم های مختلف حضوری جدی داشتند.
رئیس هیئت دو و میدانی استان قم گفت: رضاملک پور و محمدحسین اسکندری در رده سنی بزرگسالان و علی قاسم بابایی در رده 
نوجوانان به این ادو فراخوانده شده اند که در این بین رضا ملک پور در بازی های آسیایی جاکارتا نیز یکی از نفراتی بود که روی پیست رفت 

و ورزش استان قم را دارای سهمیه در این رویداد مهم و بزرگ کرد.
رضایی بیان داشت: مسابقات نوجوانان آسیا ۲4 اسفند در هنگ کنگ و مسابقات بزرگسالان آسیا اول اردیبهشت ۹8 در قطر برگزار 
خواهد شد و دو و میدانی کاران قمی دعوت شده به اردو باید در تمرینات تیم ملی نظر مثبت مربیان را جلب کنند و بتوانند در فهرست 

مسافران مسابقات قهرمانی آسیا قرار گیرند.
وی عنوان کرد: به طور معمول برنامه های مسابقاتی رشته دو و میدانی در ایام سرد زمستان تعطیل می شود و در حال حاضر دو و میدانی 

کاران در حال انجام تمرینات بدنسازی برای مسابقات سال آینده هستند.

رئیس هیئت مدیره باشگاه سوهان محمد سیما با بیان این که ماندن من در فوتسال قم به صلاح نیست گفت: عدم حضور تیم سوهان 
محمد سیما در هفته پایانی لیگ برتر منتفی شد.

رسول قلی زاده اظهار داشت: با توجه به این که شرایط اقتصادی نابسامان است و اداره کردن این تیم به معنای رها کردن کار و زندگی 
شخصی و رسیدگی به امور تیم است و به همین دلیل ماندن من از فصل آینده در این تیم به صلاح نیست و نیاز است نیروی تازه نفسی 

وارد کار شود و به فوتسال قم خدمت کند.
وی عنوان کرد: برخی از سر ناآگاهی فکر می کنند حضور من در این تیم به این معنی است که من از کنار این تیم سودی کسب می کنم. 
بسیاری از موقعیت های مناسب کاری و مالی را به دلیل حضور در این تیم از دست داده ام اما تا آخرین روزی که هستم با تمام وجود در 

خدمت این تیم هستم و پس از آن، کار را در اختیار شخص جدید قرار می دهم.
رئیس هیئت مدیره باشگاه سوهان محمد سیما تصریح کرد: هزینه این تیم از طریق دولت تأمین نمی شود. برای این تیم یا خودم هزینه 
کرده ام یا از طریق دوستانم کمک مالی گرفته ام. هر کسی این ذهنیت را دارد که هدایت امور این تیم منفعتی برایش دارد بیاید و کار را 
تحویل بگیرد تا ببینیم جز هزینه و فشار چه چیزی عایدش می شود. گاهی حرف هایی می شنوم که آزار دهنده است اما می دانم که از 

سر ناآگاهی است.
قلی زاده افزود: این مشکلات سبب نمی شود زحماتی را که حسن عابدی مدیر کل ورزش و جوانان استان قم برای نماینده فوتسال قم 

کشید از یاد ببرم. او از معدود یاوران تیم ما برای حضور در لیگ برتر بود و در حد توان کمک زیادی به تیم ما کرد.

رئیس هیئت دو و میدانی استان قم خبرداد
دعوتاز3دوومیدانیکارقمیبهاردویتیمهایملی

رئیس هیئت مدیره باشگاه سوهان محمد سیمای قم :
ماندنمندرفوتسالقمبهصلاحنیست

پیشکسوت فوتبال کشورمان گفت: کی روش باید هرچه زودتر ترکیب اصلی تیم ملی 
را پیدا کند چرا که این مسئله هم به ضرر تیم ملی خواهد بود و هم باعث سردرگمی 

ملی پوشان می شود. 
 محمود کلهر در خصوص عملکرد تیم ملی فوتبال کشورمان مقابل تیم عراق در جام 
ملت های آسیا گفت: به اعتقاد من در این بازی خوب نبودیم و در حد تیمی که می خواهد 
قهرمان آسیا شود بازی نکردیم. از طرف دیگر تیم عراق آنالیز خیلی خوبی روی تیم ملی 
کشورمان انجام داده بود و همه فضاها را روی تیم ملی بسته بود. آنها دوندگی زیادی 
داشتند و حتی دیدیم که مالکیت توپ تیم عراق نسبت به تیم ایران بهتر هم بود. به نظر 
می رسد که کی روش هنوز ترکیب اصلی تیم ملی را نشناخته و این مسئله به تیم کشورمان 

ضربه می زند.
وی افزود: کی روش نباید در پست های حساس و کلیدی تغییرات زیادی انجام دهد. 
به طور مثال تغییر متداوم در پست دفاع وسط که پست حساسی است تیم ملی را دچار 
مشکل می کند چرا که دفاع وسط پلی بین دروازه بان و هافبک ها است و دیروز ضعف آنها 
مشهود بود. ما با این وضعیت مقابل تیم های قدرتمندتر دچار مشکل خواهیم شد و نباید 

اینقدر تغییرات در ترکیب تیم ملی انجام شود. دیروز در پست دفاع چپ میلاد محمدی 
در  اما  تغییرات در پست های کناری خوب است  که  و معتقدم  عملکرد خوبی داشت 

پست های حساس نباید اینقدر تغییرات انجام داد.
پیشکسوت فوتبال کشورمان در خصوص اینکه چرا هنوز کی روش نتوانسته ترکیب اصلی 
تیم ملی را پیدا کند، گفت: من هم معتقدم که کی روش باید هرچه زودتر ترکیب اصلی 
تیم ملی را مشخص کند. البته در همه تیم ها می بینیم که یکی دو تغییر مشکلی ایجاد 
نمی کند اما اینکه شما در هر بازی حداقل چهار تغییر انجام دهید باعث می شود که حتی 
بازیکنان تیم ملی هم سردرگم شوند و این مسئله به ضرر تیم ملی است. ما در خط حمله 
هم تغییراتی داشتیم و مطمئناً این مسئله در مراحل حذفی کار ما را سخت می کند چرا 
که در مراحل حذفی شما حق اشتباه کردن ندارید چون امکان دارد اولین اشتباه آخرین 
اشتباه شما باشد. کلهر در خصوص اینکه چرا در بازی با عراق حتی یک ضربه به چارچوب 
این تیم نداشتیم و این مسئله به خاطر ضعف تیم ملی بود یا اینکه کی روش نمی خواست 
دستش برای حریفان رو شود، عنوان کرد: یعنی چه دستش رو نشود؟ ما باید بهترین 
حملات و بیشترین فشار را به رقبای مان وارد کنیم اما الان دیگر همه تیم ها نسبت به هم 

شناخت دارند. همه آسیا جهانبخش را می شناسند و اطلاعات کافی از او دارند و ما چرا 
باید با این شیوه بازی کنیم؟ بازی مستقیم به درد تیم ملی نمی خورد و ما باید از کناره های 
زمین استفاده کنیم. ما می توانیم با بازی روی زمین و استفاده از پاس ها در نقاط کور نتیجه 
بگیریم هرچند که بازیکنان باید آرامش خودشان را حفظ کنند چرا که در بازی مقابل عراق 

خطاهای زیادی داریم.

محمود کلهر:
کیروشبایدترکیباصلیتیمملیرامشخصکند
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خواص معجزه آسای پودر سنجد در درمان 
پوکی استخوان و ترمیم مفاصل

سنجد برای ترمیم شکستگی، ترک استخوان و پوکی استخوان بی نظیر است؛ پودر 
هسته سنجد، غضروف ساز بوده و برای ترمیم مفاصل و کمردرد می توان آن را با شیر میل 

کرد.
امروزه شیوع و گسترش پوکی استخوان و بیماری هایی مانند آرتروز به ویژه در زنان تبدیل 
به کابوسی وحشتناک در بسیاری از کشورها شده است و پوکی استخوان، چهارمین 

عامل مرگ ومیر در جهان است و از هر 4 نفر بالای 25 سال، یک نفر مبتلا به آن است!
 ـاسلامی راهکارهای مختلف ساده ای برای پیشگیری یا درمان  در طب سنتی ایرانی ـ
این بیماری ها وجود دارد که در ادامه، یکی از خوراکی های شگفت انگیز و در دسترس 

همه که تأثیرات معجزه آسایی را دارد، معرفی می کنیم.
چرا باید سنجد را جدی بگیریم؟

از ائمه اطهار )ع( روایت شده که "سنجد" گوشتش گوشت می آورد، استخوانش، 
استخوان و پوستش، پوست می رویاند.

* از سنجد می توان در درمان بسیاری از امراض استفاده کرد؛ مصرف سنجد، کلیه ها 
را گرم و بواسیر را درمان می کند.

* ادرار اگر قطره قطره بیاید، با پودر سنجد روان می شود؛ بازوان و ساق ها را نیرومند 
می کند.

 C سنجد، عفونت ریه را خشک و آب آوری شش ها را درمان می کند؛ کمبود ویتامین *
بدن را رفع می کند.

* سنجد خاصیت آنتی اکسیدانی بسیار قوی دارد و با ویتامین K به نبرد سموم معده 
و روده می رود.

سنجد پخته شده در روغن زیتون، درد مفاصل و خارش پوست را درمان می کند و برای 
رشد مو مفید است.

* سرشار از فیبر و منبع غنی از کلسیم است؛ برای همین خوردن آن به پیران و مادران 
شیرده توصیه می شود زیرا هم جلوی پوکی استخوان را می گیرد و هم دستگاه گوارش را 
تقویت می کند و هم سردردهای میگرنی را درمان می کند و هم نسیان و آلزایمر را کاهش 

می دهد و هم موجب تیزهوشی نوزاد شیرخوار می شود.
* سنجد برای ترمیم شکستگی و ترک استخوان، بی نظیر است و در درمان پوکی 
 ـاثرات معجزه آسایی دارد؛   ـبه عنوان چهارمین عامل مرگ ومیر در جهان ـ استخوان ـ

می توان گفت همه بیماران مبتلا به پوکی استخوان از سنجد، غافل بوده اند!
* در مکتب طبی ابن سینا، آسیاب شده سنجد با هسته آن درمان ساده، عالی و 

بی خطر برای آرتروز، روماتیسم و پوکی استخوان است.
پودر سنجد را چگونه تهیه و مصرف کنیم؟

* اگر می توانید، خودتان تعدادی سنجد تازه را با پوست و گوشت و هسته آسیا کنید اما 
اگر آسیا ندارید یا نگران هستید، هسته سنجد، آسیای شما را خراب کند، می توانید پودر 

سنجد آماده تهیه کنید.
* یک قاشق غذاخوری پودر را در یک لیوان شیر، بریزید و با یک قاشق غذاخوری عسل 

آن را شیرین کنید و روزانه یک وعده از آن را با غذا یا میان وعده میل کنید.
* با 14 روز خوردن این معجون ساده، معجزه آن را مشاهده کنید؛ 70 یا 72 روز مصرف 

آن، مکمل درمانی بسیار مناسبی برای مبارزه با پوکی استخوان و آلزایمر است.
از دیگر فواید سنجد می توان به این موارد اشاره کرد:

* بهترین دارو برای رفع کمبود ویتامین C و K در بدن است.
* دارای خاصیت آنتی اکسیدانی قوی است.

* خاصیت ضدالتهابی دارد و التهابات معده و روده را می زداید.
* ضداسهال و قابض است؛ جوشانده برگ سنجد، بهترین دارو برای اسهال کودکان 

است.
* پودر هسته سنجد در درمان التهاب های حاد و مزمن کاربرد دارد و آرتروز را درمان 

می کند.
* ضد تب و درد است.

* بادشکن و ضدنفخ است.
* مقوی قلب است.

* سردردهای سرد، سوداوی و بلغمی را تسکین می دهد.
* پودر هسته آن، غضروف ساز بوده و برای ترمیم مفاصل و کمردرد می توان آن را با شیر 

میل کرد.
* از گل آن برای التیام زخم استفاده می شود.

* کم کالری و مقوی معده است.
* سنجد پخته شده در روغن زیتون، درد مفاصل و خارش پوست را درمان می کند و 

برای رشد مو مفید است.
* پودر هسته سنجد در درمان التهاب های حاد و مزمن کاربرد دارد و آرتروز را درمان 

می کند.

کاهش 5۰  درصدی خطر حمله قلبی در افراد 
سالم با ورزش

متخصصان سلامت معتقدند ورزش کردن می تواند خطر حمله قلبی را در افراد سالم 
به نصف کاهش دهد.

محققان با بیان اینکه نداشتن فعالیت جسمی کافی می تواند خطر حمله قلبی را در 
طولانی مدت به میزان زیادی افزایش دهد، اظهار داشتند: حتی درصورتیکه در حال 
حاضر علائم این مشکل وجود نداشته باشد احتمال خطر حمله قلبی در آینده وجود 
دارد. آمادگی قلبی-تنفسی به توانایی بدن در انتقال اکسیژن به ماهیچه ها هنگام انجام 
فعالیت های بدنی اشاره دارد. این اصطلاح به طور خاص کارایی سیستم عروقی، ریوی 
و قلبی را شامل می شود. نتایج مطالعات انجام گرفته حاکی از ارتباط آمادگی تنفسی-
قلبی با تاثیرات مثبت متعدد آن بر سلامت است که از آن جمله می توان به پیشگیری 
از بیماری های قلبی-عروقی و تمامی عوامل مرگ و میر گرفته تا پیشگیری از دیابت و 
بهبود مقاومت انسولینی اشاره کرد. متخصصان نروژی در این بررسی جدید به متدهای 
دقیق تر ارزیابی آمادگی قلبی-تنفسی و فوائد آن بر سلامتی پرداخته  و مشخص شد که 
بالا بودن سطح آمادگی، خطر حمله قلبی را به نصف کاهش می دهد. همچنین نداشتن 
میزان آمادگی کافی می تواند خطر حمله قلبی در آینده را حتی در غیاب علائم هشدار 
دهنده در زمان حال افزایش دهد.   در این بررسی آمادگی قلبی-تنفسی بیش از 4500 
نفر مورد ارزیابی قرار گرفت. هیچ یک از این افراد سابقه بیماری های قلبی-عروقی، 
بیماری ریوی، سرطان یا فشار خون بالا را نداشتند. حدود 50 درصد از این افراد زن 
بوده و خطر ابتلا به بیماری های قلبی-عروقی در بیش از ۸0 درصد از تمامی آنان در 

پایین ترین میزان بوده  است.
این متخصصان متد جذب حداکثر اکسیژن را مورد استفاده قرار دادند تا به طور 
اکسیژن  حداکثر  جذب  شود.  اندازه گیری  شرکت کنندگان  آمادگی  سطح  مستقیم 
به بیشترین میزان اکسیژنی اشاره دارد که بدن در زمان انجام حرکات ورزشی جذب 
از  نفر  مطالعه مشاهده شد 147  پایان  در  تودی،  نیوز  مدیکال  گزارش  به  می کند. 
شرکت کنندگان دچار حمله قلبی شدند. این ارزیابی ها حاکی از وجود رابطه بین کاهش 

خطر ابتلا به بیماری های قلبی-عروقی با افزایش سطح آمادگی تنفسی-قلبی است.

کارشناسان آلمانی تاکید کردند

پس از کندن پوست موز 
حتما دست هایتان را بشویید

موز میوه پرطرفدار و پرخاصیتی است که به گفته کارشناسان آلمانی از زمان برداشت 
تا فروش، راهی طولانی را پشت سر می گذارد و پوست آن به موادی آغشته می شود که 

برای سلامت انسان مضر است.
به گزارش ایسنا، این میوه اغلب برای افزایش سریع انرژی بدن بین وعده های غذایی 

مصرف می شود.
 B6 این میوه سالم و مغذی غنی از املاحی چون پتاسیم و منیزیم و همچنین ویتامین

است و علاوه بر این حاوی سایر ویتامین ها و مواد معدنی است.
در عین حال پوست موز نیز فایده های بسیاری دارد. برای مثال می توان آن را خشک 

کرد و به عنوان کود پای گلدان های خانگی ریخت.
بنابر گزارش دویچه وله، به تازگی کارشناسان اداره "حفاظت از حقوق مصرف کنندگان" 

در آلمان توصیه می کنند که پس از کندن پوست موز حتما دست هایتان را بشویید.
موز میوه ای گرمسیری است که نارس چیده می شود و از هنگام برداشت تا فروش 
ترکیبات  به  میوه  این  پوست  به همین خاطر  را پشت سر می گذارد.  راهی طولانی 

شیمیایی حفاظت کننده از جمله محلول های ضدقارچ آغشته می شود.
این ترکیبات که مانع از رسیدن زودهنگام یا گندیدن موز می شوند، روی پوست آن 

می مانند و هنگام جدا کردن پوست از میوه، دست ها را آلوده می کنند.
اداره حفاظت از حقوق مصرف کنندگان در آلمان همچنین توصیه می کند که به 

کودکان موز پوست کنده بدهید و خودتان هم حتما به سرعت دست هایتان را بشویید.
این توصیه ها برای میوه آووکادو نیز صادق است.

این  کنار  در  اما  است  زیادی  فواید  دارای  گیاهی  رژیم های 
فواید، کمبودهایی نیز وجود دارد. در واقع برخی از مواد مغذی 
مورد نیاز بدن در رژیم ها و غذاهای گیاهی یافت نمی شوند و به 
همین دلیل گیاه خواران اغلب با کمبود این مواد در بدن خود 
مواجه اند. در این مطلب به بررسی این مواد و چگونگی دریافت 

آن ها می پردازیم.
مصرف  با  که  سال هاست  انسان  می دانیم  که  همان طور 
غذاهای گیاهی و حیوانی تکامل  یافته و هر دو نوع این غذاها 
را در رژیم غذایی خود داشته است. بنابراین با قطع مصرف هر 
یک از این دو نوع مواد غذایی، با خطر کمبود مواد مغذی کلیدی 

مواجه خواهد شد.
در این مطلب قصد داریم 7 ماده مغذی که تأمین آن ها با رژیم 
گیاهی ناممکن است را معرفی کنیم. بنابراین گیاه خواران باید به 
فکر راهی برای جایگزینی این مواد مغذی و حفظ سلامت خود 

باشند. 
B12 1- ویتامین

عملًا  که  است  ضروری  مغذی  مواد  از  یکی   B12 ویتامین
نام  با  که   B12 ویتامین نمی شود.  یافت  گیاهی  غذاهای  در 
کوبالامین نیز شناخته می شود یک ویتامین محلول در آب است 
که در توسعه گلبول های قرمز خون، حفظ و نگهداری رشته های 

عصبی و همچنین عملکرد طبیعی مغز دخیل و لازم است.
خوب است بدانیم که گیاه خواران بدون مصرف مکمل و یا 
غذاهای غنی  شده از ویتامین B12، در معرض کمبود آن قرار 
خواهند داشت. ویتامین B12 اصولًا در غذاهای حیوانی از قبیل 

گوشت، ماهی، لبنیات و تخم مرغ یافت می شود.
وجترین های ovo-lacto )گیاه خوارانی که تخم مرغ و لبنیات 
از  را   B12 ویتامین مصرف می کنند( می توانند مقادیر کافی 
فرآورده های لبنی و تخم مرغ مصرفی خود دریافت کنند؛ اما 
لبنیات(  با منشا حیوانی )حتی  از هیچ محصول  وگان ها که 
استفاده نمی کنند در این رابطه دچار مشکل خواهند شد. به 
همین دلیل، وگان ها نسبت به سایر گیاه خواران بیشتر در معرض 

کمبود ویتامین B12 قرار دارند.
علائم و خطرات مرتبط با کمبود ویتامین B12 شامل موارد زیر 

است:
-- ضعف، بی حالی

-- ضعف در عملکرد مغز
-- اختلال های عصبی گسترده و متفاوت

-- اختلالات روان پزشکی
-- اختلالات عصبی در فرزندان یا نوزادان مادران شیرده

-- کم خونی مگالوبلاستیک
-- احتمال ارتباط با آلزایمر

-- احتمال ارتباط با بیماری های قلبی
غذاهای  مکمل ها،  طریق  از  را  ویتامین  این  باید  وگن ها 
کنند.  دریافت  دریایی  جلبک  از  خاصی  نوع  یا  و  غنی شده 
برخی  صبحانه،  غلات  مثل  فراوری شده  غذاهای  از  بسیاری 

نان ها و محصولات سویایی با ویتامین B12 غنی  شده اند.
البته برخی از غذاهای گیاهی هستند که شامل میزان کمی 

ویتامین B12 می شوند مثل:
-- جلبک نوری )Nori( که نوعی جلبک دریایی است.

-- تمپه که محصولی تخمیر شده از سویا است. 
2- کراتین

غذاهای  در  که  است  مولکولی  فسفات،  کراتین  یا  کراتین 
حیوانی یافت می شود. بیشتر کراتین در ماهیچه ها و عضلات 
متمرکز  مغز  در  نیز  قابل توجهی  مقادیر  اما  می شود  ذخیره 
می شوند. در واقع عملکرد کراتین مثل یک منبع قابل  دسترس 

آسان انرژی برای سلول های عضلات است که به این عضلات 
استقامت و استحکام بیشتری می دهد و به همین دلیل است 
که این ماده یکی از پرطرفدارترین مکمل ها در بین ورزشکاران 

بدن سازی در سطح جهان است.
تحقیقات نشان داده که مکمل کراتین، هم در افزایش حجم 
توده عضلانی و هم افزایش استحکام و استقامت عضلات مؤثر 
است. البته استفاده از مکمل کراتین در رژیم غذایی ضروری 
نیست چرا که کراتین توسط کبد تولید می شود. فقط خوب است 
بدانیم که وجترین ها یا همان گیاه خواران از کراتین کمتری در 

عضلات خود برخوردارند.
گفتنی است استفاده از رژیم غذایی وجترین ovo-lacto به 
در  کراتین  قابل توجه  کاهش  به  منجر  می تواند  روز  مدت 26 
عضلات شود. بنابراین، به همین دلیل یافت نشدن کراتین در 
طریق  از  فقط  وگان ها  به ویژه  و  گیاه خواران  گیاهی،  غذاهای 

مصرف مکمل می توانند به این ماده دسترسی داشته باشند.
مصرف کراتین در گیاه خواران می تواند فوایدی از قبیل موارد 

زیر برای آن ها داشته باشد:
-- بهبود کارایی فیزیکی

-- بهبود عملکرد مغز
در  کراتین  مصرف  فواید  از  بسیاری  که  است  ذکر  به  لازم 
گیاه خواران اثرگذاری بسیار قوی تری نسبت به گوشت خواران 
خواهد داشت. به عنوان مثال گیاه خوارانی که از مکمل کراتین 
استفاده می کنند شاهد بهبود عملکرد مغز بسیار قابل توجهی 
با  گوشت خواران  در  مغزی  عملکرد  درصورتی که  بود  خواهند 

مصرف کراتین تغییر محسوس و قابل توجهی نخواهد داشت. 
3- کارنوزین

کارنوزین یک آنتی اکسیدان است که در عضلات و مغز متمرکز 
می شود. کارنوزین برای عملکرد عضلات بسیار مهم است و وجود 
مقادیر زیاد کارنوزین در عضلات، با کاهش خستگی و بی  حالی 

عضلات مرتبط است و کارایی آن ها را بهبود می بخشد.
حیوانی  غذاهای  در  فقط  کارنوزین  این که  قابل توجه  نکته 
یافت می شود. دریافت این آنتی اکسیدان نیز به علت تولید آن از 
آمینواسیدهای هیستیدین و بتا آلانین در بدن غیرضروری است 
اما منابع غذایی بتا آلانین از قبیل گوشت و ماهی ممکن است 
در سطح کارنوزین موجود در عضلات نقش قابل توجهی داشته 

باشند.
به  نسبت  کمتری  کارنوزین  از  گیاه خواران  است  گفتنی 
از  استفاده  برخوردارند.  خود  عضلات  در  گوشت خواران 
عضلات،  در  موجود  کارنوزین  میزان  آلانین،  بتا  مکمل  های 

استقامت و حجم عضلات را افزایش خواهد داد. 
D3 4- کله کلسیفرول یا همان ویتامین

که  است  بدن  برای  ضروری  ویتامین  یک   D ویتامین 
عملکردهای مهمی دارد. کمبود ویتامین D با افزایش خطر بروز 
شرایط نامطلوب متفاوتی در بدن مرتبط است که شامل موارد زیر 

می شود:
افزایش خطر شکستگی استخوان در  -- پوکی استخوان و 

سنین بالا
-- سرطان

-- بیماری قلبی
-- ام اس

-- افسردگی
-- ضعف عملکرد مغزی 

-- تحلیل عضلات و کاهش استحکام به ویژه در افراد مسن تر
استخوان  نرمی  و  استخوان  پوکی  که  بدانیم  است  خوب 
)راشیتیسم( مهم ترین آثار شناخته شده ناشی از کمبود ویتامین 

بروز  در   D ویتامین  کمبود  که  موضوع  این  البته  هستند.   D
شرایط دیگر نیز مشارکت دارد یا با آن ها در ارتباط است کمتر 

شناخته شده است و نیاز به بررسی های بیشتر دارد.
از ویتامین D با نام ویتامین طلوع آفتاب یا تابش آفتاب نیز 
 D یاد می کنند، قابل توجه است که لزومی به دریافت ویتامین
از طریق رژیم غذایی وجود ندارد. در واقع این ویتامین توسط 
پوست انسان و در زمانی که در معرض نور خورشید قرار می  گیرد 
قابلیت تولید دارد. البته مواقعی که با محدودیت نور خورشید 

مواجه هستیم باید از منابع غذایی ویتامین D را دریافت کنیم.
همچنین باید بگوییم که دو نوع ویتامین D در رژیم غذایی 
وجود دارد؛ یکی ارگوکلسیفرول یا ویتامین D2 که در گیاهان 
در  که   D3 ویتامین  یا  کلکلسیفرول  دومی  و  می شود  یافت 
 D ویتامین  نوع  دو  بین  از  می شود.  یافت  حیوانی  غذاهای 
ذکرشده، کلکلسیفرول یا همان ویتامین D3 بسیار قوی تر از 
نوع ارگوکلسیفرول آن است. به بیان دیگر کلکلسیفرول یا ویتامین 
D3 میزان ویتامین D زیست فعال موجود در خون را بسیار مؤثرتر 

افزایش می دهد.
از بهترین منابع کلکلسیفرول می توان به ماهی های چرب و 
زرده تخم مرغ اشاره کرد. منابع دیگر شامل مکمل ها، روغن کبد 
ماهی و همچنین غذاهای غنی شده از ویتامین D مثل شیر و یا 

غلات است.
DHA 5- دوکوزاهگزانوئیک اسید یا

دوکوزاهگزانوئیک اسید یک اسید چرب امگا 3 ضروری است. 
در واقع این اسید چرب برای عملکرد و توسعه طبیعی مغز بسیار 
اهمیت دارد. کمبود دوکوزاهگزانوئیک اسید می تواند آثار و تبعات 
منفی در سلامت ذهنی و عملکرد مغز به ویژه در کودکان داشته 

باشد.
در  اسید  دوکوزاهگزانوئیک  ناکافی  دریافت  آن  بر  علاوه 
نامطلوبی در رشد و توسعه مغز  آثار  باردار می تواند  خانم های 
اسید  دوکوزاهگزانوئیک  اصولًا  باشد.  داشته  )جنین(  کودک 
در ماهی های چرب و روغن ماهی یافت می شود اما در برخی 

ریزجلبک ها نیز مقادیری از آن وجود دارد.
اسید  به واسطه ی  می تواند  بدن  در  اسید  دوکوزاهگزانوئیک 
چرب امگا ALA 3 ساخته شود که در مقادیر زیادی در دانه های 
کتان، دانه های چیا و گردو یافت می شود. البته تبدیل ALA به 
DHA یا همان دوکوزاهگزانوئیک اسید از کارآمدی لازم برخوردار 
نیست و به همین دلیل، گیاه خواران اغلب در دوکوزاهگزانوئیک 
اسید پایین تر از گوشت خواران قرار دارند. گیاه خواران می توانند 

این اسید چرب مهم را با مصرف مکمل های ساخته شده از برخی 
ریزجلبک ها دریافت کنند. 

6- آهنِ هِم
آهنِ هِم یک نوع آهن است که در گوشت و به ویژه گوشت قرمز 
یافت می شود. در واقع این نوع آهن از آهن های غیرهِم که در 

غذاهای گیاهی یافت می شود بهتر جذب بدن می شود.
البته این تنها مزیت آهن هِم نیست چراکه آهن هِم فرآیند 
این  بر  بهبود می بخشد. علاوه  نیز  را  آهن های غیرهِم  جذب 
آهن هِم برخلاف آهن های غیرهِم توسط "ضدموادمغذی ها" از 
قبیل فیتیک اسید که معمولًا در غذاهای گیاهی یافت می شوند 
تحت تأثیر قرار نمی گیرد. در مورد "ضدموادمغذی ها" باید گفت: 
ترکیبات طبیعی یا مصنوعی هستند که در فرآیند جذب مواد 

مغذی دخالت کرده و اختلال ایجاد می کنند.
به همین دلیل، گیاه خواران )به ویژه زنان و افرادی که از رژیم های 
ماکروبیوتیک استفاده می کنند( بیشتر از گوشت خواران مستعد 

کم خونی هستند.  
7- تائورین

تائورین ترکیبی است که در بافت های مختلف بدن از جمله 
مغز، قلب و کلیه ها یافت می شود. هرچند عملکرد تائورین در 
بدن تا کنون به  وضوح مشخص نشده است اما به نظر می آید 
نقش مهمی را در عملکرد عضلات، تشکیل نمک صفرا و دفاع 
از آنتی اکسیدان های بدن ایفا می کند. استفاده از مکمل های 
قبیل  از  قلب  سلامت  برای  مختلفی  فواید  می تواند  تائورین 
کاهش کلسترول و کاهش فشارخون داشته باشد. تائورین فقط 
در غذاهای حیوانی مثل ماهی ها، غذاهای دریایی، گوشت، 
مرغ و لبنیات یافت می شود. البته مقادیر کمی از تائورین در بدن 
تولید می شود که باید بگوییم تائورینی که از طریق غذا دریافت 
بدن نقش مهمی  تائورین در  می شود، در حفظ میزان کافی 
را ایفا می کند. لازم به ذکر است میزان تائورین موجود در بدن 

گیاه خواران به  مراتب کمتر از گوشت خواران است. 
در پایان

رژیم های گیاهی شاید برای بسیاری از افراد فواید بسیار داشته 
باشد اما باید توجه داشته باشیم که برخی از مواد مغذی مورد نیاز 
بدن را نمی توان از طریق مصرف غذاهای گیاهی و رژیم های 
به  افرادی که تصمیم  بهتر است  بنابراین  تأمین کرد.  گیاهی 
استفاده از رژیم های گیاهی دارند، در مورد مواد مغذی دریافتی 
تمامی مواد  از دریافت  و  باشند  را داشته  خود هوشیاری لازم 

مغذی مورد نیاز به میزان کافی اطمینان حاصل کنند.

گیاه خواران دچار کمبود این مواد مغذی می شوند

7مادهضروریکهدررژیمهایگیاهییافتنمیشوند

رونوشت آگهی حصر وراثت 
آقای ابوالفضل قزاقی فرزند محمد دارای شناسنامه شماره 13  صادره از قم به شرح دادخواست به کلاسه 97/1/155 از این شورا 
گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان کبری خاتون اردستانی فرزند سید محمد به شناسنامه شماره 222 صادره 
از قم در تاریخ 1397/10/05 در اقامتگاه دائمی خود روستای موجان بدرود حیات گفته و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 

1- ابوالفضل قزاقی  فرزند : محمد به کد ملی 03۸5۸559۸2  صادره از قم - فرزند متوفی
2- علی قزاقی  فرزند : محمد به کد ملی 03۸3323363 صادره از قم - فرزند متوفی

3- فاطمه قزاقی  فرزند : محمد به کد ملی 03۸5۸56415 صادره از قم - فرزند متوفی
4- زهرا قزاقی  فرزند : محمد به کد ملی 03۸5۸5۸051 صادره از قم - فرزند متوفی

5- بتول قزاقی  فرزند : محمد به کد ملی 03۸6۸05776 صادره از قم - فرزند متوفی
6- عذرا قزاقی  فرزند : محمد به کد ملی 03۸5۸5۸937 صادره از قم - فرزند متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک مرتبه آگهی می نماید تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد 
او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یکماه به این شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . )م الف 17242(

علی لطیفی - مدیر دفتر شورای حل اختلاف بخش خلجستان قم 
---------------------------------------

به: ریاست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان شهریار 
از:ریاست شورای حل اختلاف حوزه ششم

موضوع: آگهی ابلاغ وقت دادرسی ودادخواست وضمائم به 
سلام علیکم 

با احترام آگهی ابلاغ وقت دادرسی و دادخواست و ضمائم به کلاسه پرونده ۸62/6/97
وقت رسیدگی :  روز شنبه تاریخ 97/12/11 ساعت 10/00   حوزه ششم

خواهان: بانک قوامین شعبه استان البرز
خوانده : منصور حسن خانلو – محمد علی قنبری – محسن محمد زاده

خواسته: مطالبه وجه
خواهان دادخواستی تسلیم دادگاههای عمومی نموده که جهت رسیدگی به شعبه حل اختلاف ارجاع گردیده و وقت رسیدگی تعیین 
شده ، بعلت مجهول المکان بودن خوانده به درخواست خواهان ودستور دادگاه و به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی مراتب 
یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود. تا خوانده از تاریخ نشرآخرین آگهی لازم شود فقط یک نوبت منتشر و مدت آن 

خواهد بود.م.الف 4350
دبیر حوزه 6 شورای حل اختلاف  شهریار

---------------------------------------
به: ریاست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان شهریار 

از:ریاست شورای حل اختلاف حوزه دوم
موضوع: آگهی ابلاغ وقت دادرسی ودادخواست وضمائم به 

سلام علیکم 
با احترام آگهی ابلاغ وقت دادرسی و دادخواست و ضمائم به کلاسه پرونده 2276/2/97

وقت رسیدگی :  روز دوشنبه تاریخ 97/12/13 ساعت 10   حوزه دوم
خواهان: محمد رضا زارعی هل آباد

خوانده : محمد نداف
خواسته: مطالبه وجه

خواهان دادخواستی تسلیم دادگاههای عمومی نموده که جهت رسیدگی به شعبه حل اختلاف ارجاع گردیده و وقت رسیدگی تعیین 
شده ، بعلت مجهول المکان بودن خوانده به درخواست خواهان ودستور دادگاه و به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی مراتب 
یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود. تا خوانده از تاریخ نشرآخرین آگهی لازم شود فقط یک نوبت منتشر و مدت آن 

خواهد بود.م.الف 4352
دبیر حوزه دوم شورای حل اختلاف  شهریار

---------------------------------------
ریاست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان شهریار 

با سلام
با احترام آگهی ابلاغ وقت دادرسی و دادخواست و ضمائم به کلاسه پرونده 900/3/97

وقت رسیدگی :  روز تاریخ97/12/۸ ساعت 15/40  حوزه سوم شهریار
خواهان: علی اکبر دربندی راد
خوانده : محسن صادقی

خواسته: مطالبه وجه
با توجه به تقدیم دادخواست از طرف خواهان به دادگاه عمومی و ارجاع به شعبه شورای حل اختلاف وقت رسیدگی تعیین گردیده 

و به علت شناخته نشدن آدرس خوانده به درخواست خواهان و دستور دادگاه و به تجویز ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی مراتب یک 
نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی میشود.م.الف 4354

رییس شورای حل اختلاف حوزه سوم شهریار
---------------------------------------

رونوشت آگهی انحصار وراثت   
آقای محمد صادق مجتهدی دارای شناسنامه شماره 201  به شرح دادخواست به کلاسه 1۸۸2/97 از این شورا در خواست گواهی 
حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده شد که شادروان مهدی مجتهدی به شناسنامه 499  در تاریخ 97/۸/20 اقامتگاه دائمی خود 

بدرود زندگی گفته اند ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1 – محمد صادق مجتهدی    201   1361   پسر
2 – محمد کاظم مجتهدی   612۸   1366  پسر

3 – فاطمه مجتهدی   1673   1362   دختر
4 – سماء مجتهدی   0021166919   1377  دختر

5 – مریم مویدی   19   133۸   همسر                                             
اینکه با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور رادریک نوبت آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد 

او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یکماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.م.الف 4351 
دبیر شعبه پنجم شورای حل اختلاف شهریار

---------------------------------------
رونوشت آگهی انحصار وراثت   

آقای میلاد فیروزی دارای شناسنامه شماره 4900224۸12  به شرح دادخواست به کلاسه 1477 از این شورا در خواست گواهی 
حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده شد که شادروان توران محمدلو به شناسنامه2۸15   در تاریخ 96/3/29 اقامتگاه دائمی خود 

بدرود زندگی گفته اند ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1 – معین فیروزی   4900256201   1371   پسر
2 – میلاد فیروزی    4900224۸12   1370   پسر

3 – انسیه ولی زاده علیا   ۸494    1363   دختر
4 – مریم ولی زاده وانق علیا   3۸145    1365   دختر

5 – محمود محمدلو   26۸   1315   پدر
اینکه با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور رادریک نوبت آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد 

او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یکماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.م.الف 4349 
دبیر شعبه پنجم شورای حل اختلاف شهریار

---------------------------------------
شماره پرونده:11۸/16/97             شماره دادنامه1330   97/10/15 

خواهان:سلیم جمشیدی
خوانده: حمید رضا فلاح تخسمی مجهول المکان  

خواسته: مطالبه وجه  
رای قاضی شورا

درخصوص دعوی آقای سلیم جمشیدی بطرفیت آقای حمیدرضا فلاح تخسمی بخواسته مطالبه مبلغ 155/000/000 ریال بابت 
ودیعه موضوع قرارداد اجاره شماره 96/5101 مورخ 96/5/23  بانضمام خسارت تاخیر تادیه و هزینه دادرسی شورا با بررسی اوراق و 
محتویات اقدامات بعمل آمده از سوی اعضا محترم  شورای حل اختلاف و دادخواست تقدیمی از سوی خواهان که در آن بیان داشته به 
موجب اجاره نامه فوق الذکر مبلغ 155/000/000 ریال بعنوان ودیعه به خوانده پرداخت نموده ام و فارغ از اینکه نامبرده ملک غیررا به 
اینجانب اجاره داد و حال پس از از اتمام قرارداد از پرداخت ودیعه امتناع مینماید و خواستار صدور حکم وفق ستون خواسته را خواستارم 
شورا نظر به اجاره نامه پیوستی و وفق ماده 4 آن مقرر گردیده مبلغ قرض الحسنه همزمان با اتمتم قرارداد اجاره به خواهان بعنوان 
مستاجر مسترد گردد که خوانده با وصف مجهول المکان بودن و انتشار وقت رسیدگی از طریق نشر آگهی در جلسه شورا حاضر نگردیده 
و دلیلی بر پرداخت ودیعه به خواهان ارائه ننموده است.لهذا قاضی شورا دعوی وطروحه را ومقرون به جهت تشخیص داده و با اختیار از 
ماده 9 قانون شورای حل اختلاف ومصوب 94/۸/10 مستندا به مواد  19۸-502 و 522 قانون آیین دادرسی مدنی حکم به محکومیت 
خوانده به پرداخت مبلغ 155/000/000 ریال بابت اصل خواسته وپرداخت مبلغ 3/030/000 ریال بابت هزینه دادرسی وخسارت 
تاخیرتادیه ازتاریخ تقدیم دادخواست مورخ 97/07/15 لغایت یوم وصول درحق خواهان صادرواعلام می دارد رای صادره غیابی وظرف 
بیست روزپس از ابلاغ قابل واخواهی درهمین حوزه و ظرف بیست روز قابل تجدیدنظرخواهی درمحاکم محترم دادگستری شهرستان 

شهریار می باشد.م.الف 4353
قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-فاضل حسینی

بیشتر افراد در دوره ای از زندگی شان با عارضه درد کمر روبرو بوده اند که تاثیرات آن بر 
کیفیت زندگی بسیار وسیع است. بررسی هایی که در گذشته انجام گرفته حاکی از آن است 
که درد کمر عامل اصلی محدود شدن فعالیت بدنی و غیبت در محل کار در کشورهای 
سراسر جهان است. علاوه بر این، کمردرد با مشکلات روحی-روانی از جمله افسردگی و 
اضطراب همراه است. به دلیل تاثیرات گسترده کمردرد و این حقیقت که یافتن روش 
درمانی مناسب برای این عارضه کار ساده ای نیست، هزینه های خدمات درمانی آن بسیار 
زیاد است. در مطالعه ای که سال 2016 انجام گرفت مشخص شد تنها در سال 2013 درد 
کمر و گردن درمیان سه رتبه اول مربوط به هزینه های خدمات درمانی در آمریکا بوده که رقم 
آن در حدود ۸7.6 میلیارد تومان برآورد شده است. در این بررسی متخصصان کانادایی به 
بررسی تاثیرات کمردرد روی عموم افراد با گذشت زمان پرداخته و اطلاعات موجود در مورد 
چند ابتلایی )وجود یک یا چند بیماری روانی علاوه بر بیماری یا اختلال اولیه(، معلولیت 

ناشی از این عارضه و مصرف دارو را در میان فاکتورهای دیگر مورد ارزیابی قرار دادند. آنها 
اطلاعات جمع آوری شده از 12 هزار و 7۸2 نفر را در کانادا بازبینی کردند که وضعیت 
سلامت آنان در فاصله سال های 1994 تا 2011 مورد بررسی قرار گرفته بود. این افراد هر دو 
سال یک بار تحت مصاحبه قرار گرفته و اطلاعات آنان در مورد چند ابتلایی، میزان و دفعات 
درد، وضعیت معلولیت، مصرف دارو و مراجعه به پزشک جمع آوری شد. در مدت زمان انجام 
مطالعه، 45.6 درصد از شرکت کنندگان حداقل یک نمونه از تجربه درد کمر را گزارش کردند. 
به گفته متخصصان، افرادی که دچار کمردرد مداوم و در حال پیشرفت بوده اند در مجموع 
درد و ناتوانی بسیار بیشتری را تجربه کرده اند. همچنین مصرف داروهای مسکن در این افراد 
نسبت به افرادی با کمردردهای موردی و بهبود یافته به مراتب بیشتر است. به گزارش مدیکال 
نیوز تودی، متخصصان همچنین معتقدند پزشکان باید به هر بیمار روش درمانی مخصوصی 

را توصیه کنند و نمی توان یک روش عمومی را برای همه افراد به کار گرفت.

پیامدهای جسمی و روانی کمردرد مزمن
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مراسم تشییع پیکر زنده یاد »حسین محب اهری« 
هنرمندان  حضور  با  دی(   27( پنجشنبه   9 ساعت 
عرصه بازیگری و بزرگان اصحاب رسانه در تالار وحدت 

برگزار شد. 
صبح  اهری«  محب  »حسین  پیکر  تشییع  مراسم 
روزپنجشنبه با حضور حمید شاه آبادی معاونت صدا، 
آریا، فرحناز منافی  نگار جواهریان، فاطمعه معتمد 
ظاهر، آتیلا پسیانی، رضا کیانیان، هدایت هاشمی، 
اصغر همت، ایرج راد، فخرالدین صدیق شریف، اکبر 
زنجانپور، اسماعیل محرابی، مجید شهریاری، علی 
دهکردی، رضا ناجی، مهدی میامی، شهره سلطانی، 
مریم کاظمی، آناهیتا همتی، مسعود دلخواه، محمد 

رضا ورزی،مهوش وقاری در تالار وحدت برگزار شد.
همچنین در این مراسم از جمله اصحاب رسانه که 
برای بدرقه یار دیرین خبرگزاری جمهوری اسلامی به 
مقابل تالار وحدت آمده بودند، می توان از »فریدون 
وردی نژاد« مدیر عامل اسبق ایرنا و مهدی شفیعی 
معاون مدیرعامل خبرگزاری جمهوری اسلامی اشاره 

کرد.
*حسین عاشق زندگی و انرژی بود 

این مراسم با اجرای اصغر همت آغاز شد، این بازیگر 
در ابتدای مراسم وداع با زنده یاد محب اهری درباره 
اهری گفت: حسین عاشق  یاد حسین محب  زنده 
زندگی و انرژی بود و سالها جنگید تا بتواند. همه مردم 

و دوستان محب اهری او را فردپر امیدی می دانستند.
او همچنین عنوان کرد: قرار بود حسین برای کیانوش 
عیاری بازی کند و نقش نوح در تئاتر مریم کاظمی 

قبول کرده بود.
* یک یادگار خوب از هنر

شهرام کرمی مدیر مرکز هنرهای نمایشی نیز یکی 
گفت:  اهری  محب  درباره  که  بود  کسانی  از  دیگر 
در  امروز  ما  همه  است.  خدا  سوی  به  همه  بازگشت 
فقدان یک هنرمند واقعی دور هم جمع شدیم، خیلی 
غم انگیز است که ما امروز دیگر زنده یاد محب اهری 
را کنارمان نداریم و یک یادگار خوب از عالم هنر را از 

دست دادیم.
او ادامه داد: وقتی من دیروز خبر از دست دادن او 
را شنیدن خیلی ناراحت بودم من او را همیشه مردی 
پر امید می دیدم. در کناب آسمانی ما تاکید شده که 
هر انسانی واقعیت مرگ را درک خواهد شد، حسین 
را  این مصیبت  من  زد،  لبخند  به مرگ  اهری  محب 
به جامعه هنری تسلیت می گویم و مهم تر از همه به 

یادگارهایش، فرزندان عزیزش تسلیت می گویم. 
* هر لحظه منتظرم 

ایرج راد نیز در باره هر لحظه منتظر هستم محب 
اهری بیاید و بگوید کوپن زندگی تان را از دست ندهید 
بدهید.محب  عشق  واقعی  دارید  دوست  چه  هر  به 
اهری در وجودش درد داشت اما علشقانه زندگی می 

کرد، حسین همیشه سعی کرد.
او 80 کار صحنه ای و بیش از 200 کار تلویزیونی 
حضور داشت. حسین محب اهری از خودش چیزی 

باقی گذاشت که آن حس زندگی کردن بود.

*امید را لمس می کرد
علی دهکردی مدیر انجمن بازیگران سینما نیز در باره 
بازیگر از دست رفته گفت: چندی پیش با محب اهری 
صحبت کردم و او با شوق درباره بازی در کار کیانوش 
عیاری می گفت، او با بازی در این سریال امید را بار 
دیگر لمس می کرد و تمام انرژی اش را برای این کار 
گذاشته بود، در حال حاضر سر کار سریال ما عزای 
عمومی است. همه تیم سریال 87 متر از دیروز اشک 
در جشم دارند، کسانوش عیاری خیلی دوست داشتند 
درگیر  نیز  ایشان  اما  کنند  شرکت  مراسم  این  در  که 

سوگواری خانوادگی خود بودند. 
دهکردی در ادامه پیامی از کیانوش عیاری خواند که 
متن پیام به این شرح بود:حسین محب اهری در این 
چند روز پایانی زندگی اش وقتی مقابل دوریین قرارمی 
گرفت انقدرخوب کاراکتر را لمس می کرد که در اصل 
انگار چیز دیگری می شد، چنان تن به نقش می داد و 
درد را از یاد می برد که من مبهوتش می شدم، او می 

خواست آخرین لیس را به این بستنی خوشمزه بزند. 
* گفتمش سیر ببینم

در قسمتی دیگراز این مراسم »حمید رضا نور بخش« 
مدیر عامل خانه موسیقی قطعه ای از غزلیات سعدی 
در سوگ محب اهری خواند که در این غزل عنوان می 
شد»گفتمش سیر ببینم مگر از دل برود/ وان چنان پا 

گرفته است که مشکل برود«
* در گفتن خاطره از حسین خساست می کنم

آتیلا پسیانی با بغض نیز به نمایندگی از جامعه تئاتر 
در فقدان حسین محب اهری گفت؛ نوید محمد زاده 
این خبر را به من داد و همانجا بود که حس کردم زندگی 
بدون حسین چیزی دیگری است. در گفتن خاطره از 
حسین محب اهری خساست می کنم و همه را برای 
خودم نگه می دارم این خاطرات را با کسی نمی گویم. 
من واقعا نمی دانم درباره حسین جه بگویم فقط می 
توانم عنوان کنم حسین و خانواده اش جزو خانواده من 

محسوب می شدند
* حسین محب اهری تو زنده ای می دانم

مریم کاظمی نیز اظهار داشت: حسین اینجا است 
تو زنده ای حسین و همه ما را می  بیند،  را می  و ما 
بینی، سال نود که بیماری حسین محب اهری خودی 
نشان داد ترس تمام وجود کسانی را که او را دوست 
داشتند گرفت، بله ترس تمام وجود من را گرفت. همه 
می گویند مریم کاظمی هوای حسین محب اهری 
را داشت ولی در اصل او هوای من را داشت. حسین 
می شنوی تو زنده ای در بین همه ما، می دانم که 
نداری،  را دوست  که سوگواری  دانم  خوشحالی می 
اسد و یاسمن فرزندان حسین هستند که جزوی از 
اواسط  اهری  محب  یاد  زنده  هستند.   من  خانواده 
آذرماه امسال پس از طی کردن دوره اول درمان و با 
بهبودی نسبی به صحنه تئاتر برگشته بود اما به دلیل 
ضعف جسمانی و شدت یافتن بیماری اواخر آذرماه 
دوباره در بیمارستان بستری شد. محب اهری متولد 
مهرماه 1330 در تهران و فارغ التحصیل رشته ادبیات 
خارجی  زبان های  و  ادبیات  عالی  مدرسهٔ  از  فارسی 
بود و از سال 1350 به عکاسی تجربی و بازی در تئاتر 
بازیگری  پرداخت؛ در سال 1354 یک دوره آموزش 
را در کارگاه نمایش زیر نظر آربی اوانسیان گذراند و با 
به کارگردانی  »رابطه«  فیلم  ایفای نقش کوچکی در 
پوران درخشنده وارد سینما شد. زنده یاد اهری، طی 
این سال ها در فیلم های زیادی به ایفای نقش پرداخته 
که از آن جمله می توان به »محموله«، »سفر جادویی«، 
»دو فیلم با یک بلیت«، »همسر«، »من زمین را دوست 
»وقتی  »کاکادو«،  واقعه«،  »روز  فرشته«،  »روز  دارم«، 
همه خوابیم«، »خوابم می آد«، »فرزند چهارم«، »ساکن 
طبقه وسط«، »قشنگ و فرنگ«، »سه بیگانه« اشاره 
کرد. او همچنین در دهه 60 خبرنگار حوزه سینما و 
تئاتر خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا( بود. محب 
اهری بعد از سال ها مبارزه با بیماری سرطان، بامداد 
روز، 26 دی ماه در 67 سالگی در تهران چشم از جهان 
فرو بست، پیکر این هنرمند فقید، ساعت 9 )پنجشنبه 
27 دی ( از مقابل تالار وحدت به سمت خانه ابدی در 

قطعه هنرمندان بهشت زهرا تشییع شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تاکید کرد

برخورد جدی با صنایع آلاینده 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  از برخورد جدی با صنایع آلاینده در این استان 

خبرداد.
سید رضا موسوی مشکینی ظهر چهارشنبه در نشست خبری که در اداره کل محیط 
زیست استان قم برگزار شد، اظهار کرد: در تقویم جمهوری اسلامی ایران روز 29 دی ماه 
روز هوای پاک نام گذاری شده که فرصت خوبی است تا به هشدارهای مربوط به آلاینده ها 
بیش از پیش توجه شود. وی با اشاره به سیاست هایی که اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان قم به صورت جدی پیگیر است، تصریح کرد: استفاده از تمام ظرفیت های موجود 
برای بهبود وضعیت محیط زیست استان قم به ویژه در مسائل و مشکلات حادِ زیست 
محیطی از سیاست های کلان این نهاد است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم 
با ارائه گزارشی از اقدامات زیست محیطی انجام شده در طول چند ماه گذشته، بیان کرد: 
امسال در فصل بهار 17 واحد صنعتی، در تابستان 24 واحد صنعتی و در فصل پائیز نیز 15 
واحد صنعتی در لیست صنایع آلاینده استان قم به ثبت رسیده اند که دستور رفع آلودگی 

برای این واحدها صادر شد.
وی به شمار درخواست واحدهای تولیدی در قم ادامه داد: در 9 ماه سال جاری 446 
مورد مجوز تأسیس و 213 مورد مجوز بهره برداری از معاونت فنی اداره حفاظت محیط 
زیست، درخواست شده است که از این تعداد با 17 مورد آن مخالفت شده و دیگر موارد 

نیز مجوز اولیه دریافت کرده اند.
*شناسایی ۴۸ متخلف زیست محیطی در قم

 موسوی مشکینی با بیان اینکه حدود یک هزار مورد نظارت و بررسی از واحدهای استان 
توسط معاونت نظارت و پایش، صورت گرفته است، افزود: 536 مورد از این واحدها گزارش 

نویسی و 204 مورد از آلاینده ها نیز نمونه برداری شده است.
وی با اشاره به اینکه بر اساس قانون مسئولیت تشخیص و معرفی صنایع آلاینده ها بر 
عهده سازمان محیط زیست است، بیان کرد: در این راستا با استفاده از شیوه نامه ای که 
در اختیار این اداره قرار گرفته است، واحدهای آلاینده صنایع مختلف مورد بررسی قرار 
می گیرند. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم به ایستگاه های سنجش آلودگی هوا 
در سطح شهر قم اشاره کرد و گفت: ایستگاه های سنجش آلودگی هوا به صورت آنلاین، 
داده ها را در اختیار این اداره قرار می دهند که اداره محیط زیست نیز، اطلاعات را برای 

بررسی به دستگاه های مرتبط ارسال می کند.
وی از مجهز بودن پنج واحد صنعتی به دستگاه پایش آلودگی هوا در استان قم خبر داد 
و گفت: 70 مورد گزارش شکایت های مردمی به اداره حفاظت محیط زیست استان قم، 
ارسال شده است که از این تعداد 50 مورد اخطاریه آلودگی هوا به واحدهای آلاینده دریافت 
کردند. موسوی مشکینی با اشاره به پیگیری و تلاش یگان حفاظت محیط زیست استان 
قم در 9 ماه امسال برای شناسایی متخلفین اشاره و بیان کرد: 48 نفر متخلف در این زمینه 

شناسایی و به مراجع قضایی معرفی شدند.
*کشف گونه های مختلف جانوران وحشی در قم

وی از کشف گونه های مختلف جانوران وحشی در قم خبر داد و گفت: 3 هزار و 637 
گونه از انواع جانوران وحشی از جمله 3 هزار و 400 عقرب، 237 قطعه از انواع پستانداران 

و پرندگان وحشی و شکاری کشف و ضبط شدند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم اضافه کرد: در برخورد با شکارچیکان غیر مجاز 

نیز در 9 ماه سال جاری، 9 قبضه اسلحه کشف شد که یک مورد آن سلاح قاچاق بود.
وی در بخش پایانی سخنان خود گفت: طرح مطالعاتی سنجش از دور وضعیت آلودگی 
هوای قم با استفاده از فناوری های ماهواره ای پس از تصویب در کارگروه های تخصصی 
به مرحله اجرا درخواهد آمد. موسوی مشکینی با بیان اینکه در بازرسی از بازار روز بلوار 
جمهوری اسلامی، 3 قطعه سهره کشف و پس از اطمینان از سلامت آنها، در محل مناسبی 
رهاسازی شدند، افزود: 5 قطعه دلیجه نیز که در ماه های گذشته با صدمات و آسیب های 
جدی، جهت تیمار و نگهداری به یکی از دوستداران حیات وحش تحویل داده شده بودند، 
پس از درمان و به دست آوردن سلامتی کامل، در یکی از باغات پیرامون شهر قم به دامان 
طبیعت بازگردانده شدند. وی همچنین از دریافت یک قطعه چنگر و یک قطعه بوتیمار خبر 
داد و گفت: این پرندگان آبزی و کنارآبزی که برای زمستان گذرانی مهمان قم شده اند، پس 
از آسیب دیدگی، توسط همشهریان دوستدار محیط زیست کشف و به این اداره کل تحویل 

داده شده بودند که پس از نگهداری اولیه در زیستگاه خود رهاسازی شدند.

معاون سازمان میراث فرهنگی مطرح کرد؛

تبدیل بازار کهنه قم به مرکز تولید صنایع دستی
 معاون سازمان میراث فرهنگی گفت: تا کنون به صورت صحیح از ظرفیت بازار کهنه قم 
استفاده نشده که با مرمت و ساماندهی می تواند به عنوان مرکز بزرگ تولید صنایع دستی 

مطرح شود.
محمد حسن طالبیان در سفر به شهر قم، به همراه محسن بهشتی معاون عمرانی 
استانداری قم، حمید یزدانی مدیرکل میراث فرهنگی استان قم، شاهین ایل بیگی معاون 
میراث فرهنگی قم، علیرضا خاکی مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف 
حرم حضرت معصومه)س( پیاده از بافت تاریخی قم و آثار و اماکن تاریخی آن بازدید کردند.
در این بازدید که از حرم مطهر حضرت معصومه)س( آغاز شد، طالبیان و هیئت همراه 
با عبور از گذر تاریخی خان وارد محله آسید حسن شدند و از خانه های تاریخی آیت الله 

العظمی بروجردی، آیت الله العظمی حائری یزدی، و خانه تاریخی شاکری بازدید کردند.
در ادامه معاون میراث فرهنگی کشور از راسته بازار نو و تیمچه بزرگ آن بازدید و اظهار کرد: 
تیمچه بزرگ قم شاهکار بی نظیر معماری دوره قاجار است که توسط استاد حسن قمی از 
مفاخر معماری ایران طراحی و اجرا شده است. طالبیان در بازدید از راسته بازار کهنه قم 
گفت: این بازار ظرفیت بسیار خوبی دارد که تا کنون به صورت صحیح از آن استفاده نشده 
است و با مرمت و ساماندهی می تواند به عنوان مرکز بزرگ تولید صنایع دستی مطرح شود.

*گنبد و مناره شاه حمزه در کشور بی نظیر است
وی در ادامه پیاده روی در بافت تاریخی قم از مسجد و مناره میدان کهنه، سر درب مدرسه 
غیاثیه و امامزاده شاه حمزه)ع( را مورد بازدید قرار داد و بیان کرد: گنبد و مناره شاه حمزه 
بسیار زیبا و خاص طراحی شده است و می توان گفت در تمام کشور بی نظیر است و مشابه 
آن در هیچ یک از گنبدهای معمول معماری ایرانی اسلامی دیده نشده ملاحظه نمی شود.
معاون میراث فرهنگی کشور با عبور از محله »لب چال« و مشاهده آب انبار تاریخی آن 
گفت: آب انبارها در گذشته نه چندان دور یکی از عناصر مهم شکل گیری گذرها و محلات 
در مناطق گرم و خشک بوده اند که نه تنها در حوزه معماری و سازه، بلکه از لحاظ اجتماعی 
و برقراری تعاملات بین ساکنین یک محل نقش مهم و پُر رنگی داشته اند که با برنامه ریزی 

و تعامل با اداره کل اوقاف و امور خیریه می توان آب انبارهای تاریخی دوباره احیا شوند.
*تبدیل خانه توکلی به موزه عاشورا تبدیل شود

طالبیان همچنین از خانه تاریخی توکلی در محله قدیمی چهل اختران بازدید کرد و 
افزود: با توجه به بافت فرهنگی و مذهبی قم و با هدف توجه به فرهنگ غنی اسلام و تشیع 
و تلاش برای حفظ شعار عاشورا و قیام امام حسین)ع( خانه توکلی ظرفیب مناسبی دارد 
تا به موزه عاشورا تبدیل شود. سرانجام معاون میراث فرهنگی کشور از تپه باستانی قلی 
درویش که بیانگر تاریخ هفت هزار ساله قم است بازدید و در جریان مراحل مختلف کاوش و 

آثار کشف شده در این منطقه قرار گرفت.
  

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم خبرداد

فعالیت ۲۴۸ نانوایی سنگکی در قم
 رئیس اتحادیه نانوایان قم از فعالیت 248 نانوایی سنگکی در قم خبر داد و گفت: برای 

هر 600 نفر در قم یک نانوایی وجود دارد.
علی اکبر زارعی  با بیان اینکه بیشترین تراکم نانوایی در منطقه 2 قم است، افزود: در 
شهر قم تعداد نانوایی ها نسبت به سرانه شهر زیاد است و به ازای هر 600 نفر یک نانوایی 
وجود دارد در حالی که کارشناسان می گویند که در ازای هر هزار و 500 نفر باید یک نانوایی 

وجود داشته باشد.
وی در خصوص وضعیت نانوایی ها در منطقه پردیسان افزود: در پردیسان ساختمان های 
تجاری به اندازه کافی وجود ندارند و جانمایی مناسبی برای ایجاد نانوایی با توجه به حجم 

بالای آن انجام نشده است.
رئیس اتحادیه نانوایان قم بیان کرد: در پردیسان در هر مکانی که متقاضی احداث نانوایی 
وجود داشته است کمک کردیم و جانمایی لازم انجام شده است و اگر کسی محیطی 
تجاری برای ایجاد نانوایی داشته باشد به او در زمینه ایجاد نانوایی کمک های لازم را 
خواهیم داشت. وی با بیان اینکه 758 نانوایی در استان قم فعال است، افزود: در شهر 
قم 516 نانوایی دولتی و 242 واحد آزاد پز مشغول به فعالیت هستند. زارعی با بیان اینکه 
تعداد نانوایی سنگکی نسبت به جمعیت استان بالاترین تعداد را دارد، افزود: هم از نظر 
تعداد نانوایی ها و هم از نظر مهارت استان قم نانوایی های سنگکی قم در وضعیتی مطلوب 
قرار دارند. وی با اشاره به فعالیت 248 نانوایی سنگکی در قم افزود: 168 واحد سنگکی 

دولتی و 80 واحد سنگکی آزادپز در قم فعال هستند.

مدیر سازمان تعاون روستایی استان قم مطرح کرد

تامین 700 تن پرتقال برای میوه شب عید 
مردم قم

مدیر سازمان تعاون روستایی استان قم گفت: 700 تن پرتقال تامسون برای تامین نیاز 
شب عید مردم استان در نظر گرفته شده است.

سید مجتبی منزوی با اشاره به وضعیت تامین میوه شب عید استان قم اظهار کرد: 700 
تن پرتقال تامسون و 350 تن سیب برای تامین نیاز شب عید مردم استان در نظر گرفته 
شده و قراردادها در این زمینه به امضا رسیده است، 230 تن از سیب شب عید با ورود به 

استان قم در سردخانه ذخیره سازی شده است.
مدیر سازمان تعاون روستایی استان قم خاطرنشان کرد: به دنبال این هستیم که پرتقال 
شب عید را دیرتر به استان قم حمل کنیم تا ضایعات به حداقل برسد، مشکلی در زمینه 

تامین پرتقال وجود ندارد.

مدیرکل اوقاف استان قم:

تکریم ارباب رجوع اصل اساسی فعالیت های 
اوقاف است

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: تکریم ارباب رجوع فارغ از امور ظاهری، اصلی اساسی 
در فعالیت  کارکنان اوقاف به شمار می رود و این کار بر اساس اعتقادات دینی امری ضروری 
است.  حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری قم در جمع مدیران و کارکنان اوقاف 
شهرستان و بخش های مختلف استان قم اظهار کرد: خدا را شاکرم که در این توفیق را 
عنایت کرد تا در یکی از نهادهای پرارزش نظام جمهوری اسلامی یعنی اداره کل اوقاف و 
امور خیریه استان قم، به انجام وظیفه بپردازیم. وی افزود:  این جایگاه را توفیقی از ناحیه 
پروردگار می دانم و امیدوارم بتوانیم با همراهی یکدیگر، قدم هایی در جهت پشبرد اهداف و 
برنامه های این مجموعه برداریم. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه ارتباط 
دو سویه با کارکنان اوقاف برای استفاده از پیشنهادات و انتقادات و نیز تجارب آنها در دستور 
کار قرار دارد گفت: حقیقت باید گفته شود ولی در عین حال شأن و احترام دیگران نیز حفظ 
شود زیرا این شیوه بر اساس اعتقادات و دستورات دینی ماست. وی ادامه داد: زندگی این 
دنیا مقدمه ای برای زندگی اخروی است و اگر به دنبال سعادت و کمال ابدی هستیم، باید 
دستورات دینی را در چارچوبی که برایمان مشخص شده به مرحله اجرا درآوریم. اسکندری 
با اشاره به اینکه اعتقادات سالم و کامل منجر به عمل صالح می شود خاطرنشان کرد: ممکن 
است دو شخص که خود را مسلمان و شیعه معرفی می کنند، عملکرد متفاوتی داشته باشند 
که این مسئله نشان دهنده میزان ایمان آنهاست. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
تصریح کرد: در نخستین گام برای رسیدن به اهدافی که خداوند از خلقت آدمی در نظر 
گرفته، باید بنیه ایمانی و اعتقادی مان را قوی کنیم. وی با بیان اینکه امیرالمومنین علی)ع( 
سه سوال طرح فرموده اند »رَحِمَ اللّهُ اِمْرَاً عَلِمَ مِن أینَ وَفی أینَ وَ إلی أینَ« و هر کس توانست 
به این سه سوال پاسخ دهد در زندگی خود به نتیجه می رسد گفت: اینکه می فرماید خداوند 
رحمت کند کسی را که بداند از کجا آمده، الان کجاست و به کجا خواهد رفت، اگر بدانیم 
منشأ وجود ما خداوند تبارک و تعالی است، در این دنیا تکالیفی برایمان در نظر گرفته شده 
که با رسالت انبیاء و اولیای الهی به ما رسیده و سرانجام ما نیز به خداوند باز می گردد، کمال و 
سعادت هم در انتظارمان خواهد بود. اسکندری افزود: زمانی شخصی وارد فضایی می شود 
که مملو از رحمت الهی است، او خدا را اینگونه ملاقات می کند به لحاظ ایمانی که داشت 
و شخصی دیگر در فضایی قرار می گیرد که همه عذاب است و رنج و در حقیقت با قهر الهی 
روبرو شده است. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: تکریم ارباب رجوع فارغ از 
امور ظاهری، اصلی اساسی در فعالیت کارکنان اوقاف است؛ ممکن است همان شخصی 
که برای کاری نزد ما آمده یکی از اولیای الهی باشد و توهین و جسارت به او، آدمی را از 
رحمت خداوند دور کند. اسکندری با تاکید بر اینکه نباید نسبت به انسان ها پیش داوری 

داشته باشیم تصریح کرد: کارکنان اوقاف باید در زمینه تکریم ارباب رجوع نمونه باشند.

در قم و سراسر کشور؛

بزرگداشت ارتحال آیت الله فاضل لنکرانی)ره( 
برگزار می شود

 مدیرکل روابط عمومی و بین الملل مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( گفت: دوازدهمین سالگرد 
آیت الله فاضل لنکرانی)ره( همزمان با سالروز شهادت حضرت زهرا)س( در قم و سراسر 
کشور برگزار می شود. حجت الاسلام سید جواد نورموسوی در کنفرانس مطبوعاتی که ظهر 
سه شنبه در مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( برگزار شد، اظهار کرد: دوازدهمین سالگرد مرحوم 
آیت الله العظمی محمد فاضل لنکرانی از مراجع تقلید معاصر همزمان با سالروز شهادت 
حضرت زهرا)س( و مقارن با دهه فجر برگزار می شود. وی با اشاره به برگزاری مراسم یادبود 
این عالم فقید گفت: بزرگداشت مرحوم آیت الله فاضل لنکرانی پنج شنبه هجدهم بهمن ماه 
امسال بعد از نماز مغرب و عشا در مسجد اعظم قم با حضور مراجع، علما، مسئولان کشوری 
و سایر اقشار مردم برگزار می شود. مدیرکل روابط عمومی و بین الملل مرکز فقهی ائمه 
اطهار)ع( بیان کرد: مراسم بزرگداشت مرحوم آیت الله فاضل لنکرانی)ره( همزمان در قم و 
سراسر کشور و در برخی از کشورهای اسلامی برگزار خواهد شد. حجت الاسلام نورموسوی 
از اعلام آمادگی حوزه های علمیه و بعضی مساجد و هیئت های مذهبی در سراسر کشور 
برای برگزاری بزرگذاشت و تجلیل از شخصیت علمی و اجتماعی و معنوی مرحوم آیت الله 
فاضل لنکرانی)ره( خبر داد و افزود: اقبال مردمی برای برگزاری مراسم یادبود این عالم فقید 
پس از گذشت 12 سال از ارتحال ایشان، نشانگر شخصیت والای این مرجعیت و محبوبیت 
و مردمی بودنشان است. وی در بخش دیگری از سخنان خویش به نقش مراجع تقلید در 
دوران غیبت امام زمان)عج( اشاره و تصریح کرد: اگر مراجع تقلید نبودند بعد از غیبت امام 
زمان)عج( از تشیّع هیچ اسم و رسمی وجود نداشت. مدیرکل روابط عمومی و بین الملل 
مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( در ادامه سخنان خویش با اشاره به اینکه دشمنان داخلی خارجی 
به دنبال فاصله انداختن بین مردم و مرجعیت هستند، ادامه داد: تا زمانی که مرجعیت زنده 
است دین اسلام نیز پا برجا است زیرا مردم با اتصال به مرجعیت، دین و ایمان خودشان را 
بیمه می کنند. حجت الاسلام نورموسوی همچنین در بخش دیگری از سخنان خویش از 
برگزاری همایش ملی دیدگاه های علوم قرآنی آیت الله فاضل لنکرانی)ره( خبر داد و تصریح 
کرد: در آینده ای نزدیک شاهد برگزاری این همایش هستیم. در این راستا تاکنون 13 پیش 

نشت در دانشگاه ها و مراکز علمی قم، مشهد، کرمان، تهران و اصفهان برگزار شده است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

ساماندهی خودروهای ضایعاتی به نفع 
افراد نیازمند این صنف است

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم ساماندهی خودروهای ضایعاتی را به 
نفع افراد نیازمند این صنف دانست. سیدعبدالله میر ابراهیمی ، با بیان اینکه فعالیت افراد 
ضایعاتی در شهر باید به صورت رسمی باشد، اظهار کرد: اگر از باب نیاز قرار است کسی 
نسبت به جمع آوری پسماند خشک در شهر اقدام کند باید در مجموعه های دارای مجوز از 
سازمان کار کنند و از ساز و کار سازمان در قالب شرکت های مجری تفکیک از مبدا وارد شوند. 
وی اذعان کرد: افرادی که نگرانی اجتماعی ما در مورد آنها کم باشد باید در طرح ساماندهی 
سازمان شرکت کرده و لباس و خودرو مشخصی داشته باشند تا رفتارهای ناهنجار در حین 
جمع آوری حذف شود. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به شرایط 
ساماندهی افرادی که نسبت به جمع آوری ضایعات اقدام می کنند، گفت: افرادی که امکان 
آموزش و فعالیت داشته باشند در این طرح قرار می گیرد و در حال حاضر فعالیت های آموشی 
بر روی بخشی از این افراد در حال انجام است کما اینکه پیش از این نیز برخی از این افراد در 
قالب شرکت های دارای مجوز ساماندهی شده اند. میرابراهیمی تصریح کرد: اکثر این افراد 
می توانند مشارکت با پیمانکاران باشند اما مشکل اصلی در این زمینه گاراژهایی هستند که 
به صورت غیرمجاز کار می کنند و این تجمعات اخیر نیز از سوی اجیر شدگان این افراد است 
که سود زیادی به دست می آورند. وی شرایط پیش بینی شده در قالب طرح ساماندهی افراد 
ضایعاتی را به نفع افراد نیازمند دانست و افزود: گاراژهای جمع آوری ضایعات بنگاه غیرمجاز 
اقتصادی هستند که افراد را تحریک می کنند تا برای اعتراض تجمع داشته باشند که 
خوشبختانه صحبت هایی شده تا دستگاه نظارتی و انتظامی با آنها برخورد لازم را انجام دهد.

آیین تکریم و معارفه رئیس سازمان برنامه و بودجه قم برگزار شد 

محمود نوربخش رئیس سازمان برنامه و بودجه قم شد
یین تکریم و معارفه رئیس سازمان برنامه و بودجه قم روز پنجشبه با حضور بهرام سرمست 
استاندار قم در سالن همایش های شهرداری برگزار شد که در این مراسم ضمن تجلیل از 
سید حسن رضوی ، محمود نوربخش به عنوان رئیس جدید این سازمان معارفه شد.  رئیس 
جدید سازمان برنامه و بودجه قم در این آیین با بیان فلسفه وجودی سازمان برنامه و بودجه 
گفت: محدودیت منابع و پرداختن به اولویت ها دلیل شکل گیری سازمان است که باید با 
در نظر گرفتن مقتضیات و شریط کنونی برنامه ریزی کارشناسی بیش از هر زمین دیگری 
ضروری است. محمود نوربخش با انتقاد از نگاه طلب کارانه در برخی مدیران گفت: باید 
تمام ایده هایی که موجب بهره گیری صحیح از منابع موجود به منظور برنامه ریزی صحیح 
از منابع به کار گرفته شود. وی تعامل، هم افزایی و همراهی تمام مسئولان برای توسعه قم را 
ضروری دانست و گفت: امیدواریم اقدام هایی که در این استان انجام خواهیم داد موجب 
خوشنودی مردم را فراهم کند. نوربخش ادامه داد: دست یاری به سمت تمام مدیران قم 
دراز کرده و با نگاه جمعی به دنبال گره گشایی از مشکلات استان هستیم. وی 23 دی 
ماه امسال با حکم دکتر محمد باقر نوبخت معاون رئیس جمهوری و ریاست سازمان برنامه 
و بودجه کشور به عنوان رئیس جدید سازمان برنامه و بودجه قم منصوب شده بود امروز در 
این آیین معارفه شد. نوربخش پیش از این ریاست سازمان برنامه و بودجه استان مازندران 
و مدیرکلی سیاسی وزارت کشور و همچنین مسئولیت در سازمان برنامه و بودجه کشور را 

نیز به عهده داشته است. 

دبیر سامانه مدیریت پروژه های عمرانی  سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای  خبرداد

راه اندازی سامانه مدیریت پروژه های عمرانی درقم
دبیر سامانه مدیریت پروژه های عمرانی  سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای از راه 

اندازی این سامانه در استان قم خبرداد .
زاهد رئوفی  اظهارداشت درراستای اجرای طرح دولت الکترونیک  ،راه اندازی سامانه 
مدیریت پروژه های عمرانی دراولویت برنامه های راهبردی سازمان متبوع قرار گرفت . وی 
ادامه داد : تاکنون این سامانه درادارات کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 23 استان 
کشور ) من جمله استان قم ( آموزش و راه اندازی شده است . رئوفی در خصوص زمان 
رونمایی از این سامانه نیز اظهار داشت : درچهلمین سالگرد انقلاب اسلامی و به صورت 
همزمان از سامانه مدیریت پروژه های عمرانی درسطح کشور رونمایی به عمل خواهد آمد 
.وی از جمله مزایای این طرح به حذف چرخه کاغذ ) نامه نگاری های مکتوب ( ، حذف 
بایگانی فیزیکی ، دسترسی آسان به داده ها ، شفاف سازی روند اجرا و پی گیری اشاره 
کرد و افزود : پایش دقیق پروژه ها توسط مدیران ستادی و استانی جهت نظارت و کنترل بر 
نحوه اجرا و پیشرفت طر حهای عمرانی و ...از دیگر مزایای راه اندازی این سامانه می باشد.

هنوز در منظر چشمی، چگونه می روی؟

بدرقه حسین محب اهری؛ تشییع لبخند و عشق 

سرد شدن هوا و بی احتیاطی در استفاده از وسایل گرمایشی موجب مسمومیت با گاز بی 
رنگ و بی بویی به اسم مونوکسیدکربن ) قاتل خاموش ( می شود که هر ساله عده ای را دراستان 

قم راهی بیمارستان می کند و چراغ زندگی عده ای دیگر خاموش می شود. 
هر ساله با شروع فصل سرما وبا وجود هشدار کارشناسان و همچنین پخش فیلم ها و نکات 
آموزشی در رسانه ها، شاهد تکرار مسمومیت شهروندان با گاز بی رنگ و بوی مونوکسیدکربن 
هستیم.  این درحالی است که پیشگیری از این نوع مسمومیت و گاها مرگ خاموش، هزینه ای 
ندارد و فقط مستلزم رعایت نکات ایمنی است که مهم ترین آن بررسی مبادی ورودی و خروجی 

لوله دودکش از سوی شهروندان می باشد. 
استنشاق گاز مونوکسیدکربن در ابتدا علایمی در فرد ایجاد نمی کند، ولی با گذشت زمان و 
افزایش استنشاق گاز، علایم ظاهر می شود؛ سردرد، تهوع و استفراغ ، حالت خواب آلودگی و 

تشنج از جمله علائم مسمومیت است که گاهی نیز پایان زندگی را نیز به همراه دارد. 
با توجه به اعلام اداره کل هواشناسی مبنی بر سرد شدن و کاهش دمای بسیاری از مناطق 
در روزهای آینده، انتظار می رود شهروندان با رعایت نکات ایمنی از جمله کنترل اتصالات 
لوله بخاری، استفاده نکردن از وسایل گرمایشی در فضای بسته مثل چادر و خودرو، روشن 
نکردن خودروی گازسوز در فضای بسته پارکینگ و عدم تعبیه آبگرمکن در فضای بسته حمام، 

زمستانی بی خطر را برای خود و خانواده رقم بزنند. 
*  30تَن در قم دچار مسمومیت با گاز مونوکسید کربن شدند 

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: 
از آغاز فصل سرما تاکنون بیش از 30 تَن در این استان دچار مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن 
شده اند.  مهدی فراهانی افزود: یکی از ماموریت های اورژانس 115 با شروع فصل سرما انتقال 
مصدومان ناشی از مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن به بیمارستان می باشد که معمولا بین ماه 
های آذر تا فروردین سال بعد اتفاق می افتد.  وی اضافه کرد: از آغاز فصل سرما تاکنون 30 تَن 
در استان قم دچار مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن شده اند که 2 تَن از آن ها جان باخته، 21 
تَن در محل حادثه به صورت سرپایی درمان و هفت تَن نیز برای ادامه روند درمان به بیمارستان 
منتقل شده اند.  وی با اشاره به حادثه فوت 2 تَن، ادامه داد: به دلیل عدم رعایت اصول ایمنی 
در استفاده از وسایل گرمایشی)بخاری( آقا حدود 40 ساله و خانم حدود 35 ساله در یکی از 

روستاهای بخش کهک قم با گاز مونوکسیدکربن مسموم شدند و جان خود از دست دادند. 
فراهانی با بیان این که سال گذشته 139 تَن در قم با گاز مونوکسیدکربن مسموم شدند، بیان 
کرد: از این تعداد هشت تَن جان خود را از دست دادند و 131 تَن نیز دچار کاهش سطح 
هوشیاری با درجه های مختلف شدند.  وی ادامه داد: 75 تَن از بیماران برای تکمیل روند 
درمانی به بیمارستان منتقل و 56 تَن نیز در محل حادثه توسط اورژانس 115 به صورت سرپایی 
درمان شدند.  وی با اشاره به این که بیشترین موارد مسمومیت با گاز مونوکسید کربن مربوط 
به وسایل گرمایش خانگی است، گفت: ذغال سنگ و پیک نیک از دیگر مواردی است که عدم 

رعایت اصول ایمنی در هنگام استفاده منجر به مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن می شود. 
سخنگوی اورژانس 115 قم خاطرنشان کرد: یک مورد از فوتی های سال گذشته مربوط به 

استفاده از گاز پیک نیک برای گرم کردن فضای داخل کابین خودرو بود. 
وی گفت: ریشه مسمومیت با گاز مونوکسید کربن عدم رعایت نکات ایمنی و استفاده از 

وسایل گرمایشی غیرمتعارف برای گرم کردن فضاست. 
وی افزود: افرادی که در بخش ها و روستاهای استان همچنان از ذغال چوب و کودهای 

حیوانی برای گرم کردن استفاده می کنند باید موارد ایمنی را رعایت نمایند. 
فراهانی گفت: اگر لوله بخاری گرم باشد یعنی مواد سوختی درست عمل می کند و اگر سرد 
باشد ناشی از ناقص سوختن مواد و خطرناک است که باید مبادی ورودی و خروجی لوله بخاری 
چک شود.  وی افزود: در این هنگام باید از مسدود نبودن مبادی ورودی و خروجی لوله بخاری 
اطمینان حاصل شود که یکی از مهمترین موارد مسدود شدن آشیانه گزینی پرنده ها روی لوله 

بخاری و آبگرمکن می باشد.  به گفته وی، روشن کردن ماشین در پارکینگ منازل نیز از دیگر 
مواردی است که منجر به مسمومیت با گاز مونوکسید کربن می شود. 

فراهانی با اشاره به این که رساندن اکسیژن به فرد مسموم مهم ترین اقدام است، گفت: باید 
فرد را از محل آلودگی دور نمود و ضمن تماس با مرکز اورژانس 115 اطلاعات صحیحی از 

آدرس محل حادثه ارائه نمود. 
* اتصالات غیراستاندارد علت اصلی مسمومیت با مونوکسیدکربن در قم است 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم نیز در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا بیان کرد: استاندارد نبودن اتصالات لوله بخاری و یا دودکش مهم ترین عاملی است که 
در چند سال گذشته موجب مسمومیت شهروندان با گاز مونوکسیدکربن شده است.  عباس 
جعفری افزود: استفاده از وسایل گرمایشی غیراستاندارد و همچنین رعایت نکردن نکات 
ایمنی در استفاده از وسایل گرمایشی از جمله علت هایی است که باعث مسمومیت می شود.  
وی اضافه کرد: حتی در برخی موارد شهروندان بخاری استاندارد تهیه نموده اند، ولی آن را 
به دودکش وصل نکرده اند و یا اتصالات غیرایمن مثل لوله های اکاردئونی برای بخاری وصل 
نموده اند که استاندارد کافی را ندارد و می تواند خطرناک باشد.  وی ادامه داد: در مواردی نیز 
اتصالات خروجی لوله ها به طرز مناسبی متصل نشده و گاز مونوکسیدکربن به داخل محیط 
نفوذ کرده است.  عباسی مسدود شدن مسیر خروجی دودکش ها روی پشت بام را از مهم 
ترین عوامل ورود گاز مونوکسیدکربن به محیط عنوان و بیان کرد: افتادن مصالح ساختمانی 
داخل دودکش و یا لانه گذاشتن پرنده ها روی دودکش ها باعث می شود مسیر خروج گاز 
بسته و مونوکسیدکربن وارد محیط شود.  وی تاکید کرد: دودکش باید 20 سانتی متر از دیوار 
فاصله داشته باشد و ارتفاع آن نیز بیشتر از یک متر نباشد.  وی افزود: همچنین انتهای دودکش 
باید کلاهکی به شکل H نصب شود که این شکل کلاهک مانع لانه گزینی و افتادن اشیا در 

دودکش می شود. 
* شهروندان بخاری های دارای علامت استاندارد تهیه نمایند 

معاون ارزیابی انطباق اداره کل استاندارد قم نیز به خبرنگار ایرنا گفت: شهروندان هنگام تهیه 
بخاری به دارا بودن علامت استاندارد و سنسور دقت نمایند. 

سعید پروانه افزود: استاندارد بخاری از بعد عملکردی، ایمنی و درجه انرژی مصرفی اجباری 
است و بخاری که خریداری می شود باید علامت استاندارد داشته باشد. 

وی با اشاره به الزام تولیدکنندگان نسبت به درج علامت استاندارد و کد 10 رقمی محصول، 
اضافه کرد: وجود علامت استاندارد به خریداران اطمینان خاطر می دهد که تولیدکننده موارد 
ایمنی را در تهیه محصول رعایت کرده است.  وی ادامه داد: زیر علامت استاندارد کد 10 
رقمی نوشته شده است که برای اطمینان از صحت علامت استاندارد، برای تایید اصالت پروانه 

استاندارد کد باید به سامانه پیامکی 10001517 پیامک شود. 
پروانه تاکید کرد: بخاری ها باید دارای برچسب انرژی و مشخص شده باشد درجه انرژی 

مصرفی چه میزان است و به ازای مقدار مصرف انرژی گاز، چقدر توان حرارتی دارد. 
بخاری  که  زمانی  کرد:  بیان  و  اشاره  بخاری  روی  سنسور  نصب  الزام  به  همچنین  وی 
سوخت ناقص داشته باشد و مجاری خروج گازهای مونوکسیدکربن بسته شده باشد، گاز 

مونوکسیدکربن در فضا منتشر و باعث صدمه به مصرف کننده و یا حتی مرگ می شود. 
وی افزود: اگر میزان اکسیژن موجود در هوا کمتر از حد مجاز شود، سنسور با فعال کردن 
ترموکوپل بخاری، گاز ورودی را قطع می کند و بخاری خاموش می شود.  معاون اداره کل 
استاندارد قم با بیان این که بخاری های استاندارد مجهز به سنسور حرارتی نیز هستند، اضافه 
کرد: اگر دمای محیط به دلیل بسته بودن مجاری خروجی لوله بخاری، افزایش یابد، دمای 
محیط بالا می رود و سنسور حرارتی جریان گاز را قطع می کند.  وی خاطرنشان کرد: در 
گذشته نصب سنسور روی بخاری های بدون دودکش الزام بود و برای فضاهای باز مثل مغازه ها 

استفاده می شد، ولی امروز سنسورها روی تمام بخاری ها نصب می شود. 

شهروندان بخاری های دارای علامت استاندارد تهیه نمایند 

قاتل خاموش را به خانه راه ندهید 
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موضوعی که رسانه های گروهی فراموش کرده اند

امیدآفرین؛ رسالتی بزرگ ولی مغفول مانده 
مشاهده تیتر روزنامه ها، صفحات فضای مجازی و تارنماهای خبری، گویای اخبار 
چندان امیدوار کننده ای نیست و غالب اخبار، سویه های تلخ و غمبار دارند و این در حالی 

است که امیدآفرینی یکی از رسالت های رسانه های گروهی شمرده می شود. 
از آنجایی که سویه های منفی بازخوردهای بسیاری دارند، این گونه اخبار بیشتر به 
چشم می آید.هرچند تا پیش از به عرصه آمدن رسانه های اجتماعی نیز شاید حوادث 
بسیاری رخ می داد اما به دلیل این که رسانه های اصلی و روزنامه ها از نظر کمی محدود 
بودند و از نظر وسعت و پخش خبر به اندازه شبکه های اجتماعی و رسانه های مدرن 

عرصه نداشتند، اخبار چندان عمومیت پیدا نمی کرد و وارد ساحت اجتماعی نمی شد.
با وجود رسانه های نوین، گردش اخبار به سرعت در دسترس همگان قرار می گیرد 
و ویژگی هایی همچون »امکان مشارکت«، »باز بودن«، »دسترسی«، »ارتباط دوسویه 
و افقی«، »توانایی برقراری ارتباط« و »فشرده شدن زمان و مکان« نیز عرصه تازه ای در 
خبررسانی ایجاد کرده است.اخبار حوزه ها و عرصه های مختلف به صورت گسترده در 
رسانه های اجتماعی منتشر می شوند، با این حال بررسی صدق و کذب اخبار در کنار 
ارائه تحلیلی از آنها نیازمند تقویت توانمندی های رسانه های اصلی است. به عبارتی دیگر 
خبرگزاری ها و مطبوعات باید گامی اساسی در جهت پوشش های تحلیلی اخبار بردارند. 
از این رو به نظر می رسد رسانه های اصلی باید از رویکرد خبری و رویداد محوری 
فاصله بگیرند و به سمت تحلیل و تبیین اخبار حرکت کنند. بر این اساس با حرکت به 
سمت گزارش های تحلیلی اخبار، دگرگونی های سریع که در عرصه ای مختلف رخ می 
دهد را واکاوی و بررسی نمایند.در زمینه خبر رسانی در شبکه های اجتماعی و رسانه های 
اصلی می توان سه گانه ای را ترسیم کرد. نخست جایگزین شدن شبکه های اجتماعی 

با رسانه های اصلی، دوم اولویت رسانه های اصلی و سوم نسبت دوسویه میان این دو.
بررسی ها گویای آن است که شقه سوم که نسبت دوسویه میان رسانه های اصلی و 
شبکه های اجتماعی را مطرح می کند به واقعیت های امروز می تواند نزدیکتر باشد. در 
واقع امروز رسانه های اصلی در کنار خروجی های آنلاین خود در شبکه های اجتماعی 
نیز وارد شده اند و در رسانه های اجتماعی نیز به فراخور مطالبی را منتشر می کنند. حتی 
برخی از این رسانه ها سعی کرده اند که برخی اخبار را ابتدا در کانال خبری خود و سپس 

در سایت و صفحه اصلی خود منتشر کنند.
شاید درحالی که در گذشته شکل خبررسانی به صورت مکتوب یا تصویری ارایه می 
شد اما اکنون استفاده از عکس، فیلم، صوت و فایل های کم حجم )GIF( بر غنای خبری 
می افزاید و نیازهای مخاطبان را به صورت حداکثری رفع می کند. این تمایزها نه تنها در 
تولید بلکه در محتوا و نحوه عرضه باعث شده است تا با داشتن جلوه های بصری خاص، 

این خبرها مورد اقبال بیش از پیش خوانندگان واقع شود.
با مشخص شدن نسبت شبکه های اجتماعی و رسانه های اصلی، حرکت به سمت 
پوشش اخبار مثبت و امیدبخش در شرایطی که بیشتر اخبار سویه های منفی دارند، 
گامی در جهت امیدافزایی و گسترش روحیه نشاط در جامعه است. این امر نیز مستلزم 

اعتماد آفرینی در جامعه است.
اعتماد افزایی در جامعه نیز منوط به افزایش صداقت و حقیقت گویی، تقویت شفافیت، 
پایبندی به اخلاق حرفه ای ، نقد عالمانه و منصفانه وضع موجود و ارائه راهکار برای وضع 
مطلوب است. به نظر می رسد اولویت مندی ها در عرصه خبری رسانی باید مشخص 
شود و آسیب شناسی در کنار ارائه راهکار مدنظر قرار گیرد. بنابر این توجه به دستاوردها 
و تلاش های سازنده می تواند نقشی مهم در امیدآفرینی در عرصه اجتماعی داشته باشد.

آیت الله سید حسن خمینی: 

نامه امام راحل به گورباچف 
یک امر خیرخواهانه بود 

تولیت آستان مقدس امام خمینی)ره( گفت:نامه امام راحل به گورباچف یک امر 
خیرخواهانه بود و راه گفت و گو را به آنها نشان داد. 

آیت الله سید حسن خمینی در مراسم سی امین سالگرد ارسال نامه امام خمینی )ره( 
به گورباچف که با حضور سفرای کشورهای آسیای مرکزی و قفقاز، جمعی از فرهیختگان 
و صاحبان قلم و اندیشه، طلاب و دانشجویان خارجی پژوهشکده امام خمینی )ره( و 
انقلاب اسلامی برگزار شد، اظهار داشت: درنامه امام راحل به گورباچف، فروپاشی شوروی 

نه از جنس آنچه دیگران پیش بینی می کردند را مطرح کردند.
وی تصریح کرد: امام خمینی )ره( به بنیاد فکری توجه کرده و گفتند چون حکومت 

آنها از جنس خداجویانه نیست، نابود می شود.
تولیت آستان مقدس امام خمینی)ره( با بیان اینکه آنها دین را به پستوها برده بودند 
و دینداری امریکایی را ترویج می کردند، یادآور شد:نامه امام به گورباچف نامه ای از جنس 
پیش بینی کسینجر و امثال او نیست و پیش بینی امام این است که چون از خدا غافل 

شدید ناچار دچار فروپاشی خواهید شد.
وی ادامه داد: پیش بینی امام راحل در خصوص شوروی سابق درون خود نکته دیگری 
هم به همراه دارد و آن این است که امام خمینی )ره( استبداد ستیزی، کرامت انسانی، 
عدالت گرایی، آزادی خواهی و درون انسان را نفی نمی کند و همه آنها را از درون جوهره 

ای به نام خدا می دانستند.
تولیت آستان امام خمینی )ره( افزود: شوروی در جنگ جهانی دوم موفق خارج شده 

و در تمام جهان رگه های قدرت این کشور مشهود بود.
وی در ادامه این مطلب عنوان کرد: در همان زمان نیز ملت قهرمان افغانستان، شوروی 
را در باتلاق نگاه داشته بود و در همین برهه زمانی هشدار امام در نامه به گورباچف یادآور 

شد که هرکس از خدا و معنویت جدا شود راه را گم می کند.
سید حسن خمینی )ره( با اشاره به اینکه مسیر کمونیست ها در دنیا شناخته شده 
بود، گفت: کمونیست ها از زیر گوش آمریکا تا شرق به ویژه کره، چین و ویتنام فراگیر 
شده بود و در دل نهضت فلسطین نیز ابتدا جریان های چپ پر رنگی وجود داشته و 
در بین جوانان غربی نیز طرفداران کمونیست وجود دارد و هر جای دنیا که سر بزنید 

کمونیست ها حضور دارند.
وی با بیان اینکه اوج پیروزی کمونیست ها در جنگ جهانی دوم بود، گفت: شوروی 

فاتح برلین شد و در اغلب دنیا، رگه های جریان کمونیستی مشاهده می شد.
* امام عدالت خواهی و آزادی خواهی را نفی نمی کند 

آیت الله سید حسن خمینی ادامه داد: امام)ره( بحرانی غیر از بحران مالکیت و غیر 
از بحران آزادی برای شوروی پیش بینی کرد و ایشان مشکل شوروی و کمونیست ها را 

ستیز با دین، معنویت و خدا مطرح کردند.
وی خاطر نشان کرد: امام عدالت خواهی و آزادی خواهی نهفته در انسان را نفی نمی 
کند بلکه ایشان یادآور می شوند که همه این خواسته ها از خداوند سرچشمه می گیرد.

سید حسن خمینی اظهار داشت: به فرموده امام راحل، پیوند انسان با خدا سبب آزادی 
خواهی و عدالت خواهی می شود.

وی یادآور شد: چپ های شوروی به اسم عدالت سر از ظلم در آورده و نسبت به کرامت 
انسان بی توجه بودند.

تولیت آستان امام خمینی )ره( عنوان کرد: امام راحل ،علیرغم توجه به مباحث بیمه 
و بازنشستگی و حقوق زن ها به موضوع خدا و اینکه انسان معنویت و خدایی دارد و تنها 

مادی نیست نیز اشاره کردند.
وی تصریح کرد: محور حرکت هیچ کدام از حرکت های انقلابی قبل از انقلاب اسلامی 

توجه به معنویت و خداوند نبود، حرکت انسان ها از درون ذات آن ها آغاز می شود.
وی گفت: پیام امام فراتر از شرق بود و غرب را نیز در بر می گرفت، امام تنها مصلح 

شرق نبود، او مصلح غرب نیز بود، پیام امام برای همه دل ها بود.
* نشست ورشو علیه ملت ایران، قطعا به شکست خواهد انجامید 

 وی در بخش پایانی سخنان خود گفت: هشدار امام به همه تاریخ است؛ موضوع نامه 
شوروی سابق است ولی هرکس از خداوند و معنویت جدا شود راه را به بی راهه برده است 
و راه بی راهه یا اساسا همه چیز را گم می کند و یا بخشی را گم می کند؛ ممکن است 
به نفع عدالت، آزادی را از بین ببرد، به نفع آزادی، عدالت را از بین ببرد و به نفع هر دو 
اینها به استعمار توجه نکند و اینکه یک ملت جدای از همه اینها احتیاج به عزت، غیرت و 
غرور دارد.یادگار امام ادامه داد: امام در حقیقت می خواستند جبهه شرق را به راه بیاورد. 
آن وقت ها تعبیر پیمان ورشو را به کار می بردند که آن پیمان شکست خورد و البته 
نشست ورشو هم که اخیرا برای ملت ایران برنامه ریزی کرده اند قطعا به شکست خواهد 
انجامید؛ اگر آن ورشو چیزی عایدشان کرد این ورشو هم عایدشان می کند.وی افزود: امام 
به جریان شرق گفتند من مصلحانه می گویم به دامن معنویت و فطرت بشری برگردید؛ 
اما این پیام فراتر از شرق است و غرب را هم می گیرد. امام مصلح دل ها است و این پیام 

به دل های مردم است.

نکتـه

خبــر

بررسی اوضاع و عملکرد گروه ها و جریانات سیاسی کشور، 
تصویر روشنی از آینده تحولات به دست نمی دهد. این در حالی 
است که زمان درازی تا انتخابات آتی مجلس باقی نمانده و بسیاری 

هم به انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم چشم دوخته اند. 
جریان های سیاسی عمده کشور این روزها از مسائل درون 
گفتمانی گرفته تا تعیین نسبت خود با دیگر تشکل ها یا حتی 
نهادهای قدرت و حاکمیت با عدم قطعیت و حتی آشفتگی 
مواجهند. در این شرایط برخی ناظران می گویند که فضای 
تکاپوی طیف ها و چهره های پوپولیستی مهیاتر شده و گروهی 
موج سواری بر مطالبات معیشتی مردم را در دستور کار خود 
قرار داده اند. مشکلات معیشتی همچنان گریبانگیر بسیاری از 
اقشار است که می تواند فضایی از کرختی و ناامیدی را در جامعه 
بگستراند. بسیاری که سال ها است با اعتماد متناوب به اصلاح 
طلبان و اصولگرایان، چرخ سیاست را به حرکت درآورده اند 
امروز با مشاهده برخی عملکردها، از تکرار روندهای پیشین وازده 
شده اند. مجموع این شرایط ، تصویر نمایی واضح از چند و چون 
چینش و عمل گروه های سیاسی در انتخابات آتی را بسیار دشوار 
کرده است. این در حالی است که امروز کشور ما به موجب تحریم 
و تنگناهای بین المللی، بیش از هر دوره دیگری به اتحاد، انسجام 

و حضور پررنگ مردم در عرصه سیاسی نیازمند است. 
برون رفت از این شرایط، تدبیری جدی و عزمی راسخ از سوی 
حاکمیت،همه جریان ها و گروه های سیاسی و مردم را می طلبد. 

* اصلاح طلبان و سوالات بی پاسخ 
اصلاح طلبان این روزها در خصوص چگونگی پیشبرد مباحث 
درون گفتمانی خود دچار سردرگمی و بلاتکلیفی اند. از دید 
ناظران جریان اصلاح طلب امروز قادر به درک و تحلیل مسایل 
جامعه و بالتبع ارایه راهکار جهت عبور از مشکلات نیست. این 
مساله به ویژه پس از اعتراضات دی ماه گذشته بیش از پیش 
هویدا شد. به موجب این رکود، اصلاح طلبان امروز با تضعیف 
و ریزش پایگاه اجتماعی خود مواجهند. اظهارات چندی پیشِ 
»میرمحمود موسوی« در گفت و گو با یک رسانه داخلی بر این 
چالش مبنایی اشاره دارد. به گفته این فعال سیاسی اصلاح طلب 
مجموعه اصلاح طلبان در همان ماشینی که در 76 به راه افتاد 
مانده اند و در همان جا متوقف شده اند. به  دلیل همین  ایستایی، 
اصلاح طلبان توانایی ارائه راهی که مردم را از وضعیت فعلی بیرون 
بیاورد، ندارند.از طرف دیگر طیف های مختلف این جریان به 
عنوان حامیان اصلی »حسن روحانی« در انتخابات 92 و 96، 
امروز در خصوص تداوم حمایت از دولت، درگیر تردیدهایی شده 
اند. اصلاح طلبان که در سال های نخست دهه 90 برای عبور از 
مسیر خطیر نظارت استصوابی، تنها راه حضور در ساختار قدرت 
را در همکاری با اعتدال گراها یافتند، امروز و پس از گذشت 

نزدیک به 6 سال، عملکرد دولت تدبیر و امید را در مسیر تحقق 
خواسته های خود ارزیابی نمی کنند. اگرچه خود اصلاح طلبان 
به محذوریت های دولت در عمل به تعهدات و وعده ها واقفند، 
ولی گروهی از آنان معتقدند روحانی از تمام ظرفیت ها و توان 
خود برای تحقق مطالبات اصلاح طلبانه مردم بهره نبرده است. 
همچنین اظهارات اخیر »محمود واعظی« مسوول دفتر رییس 
جمهوری در خصوص اینکه با اصلاح طلبان هیچ ائتلافی نداشته 
ایم، موجب شده گروهی باور خود به تاکتیک ائتلاف، به عنوان 
راهی جهت کنشگری مطلوب در ساختار سیاسی کشور را از 
دست بدهند. اظهارات اخیر »محسن میردامادی« فعال سیاسی 
اصلاح طلب، ناظر بر این دیدگاه است. میردامادی چندی پیش در 
گفت و گو با روزنامه »اعتماد«، ائتلاف اصلاح طلبان با اصولگرایان 
معتدل در انتخابات آتی را بی ثمر و منفی دانست و از پیامدهای 
منفی چنین تاکتیکی بر ریزش پایگاه اجتماعی اصلاح طلبان 
گفت. همچنین محذوریت های مرتبط با نظارت استصوابی که 
امکان مشارکت فعال با تمام توان و ظرفیت را از اصلاح طلبان می 
گیرد، در دل این جریان تردیدهایی در مورد کارآمدی و اثربخشی 
شرکت جدی در انتخابات ایجاد کرده است. چندی پیش بود که 
»سعید حجاریان« از تئوری پردازان جریان اصلاحات، مشارکت 
در انتخابات با چنین شرایطی را »گدایی قدرت« توصیف کرده 
است. باور به ناکارآمدی راهکار ائتلاف و تردید در مورد اثربخشی 

انتخابات، نسبت اصلاح طلبان با انتخابات آتی را در هاله ای از 
ابهام فرو برده است. طیفی اکنون از لزوم شرکت در انتخابات و 
ممانعت از تکرار تجربه 84 می گویند، برخی از ائتلاف سخن می 
رانند و گروهی از معرفی نامزدی مستقل و در عین حال برخی 
شرکت در انتخاباتی را که بسیاری از نیروهای اصلاح طلب در آن 
رد صلاحیت شوند، بی فایده می دانند. اصل و کیفیت مشارکت 
در ساختار قدرت از طریق روندهای دموکراتیک، مساله ای است 
که این روزها اصلاح طلبان را سخت به خود مشغول کرده و توان 

اجماع و اراده کنشگری را از آنها سلب کرده است. 
* اصولگرایان و سواری بر موج نارضایتی 

اصولگرایان هم وضعیت بهتری را نسبت به اصلاح طلبان 
تجربه نمی کنند. طیف های مختلف این جریان در مورد انتخابات 
نظرهای متفاوتی دارند. گذشته ای این، پس از گذشت 13 سال 
از حمایت تمام قد از »محمود احمدی نژاد«، اصولگرایان هنوز 
نتوانسته اند توجیهی برای حمایتی که خطا می دانند بیابند و از 
درِ پاسخگوی عملکرد رییس جمهوری پیشین درآیند. بسیاری 
از اصولگرایان نیز اذعان می دارند که ریشه بسیاری از مشکلات 
کنونی کشور در حوزه اقتصادی را باید در مدیریت ناکارآمد تیم 
احمدی نژاد جستجو کرد. پایگاه اجتماعی اصولگرایان که پس از 
دولت های نهم و دهم به شدت آسیب دید، هنوز ترمیم نشده 
و تداوم روندهای کنونی در اردوگاه اصولگرایان، تحول جدی و 

امیدبخشی را نوید نمی دهد. از دید ناظران، اصولگرایان هم از 
توان تحلیل مسائل روزِ جامعه و ارایه راهکار برای عبور از چالش 
های سیاسی و اجتماعی بازمانده اند. شاهد این ادعا، خط مشی 
این روزهای جریان اصولگرایی است که به جای طرح ایده های 
ایجابی و ارایه راهکار عملی، بیش از پیش به تخطئه رقیب و 
کوبیدن اصلاح طلبان متوسل شده اند. حمله به روحانی، هجمه 
به مسوولان اجرایی، ناکارآمد جلوه دادن دولت اعتدال در اجرای 
برنامه های اقتصادی و مهمتر از همه مقصر جلوه دادن اصلاح 
طلبان برای شرایط کنونی، مهمترین محورهای کنش سیاسی 
این جریان را تشکیل می دهد. این نحوه کنشگری اما حاصلی جز 
بی اعتمادی و تشدید ناامیدی در جامعه ندارد. طرح مساله ای 
چون »فتنه 98« و تلاش برای تئوریزه کردن و بال و پر دادن به 
آن، نمونه ای از کنشگری سلبی اصولگرایانی است که با دامن زدن 
به تعارضات سیاسی، انگاره رد صلاحیت گسترده و به راه انداختن 
موجی از اتهام زنی در آستانه انتخابات 98، بذر ناامیدی را در دل 
مردم می کارند. در چنین شرایطی که اصلاح طلبان و اصولگرایان 
در وضعیتی معلق و بلاتکلیفی به سر می برند، فشارهای اقتصادی 
و مشکلات معیشتی رو به فزونی گذاشته و هر روز خبرهایی از 
رانت و فسادهای رنگ به رنگ منتشر می شود، ناظران در مورد 
احتمال مهیا شدن شرایط برای جولان پوپولیست ها یا حتی 
تحرکات براندازان هشدار می دهند. یاس عمومی در جامعه در 
کنار شدت گرفتن مطالبات معیشتی و عدالت خواهانه، زمینه موج 
سواری چنین جریان هایی و پذیرش آنان در جامعه را فراهم می 
کند. انتقادات اخیر احمدی نژادی ها از دولت، دعوت به مناظره 
با رییس جمهوری، طرح ادعاهایی در مورد امکانپذیری افزایش 
یارانه ها و ... از تحرکات جریان هایی نشان دارد که فضا را برای 
موج سواری روی مطالبات جامعه فراهم می بینند. از دید ناظران، 
تنها راه عبور از گردنه سخت کنونی، بازیابی اعتماد عمومی و 
احیای امید در جامعه است. دولت و مجموعه حاکمیت باید با 
مردم صادقانه گفت و گو کنند و در مورد مشکلات، مقدورات 
و محذورات با مردم سخن بگویند. جریان های سیاسی باید به 
دولت کمک کنند تا کشور به سلامت از این مرحله عبور کند. 
گروه های سیاسی باید به جای رادیکال کردن فضا، با هم افزایی و 
همکاری در جهت پویایی، مشارکت و توسعه جامعه و نیز برونرفت 
از تنگناها تلاش کنند. پیگیری و عملیاتی سازی ایده هایی چون 
»گفت و گوی ملی« می تواند در این مسیر راهگشا باشد. در این 
پیوند، گروهی گمان می برند با اقداماتی از جنس مناظره تازه 
»علیرضا زاکانی« و »مصطفی تاجزاده« دو چهره آشنا از دو قطب 
مخالف سیاسی می توان در راستای گفت وگو گام برداشت و 
برخی هم چنین مناظراتی را در ادامه همان مجادلات قدیمی و 

بی ثمر می انگارند. 

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت که احزاب به ستاد انتخابات 
مجلس و ریاست جمهوری و خبرگان و شوراها و امثال آن تبدیل 
شده اند، یعنی در فصل انتخابات احزاب پر رونق می شوند و بعد 

از انتخابات به محاق می روند. 
رسول منتجب نیا در پاسخ به اینکه چرا احزاب سیاسی در 
40 سال گذشته نتوانسته اند آنطور که باید در عرصه سیاست 
کشور تاثیر داشته باشند؟ گفت: علت اینکه احزاب سیاسی در 
ایران اسلامی ما بعد از انقلاب نتوانستند آنگونه که باید اثرگذار 
باشند چند مساله است، نخست اینکه در کشور ما فرهنگ تحزب 
نه وجود داشته و نه بعد از انقلاب برای تحقق و گسترش آن 

تلاش شده است.
وی افزود: هنوز در جامعه ما بین عامه مردم حزب به عنوان 
یک نهاد موثر و ضروری مطرح نیست، بسیاری از مردم تحزب را 
امری غیر ضروری می دانند و حتی به آن نگاه منفی دارند. کسانی 
که می توانستند در این زمینه در جامعه فرهنگ سازی کنند 
و مردم را با فرهنگ تحزب و ضرورت وجود احزاب آشنا کنند، 

متاسفانه کار چندانی نکرده اند.
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ما هنوز 
وقتی که می خواهیم در مورد ضرورت وجود احزاب بحث کنیم 
جمله شهید بهشتی که قریب به چهل سال قبل بیان کردند را 
مطرح می کنیم، ایشان گفت که حزب معبد من است. اما بزرگان 
و فرهنگ سازان ما روی این مساله کار شایسته و مناسبی نکرده 
اند. منتجب نیا گفت: عامل دوم وجود خود احزاب است. احزاب 
به رغم اینکه از نظر کمی و تعداد در دوره اصلاحات توسعه پیدا 
کردند، اما توسعه کیفی نکردند. در 8 سال دولت اصلاحات تعداد 
زیادی مجوز حزب صادر شد و از احزاب حمایت سیاسی شد اما 
از نظر کیفی و محتوایی متاسفانه احزاب نتوانستند توسعه پیدا 

کنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تصرح کرد: صرف گرفتن پروانه 
مشکل گشا نیست، بلکه چه بسا مشکل ساز باشد. ما اکنون قریب 
به 300 حزب داریم ولی ای کاش 10 حزب قدرتمند داشتیم 
که می توانستند با هم همکاری کنند و در کشور موج و نشاط 
ایجاد کنند. چون توسعه احزاب همواره کمی بوده و توسعه کیفی 

انجام نشده است.
قائم مقام سابق حزب اعتماد ملی گفت: بعد از دوران اصلاحات 

نیز به طور کلی 8 سال با احزاب و فرهنگ تحزب مقابله شد. در 
دولت آقای روحانی هم از احزاب تا حد زیادی حمایت شد، اما این 
حمایت ها کافی نبود. در حال حاضر تعداد زیادی حزب داریم، اما 
تعداد احزاب با کیفیت و اثرگذار اندک هستند و از تعداد انگشتان 

دست فراتر نمی روند. 
منتجب نیا عامل سوم عدم موفقیت احزاب در ایران را عملکرد 
خود احزاب دانست و گفت: احزاب به ستاد انتخابات مجلس و 
ریاست جمهوری و خبرگان و شوراها و امثال آن تبدیل شده اند. 
یعنی در فصل انتخابات احزاب پر رونق می شوند و بعد تا انتخابات 

بعدی به محاق می روند.
وی ادامه داد: این رویه بر خلاف فلسفه تحزب است، احزاب 
باید شبانه روز فعال باشند، باید بر مسئولان نظارت کنند، انتقاد 
کنند و برنامه های متنوع داشته باشند. احزاب باید کادر سازی 
کنند و برای هر مسئولیتی نیروهای متعددی پرورش دهند. تا 
زمانی که از مسئولان انتقاد می کنند بتوانند هم برنامه ارائه دهند 

و هم کادر و نیرو معرفی کنند.
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی گفت: در حال حاضر 
فکر نمی کنم حزبی داشته باشیم که هم کادر لازم برای اداره 
مسئولیت ها پرورش داده و تربیت کرده باشد و هم برنامه جامع 
داشته باشد. مثلا این روزها که ما مشکل اقتصادی داریم و 
مشکلاتی بر ما تحمیل شده احزاب باید هرکدامشان برای خروج 
از بحران برنامه های مدون، تخصصی، علمی و کاربردی داشته 

باشند و ارائه کنند. ولی متاسفانه ما شاهد چنین چیزی نیستیم
منتجب نیا افزود: ملت ما شریف و آگاه هستند و شایستگی 
این که مترقی ترین ملت دنیا باشند را دارند. اما متاسفانه امروز 
امروزه در میان  با فرهنگ تحزب فاصله دارند. در حالی که 
سیاسیون، تحلیلگران و صاحبنظران اصل تحزب به عنوان اصلی 
قطعی و مسلم که رکن دموکراسی حزب و تحزب است، پذیرفته 
شده است. اگر تحزب نباشد توسعه یک امر خیالی است ما در 
صورتی می توانیم در انتظار توسعه باشیم که مشکل تحزب را در 

کشور حل کرده باشیم. حزب از پایه های دموکراسی است، حزب 
جزو اصولی است که در دنیا قطعی شده اما متاسفانه ما با آن 

فاصله داریم و باید در آینده این کمبود ها جبران شود.
منتجب نیا در پاسخ به این سوال که به چه دلیل نگاه مثبتی 
در میان مردم نسبت به حزب وجود ندارد؟ گفت: اول اینکه مردم 
فرهنگ تحزب را هنوز نشناخته اند و از سوی دیگر احزاب هم 
نتوانسته اند جایگاه خود را به مردم معرفی کنند، مردم به احزاب 
به عنوان ستون پنجم نگاه می کنند. حتی آنها را زائد می دانند. 

وی تصریح کرد: احزاب باید جایگاه خود را تعریف کنند. وقتی 
احزاب به جامعه بیایند و بگویند که نسبت به وضعیت موجود 
انتقاد دارند و گزینه جایگزین و برنامه ارائه بدهند، وقتی کادرهای 
متخصص، متعهد و کار آمد پرورش دهند و معرفی کنند قطعا 
مردم به آنها رویکرد مثبت پیدا خواهند کرد. وقتی خود احزاب به 
وظایف خود عمل نکنند طبیعی است که مردمی که با فرهنگ 
تحزب هم آشنا نیستند، نسبت به آنها نه تنها خوشبین نباشند، 
بلکه بدبین هم باشند و آنها را به عنوان یک امر زائد و غیر ضروری 

و حتی غیر مفید تلقی کنند.
قائم مقام سابق حزب اعتماد ملی در مورد دلایل اینکه احزاب 
به وظایف خود عمل نمی کنند نیز گفت: علت این مساله این 
است که کسانی که موسس یا عضو مرکزی احزاب می شوند، 
همانند مردم با فرهنگ تحزب فاصله دارند به عبارت دیگر بسیاری 
از اعضای احزاب عضویت در حزب را یک پلکان و راه رسیدن به 
قدرت می دانند، یعنی وارد حزب می شوند تا نماینده مجلس یا 
شورای شهر شوند حتی وارد حزب می شوند که کاندیدای ریاست 

جمهوری شوند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: نمی خواهم بگویم 
انتخابات باشد،  نباید نظرشان معطوف به مراحل  که احزاب 
منظورم این است که هدف حضور در احزاب برای افراد نباید 
رسیدن به قدرت باشد. ابتدا احزاب باید توسعه پیداکنند و در سایه 

توسعه احزاب مجلس و دولت را در اختیار بگیرند.
او افزود: اگر افرادی که وارد احزاب می شوند مصمم باشند که 
در مسیر توسعه کشور و برای تثبیت و تحکیم فرهنگ تحزب و 
تقویت دموکراسی گام بردارند، اگر شایستگی داشته باشند طبیعتا 
به قدرت هم می رسند. اما قضیه معکوس است افراد به فکر 

گرفتن پست و مقام هستند و بعد وارد حزب می شوند.

اصلاح طلبان درگیر مسائل درون گفتمانی ؛اصولگرایان سواری بر موج نارضایتی

آسمان مه آلود رقابت های سیاسی 

رسول منتجب نیا: 

بدون تحزب توسعه امری خیالی است 

وزیرسـابق تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی  بـا بیـان این کـه 
»اشـتراکات ارزشـی موثرتریـن نیاز توسـعه اجتماعی اسـت« 
گفـت: گسـترش نهادهای اجتماعـی نقش مهمی در توسـعه 

اجتماعـی و کاهـش آسـیب های ایـن حـوزه ایفـا می کنـد. 
علـی ربیعـی در یازدهمیـن نشسـت ماهیانـه فرهنگـی 
اجتماعـی شـب یزد که با موضـوع دگرگونی اجتماعـی برگزار 
شـد، با بیـان این که »امنیت روانی جامعه یکـی از ضرورت های 
اجرایی برای توسـعه اجتماعی اسـت«، اظهار کرد: خوشبختانه 

اسـتان یـزد در بحث امنیـت روانی وضعیت مطلوبـی دارد.
وی بـا اشـاره بـه اهمیـت کاهـش آسـیب های اجتماعـی 
در حوزه هـای مختلـف بـرای پیشـرفت بیـش از پیش افـزود: 
مدیریت صحیح سـن ازدواج، توجه ویژه به نرخ رشـد جمعیت 
و مدیریـت ضریـب نفـوذ اینترنـت از جمله مـواد حائز اهمیت 

در حـوزه دگرگونـی اجتماعی اسـت که باید بیـش از پیش به 
آن هـا توجه شـود.

وی در مورد اهمیت مدیریت جمعیت کشـور و تأثیر آن در 
کاهـش آسـیب های اجتماعـی، افـزود: اگر نرخ رشـد جمعیت 
ایـران مدیریـت نشـود در آینده با بیش از 30 میلیون سـالمند 

در کشـور مواجه خواهیم بود.
وزیرسـابق تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی  »پیش بینی وجود 
بیش از سه میلیون زن تنها به معنای دختران میانسال ازدواج 
نکرده را از جمله تهدیدات کشـور در حوزه دگرگونی اجتماعی 
دانسـت« و بیـان کـرد: اسـتفاده بیـش از حـد و نادرسـت از 
اینتـرت توقـع افراد از خود را به شـکل کاذبـی افزایش می دهد 
و همیـن عامـل در آینـده فـرد را دچـار سـرخوردگی درونـی 
می کند. سـرخوردگی درونی از جمله عوامل جـدی در افزایش 

آسـیب های اجتماعی اسـت، افزایـش آمار طلاق بین سـطوح 
مختلـف جامعه یکی از چالش های ناشـی از افسـردگی درونی 

محسـوب می شود.
وی بـا بیـان این که »متأسـفانه طبـق آمارهای بدسـت 
آمـده آمـار طـلاق بیـن افـراد تحصیـل کـرده و کارمنـد 
بیشـتر از افـراد بیـکار و کمتر برخـوردار اسـت«، بیان کرد: 
آمارهـای نشـان می دهد عـدم آمـوزش در روابط جنسـی، 
احسـاس خیانـت از سـوی شـوهر و عدم تناسـب آشـنایی 
زوجیـن از هم برای آغاز زندگی مشـترک بیشـترین دلایل 

بـروز طلاق اسـت.
وی کـم شـدن رضایـت افـراد از زندگـی را یکـی دیگـر از 
آسـیب های اجتماعـی حال حاضـر جامعه عنوان کـرد و افزود: 
متأسـفانه ذهن عمومی جامعه در حال سـوق دادن به افزایش 

توقـع اسـت که باید نسـبت بـه مدیریـت آن اقدام شـود.
ربیعی در بخش دیگری از سـخنان خود اشـتراکات ارزشی 
را از جملـه موثرتریـن نیـاز توسـعه اجتماعـی جوامع دانسـت 
و بیـان کـرد: چندگانگـی ارزشـی و تغییـر گروه هـای مرجـع، 

آسـیبی جـدی در حـوزه مدیریت اجتماعی اسـت.
وی بـا بیـان این کـه »اسـتفاده نکـردن از گروه هـای مرجع 
معتبـر یکـی دیگـر از چالش هـای اجتماعـی اسـت«، گفـت: 
گسـترش نهادهای اجتماعی نقش مهمی در توسعه اجتماعی 

و همچنیـن توسـعه همه جانبه کشـور ایفـا می کنند.
وی در پایـان بـا اشـاره بـه ضـرورت ایجاد نهادهـای میانی 
برای کنترل مسـتمر آسـیب های اجتماعی، خاطرنشـان کرد: 
وضعیت مطلوب اسـتان یزد درحـوزه اجتماعی به خاطر وجود 

نهادهـای میانی متعدد در این اسـتان اسـت.

فرمانـده کل ارتـش بـا تاکیـد بر اینکـه تا اضمحـلال رژیم 
صهیونیسـتی ارتش و سپاه دست از دست یکدیگر بر نخواهند 
داشـت گفت: در فضای مجازی هم، دشـمنان انقلاب اسـلامی 
بایـد قـدرت مدافعان انقلاب و اسـلام را ببینند و دچـار رعب و 

شوند.  وحشت 
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسـوی، فرمانده کل ارتش 
جمهوری اسـلامی ایران در دومین گردهمایی بسیجیان کوی 
های سـازمان با رویکرد فضای مجازی که در مرکز پشـتیبانی 
شـهید فیض اللـه امانـی برگزار شـد، با اشـاره به شـروع جنگ 
تحمیلی در سـال ۵9 و تجاوز دشـمن بعثی به بخش های قابل 
توجهـی از خاک کشـورمان گفت: در شـرایطی که کشـورمان 
آمادگـی کافـی نداشـت، یـک مرتبـه با تـوان قابل توجهـی از 
سـوی دشمن حمایت شـده توسط شـرق و غرب مواجه شد و 

تعـدادی از شـهر هـای ما محاصره و یا به اشـغال خـود درآمد، 
در چنین شـرایطی ارتش و سـپاه رو به روی دشـمن ایستاده و 

دشـمن تا بن دندان مسـلح را بیـرون انداختند.
فرمانـده کل ارتـش با اشـاره به دعـوت امام راحـل از عموم 
مردم برای تشـکیل بسـیج و حضور در جبهه های جنگ افزود: 
امـام بـا دعـوت از بسـیج، معجزه بـزرگ را نشـان دادنـد، که از 
نوجـوان 13 سـاله تا پیرمرد و کهن سـال، همدوش بـا ارتش و 

سـپاه در بخش های محتلف جبهه حضـور یافتند.
وی بـا بیـان اینکـه از چندیـن سـال قبـل دشـمن در پـی 
ناکامی در جنگ سـخت، وارد عرصه جنگ نرم و نیمه سـخت 
شـده اسـت، گفت: هـم اکنون نیز بسـیج باید به میـدان بیاید 

تـا دشـمن را از فضـای فکری و اعتقادی کشـور بیـرون کند.
وی در ایـن راسـتا تصریـح کـرد:  هشـدارهای مقام معظم 

رهبـری )مدظلـه العالـی( دربـاره توجـه بـه فضای مجـازی و 
اقدامات دشـمن مثمرثمر بـوده اما هنور در ایـن عرصه با تمام 
تـوان وارد نشـدیم.امیر سرلشـکر موسـوی بـا دعوت از اقشـار 
مختلـف مردم بـرای فعالیت و نبرد با دشـمن در عرصه فضای 
مجـازی، افـزود: خرمشـهرهای ما در محاصره اسـت، همه باید 
آماده باشـیم. باید دشـمنِ فضـای مجـازی را از مرزهای فکری 
خانواده هـا بیـرون بریزیم. در گذشـته مقابل اسـتکبار شـرق و 
غرب ایسـتادیم و الان هم می توانیم در فضای مجازی دشـمن 
را سـرکوب کنیم.فرمانده کل ارتش در ادامه تاکید کرد: فضای 
مجـازی فوق العـاده پیچیـده اسـت امـا مبـارزه بـا آن بـه ایـن 
سـختی کـه فکر می کنیم، نیسـت. دشـمن چندین هـدف را 
دنبـال می کنـد کـه مهمترین آن هـا ایجاد شـبهه در موفقیت 
انقـلاب اسـلامی، ایجاد شـبهه در برتری نظام اسـلامی، ایجاد 

شـبهه در کارآمـدی و برتـری ولایت فقیه بر هر نظامی اسـت. 
بنابراین دفاع از اسـلام، مقام معظم رهبری، انقلاب اسـلامی و 

ولایـت فقیه آتـش به اختیار اسـت.
فرمانده کل ارتش یادآور شـد: ممکن اسـت شـبهه ای وارد 
کنند که به ظاهر پاسـخگویی به آن کار پیچیده ای اسـت اما 
بـا تاسـی بـه فرهنگ عاشـورا، مـا هرگز دسـت از دیـن مان بر 
نخواهیم داشـت و در فضای مجازی دشـمنان انقلاب اسـلامی 
بایـد قـدرت مدافعان انقـلاب و اسـلام را ببینند و دچـار رعب 
و وحشـت شـوند.امیر سرلشـکر موسـوی تاکید کرد: استکبار 
جهانـی بـه سـرکردگی آمریـکای جنایتـکار، رژیـم نجـس 
صهیونیسـتی، منافقین روسـیاه و بد سـابقه جنایتکار که بدتر 
از داعشـی ها هسـتند، باید بفهمند ملت بزرگ ایران دسـت از 

اسـلام بر نمـی دارد.

علی ربیعی:

امنیت روانی جامعه ضرورت  اجرایی برای توسعه اجتماعی است

امیر سرلشکر موسوی: 

ارتش و سپاه تا اضمحلال رژیم صهیونیستی دست از دست هم در نمی آورند 
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برترين ادب
 آن است كه انسان در حدّ خود بايستد 

و از اندازه خويش فراتر نرود

شنبه - 29 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4733

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم با اشاره به اینکه فاز نخست 
موزه دفاع مقدس استان قم به 90 درصد پیشرفت فیزیکی رسیده است، گفت: امیدواریم 

از ایام عید نوروز بتوانیم در این موزه از بازدیدکنندگان استقبال کنیم.
احمد حسینی در دیدار مسئولان باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب اسلامی استان قم 
با آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( که در سالن 
محراب شبستان امام خمینی حرم مطهر انجام شد، طی سخنانی با اشاره به اینکه فاز 
نخست موزه دفاع مقدس استان قم به 90 درصد پیشرفت فیزیکی رسیده است، اظهار 

کرد: امیدواریم از ایام عید نوروز بتوانیم در این موزه از بازدیدکنندگان استقبال کنیم.
وی با بیان اینکه این باغ موزه در کنار بوستان هزار و 300 هکتاری زائر قرار گرفته 
است، اضافه کرد: تاکنون شهرداری 12 میلیارد تومان برای باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب 
اسلامی هزینه کرده و برای فاز دوم این باغ نیز پروژه 12 میلیارد تومانی به مناقصه گذاشته 
شده است.مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم خاطرنشان کرد: 

کمیته های مختلف رسانه، روحانیون و طلاب و زنان تشکیل شده است تا برنامه های 
مشخص برای بهره برداری مطلوب از حضور مردم در این باغ موزه دنبال شود.

وی از مشارکت دستگاه های مختلف در راستای ایجاد باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب 
اسلامی استان قم یاد کرد و ادامه داد: مساحت این مجموعه نزدیک به 30 هزار هکتار 

است که در آن بخش های مختلف تعیین شده است.
حسینی با اشاره به اینکه سال گذشته یک میلیون و 200 هزار نفر در قالب کاروا ن های 
راهیان نور در قم حضور یافتند، عنوان کرد: بر اساس دستور رهبر انقلاب اسلامی 
شرکت کنندگان کاروان های راهیان نور باید از موزه های دفاع مقدس استان ها نیز بازدید 

و از محتوای آن ها بهره مند شوند.
گفتنی است، در پایان این نشست حجت الاسلام والمسلمین صفر فلاحی از سوی 
آیت الله سعیدی به عنوان نماینده آستان مقدس بانوی کرامت در باغ موزه دفاع مقدس و 

انقلاب اسلامی  استان قم معرفی شد.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان  خبرداد

پیشرفت 90 درصدی فاز نخست باغ موزه دفاع مقدس قم

استاندار قم، با بیان اینکه باید با برنامه ریزی درست و 
کارشناسی فاصله قیچی تا روبان طرح های عمرانی کوتاه 
شود گفت: نبود برنامه ریزی درست و توجیه نداشتن 
اقتصادی، دلیل نیمه تمام ماندن طرح های عمرانی در 

این استان است. 
بهرام سرمست روز پنجشنبه در آیین تکریم و معارفه 
رئیسان قدیم و جدید سازمان برنامه وبودجه قم در سالن 
همایش های شهرداری این شهر، افزود: شاهد وجود طرح 
های نیمه تمام در قم هستیم که نه توجیه اقتصادی 
داشته و نه توجیه ادامه و تکمیل این طرح ها وجود دارد.

وی اظهار داشت: برنامه ما این است، طرح هایی را در 
این استان اجرا کنیم که دارای توجیه اقتصادی داشته 
باشد و بتوان آن را به بهره برداری رساند نه اینکه طرح 
هایی را کلنگ بزنیم که که نه خود و نه آیندگان نتوانند 

آن را به بهره برداری برساند.
استاندار قم، با تاکید بر لزوم برنامه ریزی صحیح 

و کارشناسی برای اجرای تمام طرح ها اظهار داشت: 
مدیریت استان برای اینکه شرمنده افکار عمومی نبوده و 
به مطالبات مردم استان پاسخگو باشد نیازمند برنامه ریزی 
صحیح و کارشناسی است.وی تاکید کرد: اقتضای جایگاه 
قم ایجاب می کند که طرح ها و برنامه هایی که آغاز می 

شود متناسب با شان و جایگاه این استان باشد.
سرمست، استفاده از ظرفیت ها و تعامل با مدیران را 
لازمه توسعه در قم دانست و ادامه داد:اگر سازمان برنامه 
و بودجه کمک کار مجموعه مدیریتی باشد به طور قطع 

اهداف توسعه ای قم به خوبی تحقق می یابد.
وی با بیان اینکه ظرفیت های کارشناسی و برنامه 
ریزی سازمان برنامه و بودجه قم بسیار غنی است گفت: 
برنامه ریزی برای توسعه استان باید به گونه ای باشد که 
تمام طرح های مصوب دارای پیوست فرهنگی و زیست 

محیطی و اجرایی باشد.
وی با بیان اینکه چشم انداز سازمان برنامه و بودجه قم 

در دوران مدیریتی جدید بسیار امیدوار کننده است گفت: 
نوربخش رئیس جدید سازمان برنامه و بودجه قم دارای 
تجربه در مسئولیت های مختلف و همچنین ارتباطات 
و تعاملات مثبت با مسئولان کشوری است که وی می 
تواند ظرفیت های سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
اضافه کند.استاندار قم همچنین با تقدیر از خدمات سید 
حسن رضوی مدیر سازمان برنامه و بودجه سابق قم ، برای 
موفقیت وی در سمت مدیرعامل جدید شرکت توزیع آب 

تهران آرزوی موفقیت کرد.
محمود نوربخش در 23 دی ماه امسال با حکم دکتر 
محمد باقر نوبخت معاون رئیس جمهوری و ریاست 
سازمان برنامه و بودجه کشور به عنوان رئیس جدید 

سازمان برنامه و بودجه قم منصوب شد.
وی پیش از این ریاست سازمان برنامه و بودجه استان 
مازندران و مدیرکلی سیاسی وزارت کشور را به عهده 

داشته است. 

استاندار قم: 

برخی طرح های نیمه تمام در قم توجیهی برای تکمیل شدن ندارند

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

طعنه فردوسی پور به ده نمکی
نخستین گزارش فردوسی پور در جام ملت های آسیا بدون طعنه به پایان نرسید.خبرآنلاین نوشت: 
»فردوسی پور که پس از تعطیلی لیگ برتر برنامه نود را هم موقتا تعطیل کرده بود، بیشتر درگیر نوشتن 
و البته تصحیح کردن امتحانات دانشجویانش بود. او که رقابتی مهمی در جام ملت ها برای گزارش پیدا 
نکرده بود، مدتی از تلویزیون به دور بود. بازه ای که برای مجری برنامه نود بدون جنجال هم نبود. اما 
بازگشت فردوسی پور به تلویزیون بدون طعنه نبود. او در شرایطی که بازی با نتیجه یک بر صفر به سود 
قطر در حال پیگیری بود، با اشاره به حرف های مسئولین عربستان درباره جدایی ورزش و سیاست گفت: 
»این جوری هم نبود که عربستانی ها باید به قطر 10 تا بزنند و مثلا امارات را یک بر صفر ببرند.«در 
شرایطی که واکنش ها نسبت به حرف های مسعود ده نمکی پایان ندارد، قطر با پیروزی 0-2 مقابل 

عربستان به مصاف عراق رفت و عربستان نیز به ژاپن برخورد کرد.«

یارانه نقدی چه کسانی با اجازه مجلس حذف می شود؟
مرکز اطلاع رسانی، روابط عمومی و امور بین الملل سازمان برنامه و بودجه کشور، پیرو انتشار مطلبی 
با عنوان »تخلف دولت در پرداخت یارانه نقدی به ثروتمندان+جزییات« توضیحات زیر را منتشر شد. 
در تبصره 1۴ لایحه بودجه سال 139۷، دولت پیشنهاد اعطای یارانه صرفاً به خانوار های نیازمند جامعه 
را ارائه نموده بود که البته این پیشنهاد دولت با موافقت و تأیید مجلس محترم شورای اسلامی همراه 
نشد. در لایحه بودجه سال 139۸ نیز دولت در تبصره 1۴لایحه بودجه پیشنهادی مجدداً اجرای تکلیف 
قانونی مندرج در برنامه ششم توسعه کشور را از طریق تفویض اختیار به استانداران برای حذف سه دهک 
بالای درآمدی دراستان ها و تعیین مصادیق مصارف و با توزیع مجدد آن در همان استان پیشنهاد نموده 
است، لذا در هر دو سال اجرای برنامه ششم توسعه، دولت به وظیفه خود عمل نموده است، اما اجازه 

قانونی برای اجرا را نداشته است.
 

ایرانی ها در کدام کشور ها بیشتر خانه می خرند؟
مصطفی قلی خسروی، رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت:  در داخل کشور آگهی های فراوانی با 
هدف ترغیب ایرانیان به خرید ملک در خارج از کشور منتشر می شود، اما نکته مهم این است که فعالیت 
برای فروش خانه به ایرانیان در خارج از کشور غیر قانونی است و مشاوران املاکی که دارای جواز کسب 
و پروانه فعالیت هستند، چنین اقدامی را نمی توانند انجام دهند.  اقبال ایرانیان به خرید ملک در ترکیه، 
گرجستان، قبرس، ارمنستان و البته اسپانیا بالاتر از سایر نقاط است و در نتیجه فعالیت برای جذب 
مشتری در این نقاط نیز بالاست. از ابتدای سال جاری تا کنون ایرانی ها هشت هزار واحد مسکونی در 
ازمیر خریداری کرده اند. ارزان تر بودن قیمت ملک در خارج از ایران نسبت به داخل ایران خصوصا تهران، 

برخی را به این نتیجه می رساند که بهتر است در خارج از کشور ملکی بخرند.

هزار بازنشسته از مسئولیت کناره گیری نکرده اند
احسان قاضی زاده هاشمی، عضو فراکسیون جوانان مجلس و یکی از طراحان اصلی آن، بااشاره به 
گذشت بیش از ۴ ماه از اجرای قانون منع بکارگیری بازنشستگان و روند اجرای آن و همین طور 
اقدامات مجلس برای نظارت بر اجرای قانون، گفت: در بیش از ۶0 درصد موارد، قانون منع به کارگیری 
بازنشستگان اجرا شده است. طبق برآورد هایی که داشته ایم، حدود 1000 بازنشسته که شامل قانون 
منع به کارگیری بازنشستگان می شوند، هنوز از مسئولیت خود کناره گیری نکرده اند که طبعا باید توسط 
نهاد های نظارتی، بازرسی، دیوان محاسبات و دستگاه قضایی مورد رسیدگی و بررسی قرار گیرد که این 

کار انجام شده است. 
 

آیت الله مؤمن در کما نیست  
یکی از اعضای دفتر آیت الله مؤمن عضو فقهای شورای نگهبان آخرین وضعیت درمانی وی را تشریح 
کرد و گفت: آیت الله مؤمن در کما نیست .یکی از اعضای دفتر آیت الله مؤمن در گفت وگو با خبرنگار 
تسنیم در قم، درباره آخرین وضعیت از روند درمانی ایشان اظهار داشت: حالات ایشان تغییر خاصی 
نکرده و همان حالت سابق هستند.وی بیان کرد: آیت الله مؤمن در کما نیست و در بی هوشی هستند و 
وضعیت ایشان پایدار و تحت کنترل پزشکان است و امیدواریم هرچه زودتر وضعیت ایشان بهبود پیدا 
کند.وی افزود: پزشکان می گویند زمان نیاز دارد تا مشخص شود وضعیت ایشان چطور می شود و ما هم 

منتظر یم ولی تاکنون تغییر خاص مشهودی در حالات ایشان اتفاق نیفتاده است.

واکنش وکیل مرتضوی به خبر حضور موکلش در نجف 
وکیل مرتضوی با تکذیب اخبار مربوط به خروج موکلش از کشور گفت: آقای مرتضوی در حال حاضر 
در زندان در حال تحمل کیفر است و این شایعه تکذیب می شود.به گزارش ایلنا، سعید ایوبی با تکذیب 
اخبار مربوط به خروج مرتضوی از کشور گفت: در این باره کسی با من مصاحبه نکرده است و این موضوع 
را تکذیب می کنم.وی افزود: بحث حضور موکلم در نجف اشرف اساسا دروغ است. آقای مرتضوی در حال 

حاضر در زندان در حال تحمل کیفر است و این شایعه تکذیب می شود.

محمد بن سلمان برادرش را بازداشت کرد!
در حساب کاربری توئیتر العهد الجدید آمده است: محمد بن سلمان برادرش بندر بن سلمان را 

بازداشت و او را به مادرش فهده آل حثلین ملحق کرد که در »ابها« در بازداشت خانگی به سر می برد.

در چهارمین جشنواره تبلیغات ایران: 

تندیس زرین مسئولیت های اجتماعی
 به بانک مهر اقتصاد رسید

بانک مهر اقتصاد در چهارمین جشنواره 
تبلیغات ایران، برنده تندیس زرین مسئولیت 
های اجتماعی به پاس جنگل کاری 1۸0 
هکتاری در منطقه کانونی ریزگردها در استان 

خوزستان شد.
امورشعب  اداره  رئیس  درخشان  بهروز 
استانقم با اعلام این خبر اظهارداشت : در 
چهارمین دوره جشنواره تبلیغات ایران که 
در مرکز همایش های بین المللی صداوسیما 
و با شعار خلاقیت، اثر بخشی تبلیغات و حق 
انتخاب مشتری برگزار شد، از بین 3۵0 اثر 
و فعالیت های تبلیغاتی سازمان ها، شرکت 
ها و نهادها مختلف، بانک مهر اقتصاد در 
پیرامون  اجتماعی،  های  مسئولیت  حوزه 

جنگل کاری 1۸0 هکتاری در منطقه کانونی ریزگردها در استان خوزستان، تندیس زرین دریافت 
کرد.به گزارش روابط عمومی بانک مهر اقتصاد استان قم،  برترین آثار تبلیغاتی کشور در حوزه هایی 
مانند برنامه های یکپارچه و جامع تبلیغاتی، بخش ویژه، تبلیغات چاپی و معماری تبلیغاتی، مطالعات 
و تحقیقات مرتبط با تبلیغات، طراحی برند و برندینگ، تبلیغات دیجیتال، فعالیت های ترویجی روابط 
عمومی، تبلیغات دیداری و شنیداری، تبلیغات محیطی، تبلیغات مستقیم و حمایتی و ترویج فروش، 
مسولیت اجتماعی و شبکه های اجتماعی مورد بررسی قرار گرفت و ۴۵ اثر برگزیده در هر حوزه 

انتخاب و معرفی شدند.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

بیان آمار دردی دوا نمی کند
امام جمعه قم با بیان اینکه بیان آمار دردی دوا نمی کند گفت: رهبری تصریح کردند که تمرکز 
دشمن بر مسائل معیشتی مردم است و جریاناتی منابع کشور را می بلعند و با دلال بازی مانع 

پیشرفت کشور شده و در تقویت تولید داخلی کارشکنی می کنند.
آیت الله سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم ضمن تقدیر از قوه قضاییه در برخورد 
با جرایم اقتصادی گفت: از دستگاه قضا می خواهیم به حرکت امیدآفرین برای قطع دست مفسدان 
اقتصادی از منابع کشور با قاطعیت ادامه داده و مراقب جریانات و دست های مرموز باشند.سعیدی با 
اشاره به اینکه دولتمردان باید مراقب گفتار و رفتار خود باشند و از گرایش به اشرافی گری و اسراف 
بپرهیزند خاطرنشان کرد: مردم باید با شگردهای دشمنان مقابله کرده و مسؤولان نیز با تقویت تولید 
داخلی و حمایت از کالای ایرانی امید را در دل مردم زنده کنند.وی ادامه داد: جوانان انقلابی باید در 
راستای اهداف نظام از فضای مجازی در مقابله با توطئه های دشمن حرکتی اثرگذار داشته باشند.

امام جمعه قم با بیان اینکه رهبری بر شجاعت و عقلانیت در مقابل یاوه گویی های آمریکا و اروپا 
تاکید کردند، افزود: همانگونه که ایشان فرمودند باید در برابر آنها ایستادگی کرد چرا که قول، وعده 
و امضاهای ایشان اعتباری ندارد.وی یادآور شد: مسؤولان باید به تقویت تولید داخلی، حل مشکلات 
معیشتی، تقویت اقتدار و انسجام ملی و اجرایی کردن تدابیر رهبری بیاندیشند؛ از برجام جسمی 

بدون روحی باقی مانده و هیچکدام از سیاست های مورد انتظار دولت در برجام عملی نشد.

اندراحوالات قیمت مرغ و آقای آسیب پذیر کاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون فنی و عمران شهرداری قم :

آسفالت معابر اصلی و فرعی قم 
بر اساس اولویت بندی انجام می شود

معاون فنی و عمران شهرداری قم با تأکید بر اینکه کیفیت آسفالت معابر 
در ظاهر قابل قضاوت نیست، گفت: آسفالت معابر اصلی و فرعی شهر قم بر 

اساس اولویت بندی در حال انجام است.
 علیرضا قاری قرآن در پاسخ به این سؤال که شاخص ارزیابی کیفیت 
آسفالت معابر برای اصلاح و روکش مجدد چیست، گفت: کیفیت آسفالت 
را نمی توان از روی ظاهر آن تشخیص داد و شاخص ارزیابی آن در معابر 
فرعی و اصلی متفاوت است.وی با اشاره به برخی انتقادات در خصوص 
اصلاح روکش آسفالت بلوار غدیر و عمار یاسر، بیان کرد: بار ترافیکی که 
بر معابر کندرو و تندرو وارد می شود بسیار متفاوت است و در صورت عدم  
اصلاح نوع خسارت معابر پرتردد سنگین تر می شود.معاون فنی و عمران 
شهردار قم ادامه داد: آسفالت معابر در طول سال توسط مشاور ارزیابی شده 
و وضعیت آن ها بر اساس شاخص هایی نمره دهی و بودجه اصلاح آسفالت 
معابر اولویت دار برای سال بعد پیش بینی می شود؛ یعنی اصلاح معابری 
مانند عمار یاسر از سال گذشته تصمیم گیری و امسال اجرا شده است.

قاری قرآن با تأکید بر اینکه اگر ضخامت روکش آسفالت از حدی کمتر 
شود فشار واردشده موجب شکست آسفالت در آن معبر می شود، گفت: 
اگر به موقع روکش آسفالت  ترمیم نشود دچار ترک خوردگی خواهد شد و 
بار وارد شده بر آن مقاومت آسفالت را از بین خواهد برد و در این صورت 
باید برداشت، زیرسازی و اصلاح صورت گیرد که هزینه سنگین چند برابری 
را در بر خواهد داشت.وی افزود: برخی از نقاط شهر وجود دارد که نیازمند 
آسفالت است و با توجه به  تناسب گفته  شده در دل مناطق این کار در 
حال انجام است بطوریکه در دو سال گذشته حجم آسفالت وسیعی در 
معابر فرعی انجام  شده و این کار به  صورت سالانه بنا بر اولویت در معابر 
اصلی و فرعی پیش بینی شده و در حال اجراست.معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم با اشاره به اصلاح روکش آسفالت بلوار غدیر گفت: این بلوار 
جزء معابر اولویت دار بود ولی با توجه به حجم سنگین تردد در آن، تا پیش 
از بهره برداری از بلوار آیت الله بروجردی عملًا امکان مسدود سازی این بلوار 
نبود، ولی در حال حاضر تردد از این معبر کاهش یافته و اصلاح روکش 

آسفالت آن نیز در حال انجام است.
 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری مطرح کرد

گردآوری اطلاعات کامل شهر قم
 برای استفاده در مواقع بحران

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم از جمع آوری 
 GIS اطلاعات مورد نیاز شهرهای معین قم در مواقع بحران در قالب سامانه

خبر داد.
 علی اکبر رحیمی با اشاره به جمع آوری اطلاعات مورد نیاز شهرهای 
معین قم در مواقع بحران در سامانه GIS اظهار کرد: این اطلاعات آماده شده 
تا شهرهای معین قم که قرار است در مواقع بحران به کمک ما بیایند از آنها 
استفاده کرده و محل های استقرار و امکانات موجود در شهر را در دسترس 
داشته باشند.وی با اشاره به جزئیات اطلاعات درج شده در این سامانه تصریح 
کرد: ایستگاه های آتشنشانی شهر، بقاع امامزاده ها، بیمارستان ها، کلانتری ها، 
کلینیک ها، سرویس های بهداشتی، مراکز اورژانس شهر و پراکندگی آنها 
در شهر روی نقشه این اطلاعات مشخص شده است.مدیر مرکز پدافند 
غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم با بیان اینکه مراکز اسکان اضطراری 
شهر نیز در این اطلاعات  مشخص شده است، افزود: دانشگاه ها، مدارس، 
سوله های ورزشی، زمین های خالی دارای دسترسی آب، برق و سرویس 
بهداشتی جزو مکان هایی هستند که در مواقع بحران می توانند به عنوان 

محل اسکان اضطراری از آنها استفاده کرد.
 

مدیرکل بحران استان قم :

شهرهای معین کسب اطلاعات 
قبل از وقوع بحران را جدی بگیرند

مدیرکل بحران استان قم گفت: برنامه ریزی و کسب اطلاعات  استان های 
معین برای مواقع بحران باید جدی گرفته شود.

 محسن اوروجی در نشست هماهنگی مدیران بحران های شهرداری های 
شهرهای معین قم، با تاکید بر اینکه استان های معین باید اطلاعات مورد 
نیاز بحران استان های معین خود را داشته باشند، اظهار کرد: ابتدایی ترین 
کار طرح استان های معین در مدیریت بحران از استان قم شروع شد.وی 
هماهنگی بین استان های معین را امری ضروری دانست و افزود: برخی 
مدیران و مسوولان به بحث استان های معین در مواقع بحران اعتقاد نداشتند 
و این شرایط رو به فراموشی سپرده شد تا زمانی که زلزله خفیف تهران 
رخ داد و مجدد مسوولان به فکر تقویت طرح استان های معین افتادند و 
در این زمینه باید هماهنگی استان های معین جدی گرفته شود.مدیرکل 
بحران استان قم با بیان اینکه استان های معین باید اطلاعات، نقشه ها و 
جزئیات شهرهای معین را داشته باشند، تصریح کرد: باید در این نقشه ها 
امکانات مورد نیاز در زمان بحران و محل استقرار آنها مشخص شده باشد 
تا در صورت وقوع حادثه و بحران مسوولان درگیر پیدا کردن امکانات و 

محل آنها نباشند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

از اول بوستان کوثر تا پایان سال
 به بهره برداری می رسد

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: فاز اول 
بوستان کوثر تا پایان سال به بهره برداری می رسد.

 پیام جوادیان به آخرین وضعیت احداث پارک کوهستانی هزار هکتاری 
جنوب شهر قم اشاره کرد و با بیان اینکه ایده این پروژه در انتهای سال 
9۶ با موافقت شهردار تدوین و اعتباراتی به آن اختصاص داده شد، اظهار 
کرد: با انتخاب مدیر پروژه، شرایط خوبی در آن برقرار شده که به یکی از 
پروژه های شاخص شهر و کشور تبدیل خواهد شد.وی با بیان اینکه این 
پروژه از بوستان کوثر آغاز شده و تا بعد از بوستان ظهور ادامه می یابد و بیش 
از هزار و 300 هکتار مساحت دارد، تصریح کرد: بخشی از این بوستان باغ 
پرندگان است که با اعتبار ۴0 میلیارد ریال پیشرفت فیزیکی خوبی داشته و 
پیمان دوم آن نیز در مرحله انعقاد است؛ خاکریزی و لوله کشی و درختکاری 
در حال انجام است.جوادیان افزود:  همچنین توسعه و تکمیل بوستان کوثر با 
اعتبار ۵0 میلیارد ریال نیز در حال انجام است و تلاش داریم تا پایان سال فاز 
اول آن را به بهره برداری برسانیم؛ فضای سبز، خاکریزی و لوله کشی در حال 

انجام است و برای تامین روشنایی آن نیز اقدام خواهد شد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم خبرداد

تقدیر از ۴0 مسجد شاخص 
در جشنواره چله سرو

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم از شناسایی و تقدیر از 
۴0 مسجد شاخص انقلاب اسلامی در جشنواره چله سرو خبر داد.

 ابوالقاسم مقیمی با اشاره به جشنواره های جنبی جشنواره چله سرو به 
مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی اظهار کرد: یکی از این 
جشنواره ها جشنواره تاریخ شفاهی انقلاب است که توسط حوزه هنری در 

خانه موزه شهیدان زین الدین در حال برگزاری است.
وی یکی دیگر از این جشنواره ها را در راستای معرفی ۴0 مسجد 
شاخص در انقلاب اسلامی عنوان کرد و افزود: مساجد در روند پیروزی 
انقلاب اسلامی نقش پایگاه تجمع مردم و نوعی جایگاهی برای حضور 
دوست داران انقلاب را داشت و به همین خاطر به دنبال این هستیم که 
در قالب جشنواره چله سرو مساجد شاخصی که در سطح کشور در انقلاب 

نقش داشته اند معرفی کنیم.
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه در قالب 
این جشنواره در کل کشور از ۴0 مسجد شاخص انقلاب تقدیر خواهد 
شد، افزود: شورای هیئات مذهبی مسوولیت این کار را بر عهده گرفتند و 

هماهنگی ها برای انتخاب و معرفی مساجد بر عهده آنان است.

اخبــار

شهردار قم گفت: کسب وکارهای نوین 
از ظرفیت های بالقوه است که از آن در 
کشور غفلت شد، اگر به این کسب وکارها 
توجه شود، از بسیاری از تاثیرات تحریم های 

اقتصادی کاسته می شود.
 مرتضی سقائیان نژاد در مراسم اختتامیه 
مشترک نمایشگاه الکامپ و جشنواره سفره 
ایرانی در سالن همایش های شهرداری قم با 
اشاره به سابقه جشنواره الکامپ اظهار کرد: 
نخستین دوره این جشنواره در کشور در 
سال ۶9 برگزار شد، اما اکنون نمایشگاه 
الکامپ جزو چهار نمایشگاه برتر کشور 
در  و حتی ۴۵0 شرکت خارجی  است 
این نمایشگاه شرکت می کنند.وی ادامه 
داد: سرعت تغییر اطلاعات در دنیا بسیار 
سریع است و نباید از این سیر تغییرات 
کشور  از گسل های  یکی  بمانیم،  عقب 
مساله بیکاری، ناامیدی و عدم نشاط است 
و بحث استارت آپ می تواند این گسل ها 
را پر کند.شهردار قم افزود: کسب وکارهای 
نوین از ظرفیت های بالقوه است که از آن در 
کشور غفلت شد، اگر به این کسب وکارها 
توجه شود، از بسیاری از تاثیرات تحریم های 
نژاد  می شود.سقائیان  کاسته  اقتصادی 
میدان دادن به جوانان را ضروری دانست 
و تصریح کرد: جوانان نیز باید قدر و منزلت 
خود را بدانند، حمایت از ظرفیت جوانان 

می تواند به رشد جامعه بیانجامد.
ایرانی  سفره  حفظ  ضرورت   *

اسلامی
وی ادامه داد: غذا و صنایع دستی جزو 
میراث ناملموس است و دنیا به حفظ این 
میراث توجه دارد، در دوره ای که تمدن 
غرب به دنبال تحمیل همه ابعاد فرهنگ 
خود به جهانیان است، باید به دنبال حفظ 
تمدن ایرانی اسلامی خود باشیم و حفظ 
سفره ایرانی اقدامی در این راستا است.

شهردار قم افزود: باید به دنبال حفظ میراث 
ناملموس کشورمان از جمله غذای خود 
باشیم و غذای سنتی در رستوران ها جای 
داشته باشد و زنان خانه دار می توانند که در 
آشپزخانه های کوچک خود غذای سنتی 
بپز ند  و از طریق استفاده از فناوری اطلاعات 
بفروشند.  را  خود  غذای  آپ  استارت  و 
سقائیان نژاد جوانان را راه حل مشکلات 
کشور دانست و تصریح کرد: رهبر معظم 
انقلاب تاکید دارند که در کشور بن بست 
نداریم، هم اکنون 20 هزار دکترای بیکار در 
کشور داریم و باید به دنبال گسترش مهارت 

آموزی در ایران باشیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم :

مدیریت شهری تربیت شهروندان 
هوشمند را در اولویت قراردهد

رئیس شورای اسلامی شهر قم نیزدر 

این مراسم  گفت: مساله حرکت به سمت 
مساله  یک  شهروندان  هوشمندسازی 
ضروری برای مدیریت شهری قم است. 
عبدالله جلالی با اشاره به لزوم حرکت به 
سمت شهر هوشمند در قم اظهار کرد: در 
شرایط کنونی گریزی از حرکت به سمت 
شهر هوشمند نیستیم، در این راستا اولویت 
باشد. هوشمند  شهروندان  تربیت  باید 

سمت  به  حرکت  مساله  داد:  ادامه  وی 
مساله  یک  شهروندان  هوشمندسازی 
ضروری برای مدیریت شهری قم است، اگر 
این مساله به درستی پیاده شود، بسیاری از 
مشکلات فعلی در حوزه اقتصاد و جامعه 
حل می شود.رئیس شورای اسلامی شهر 
قم خاطرنشان کرد: جشنواره سفره ایرانی 
این  و  بود  قم  شهر  در  جدید  کار  یک 
جشنواره مورد استقبال مردم قرار گرفت، در 
عصر کنونی شاهد ایجاد شرکت هایی برای 
طبخ غذای خانگی و فروش اینترنتی آن 
در کشور هستیم و باید شرکت کنندگان 
در جشنواره سفره ایرانی از این تجربیات 

استفاده کنیم.

مدیرکل فناوری اطلاعات و ارتباطات 
استان قم:

قم با هوشمندسازی به شهری 
با رفاه تبدیل می شود

 مدیرکل فناوری اطلاعات و ارتباطات 
استان قم نیز در این مراسم گفت: از طریق 
اجرای شهر هوشمند در شهر قم به دنبال 
شهری با رفاه هستیم و ثمرات حرکت 
به سمت شهر هوشمند در زمینه بهبود 
وضعیت اجتماعی و شهرنشینی نمایان 
می شود. سید حسن هانی با اشاره به لزوم 
رشد در صنایع مواد غذایی اظهار کرد: در 
این صنعت از جهان عقب هستیم و باید به 
دنبال رشد و ارتقاء آن در کشورمان باشیم.

دنیای  کنونی  دنیای  داد:  ادامه  وی 
تغییرات است و ما باید آماده تغییرات 
شغلی  و  تحصیلی  دوره  در  گسترده 
خودمان باشیم، فناوری اطلاعات بستری 

است.مدیرکل  دیگر  فعالیت های  برای 
فناوری اطلاعات و ارتباطات استان قم 
کسب وکارهای  روی  بر  ماندن  افزود: 
سنتی اشتباه است، اکنون کسانی موفق 
می شوند که از تغییرات استفاده کنند، 
در زمینه مدیریت شهری نیاز داریم که 
هوشمندانه فکر کرده و هوشمندانه عمل 
فناوری  نیازمند  را  جامعه  کنیم.هانی 
اطلاعات دانست و تصریح کرد: از طریق 
اجرای شهر هوشمند در شهر قم به دنبال 
ثمرات حرکت  رفاه هستیم،  با  شهری 
به سمت شهر هوشمند در زمینه بهبود 
وضعیت اجتماعی و شهرنشینی نمایان 
ادامه داد: شهرداری قم در  می شود.وی 
زمینه فناوری اطلاعات فعالیت های قابل 

توجهی داشته است.

رئیس ستاد شهر هوشمند 
شهرداری قم  مطرح کرد

توجه به مساله شهر هوشمند
 در شهر قم 

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری 
قم نیز دراین مراسم با اشاره به توجه به 
مساله شهر هوشمند در شهر قم اظهار 
کرد: در سند چشم انداز شهرداری قم به 
این مساله توجه شده است و برنامه هایی 
در این خصوص در شهر قم اجرا می شود.

همایون یزدان پناه با اشاره به تعریف شهر 
هوشمند اظهار کرد: شهری که فناورانه با 
سبک زندگی سالم و امکانات فرهنگی 
شناخته  هوشمند  شهر  باشد،  متنوع 
می شود.وی ادامه داد: در عصر حاضر ۶ 
بعد برای شهر هوشمند بیان می شود، از 
جمله این ابعاد می توان به حمل و نقل 
و  هوشمند  زیست  محیط  هوشمند، 
اقتصاد هوشمند اشاره کرد، در هر کدام 
از شهرهای هوشمند به یکی از این ابعاد 
در  افزود:  وی  می شود.  پرداخته  بیشتر 
شرایطی که در دنیا با افزایش جمعیت 
ابعاد  به  اگر  در شهرها مواجه هستیم، 
شهر هوشمند توجه نکنیم، چالش های 

کنونی همچون تخریب محیط زیست و 
اختلاف طبقاتی ادامه پیدا می کند، ولی 
به  را  آسایش  و  آرامش  هوشمند  شهر 
ساکنان شهرها برمی گرداند. یزدان پناه با 
اشاره به توجه به مساله شهر هوشمند در 
شهر قم اظهار کرد: در سند چشم انداز 
شهرداری قم به این مساله توجه شده 
است و برنامه هایی در این خصوص در 
شهر قم اجرا می شود، به دنبال تبدیل 
شهر قم به یک شهر آرمانی و مرکز جهان 

تشیع هستیم.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی 
شهرداری قم  :

دنبال ارتقاء فرهنگ شهروندی 
در شهر قم هستیم

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی 
شهرداری قم  نیز در این مراسم با اشاره 
در  کنندگان  شرکت  درآمد  کسب  به 
جشنواره سفره ایرانی اظهار کرد: برخی از 
این شرکت کنندگان تجربه ای نداشتند 
و زنان خانه دار بودند، اما با این وجود 
روزانه  این جشنواره  برگزاری  زمان  در 
میلیون  پنج  تا  تومان  هزار  بین 100 
با  کردند.مقیمی  کسب  درآمد  تومان 
اشاره به اهداف سازمان فرهنگی و هنری 
شهرداری قم اظهار کرد: در این سازمان 
شهروندی  فرهنگ  ارتقاء  دنبال  به 
در  داد:  ادامه  هستیم.وی  قم  شهر  در 
جشنواره سفره ایرانی تلاش کردیم که 
در  کنیم،  استفاده  اطلاعات  فناوری  از 
از  استفاده  کنونی  اقتصادی  وضعیت 
به  می تواند  مجازی  فضای  مزیت های 
ارتقاء کسب وکارها منجر شود.مدیرعامل 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با 
اشاره به بازدید ۶ هزار نفر از جشنواره 
سفره  در جشنواره  افزود:  ایرانی  سفره 
ایرانی حدود 300 نفر ثبت نام کردند 
که در نهایت 1۵0 نفر انتخاب شدند. 
تاکید ما بر کیفیت بود و 90 درصد از 
بازدیدکنندگان از جشنواره سفره ایرانی 
رضایت داشتند.مقیمی با اشاره به کسب 
جشنواره  در  کنندگان  شرکت  درآمد 
این  از  برخی  کرد:  اظهار  ایرانی  سفره 
شرکت کنندگان تجربه ای نداشتند و 
زنان خانه دار بودند، اما با این وجود در 
زمان برگزاری این جشنواره روزانه بین 
100 هزار تومان تا پنج میلیون تومان 
درآمد کسب کردند. وی خاطرنشان کرد: 
به دنبال ارتقاء فرصت های کسب و کار 
همچون جشنواره سفره ایرانی در شهر 
قم هستیم، برخی از شرکت کنندگان 
در این جشنواره از طریق فضای مجازی 

فروش محصولات خود را شروع کردند.

شهردار قم در مراسم اختتامیه مشترک نمایشگاه الکامپ و جشنواره سفره ایرانی :

مهارت آموزی در کشور ترویج شود


